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מצורף מדי 

שבוע למנויי 

חוברת

'כל העלונים'

הבדידות ואהבת התורה של  מרן הגרי"ש אלישיב זצוק"ל
"נעשה ונשמע אמרו כאחד"

אם בהתנפלות על הגמרא בשקיקה עצומה אנו עסוקים, שומה עלינו לגולל 
את המחזה הנשגב של אהבת תורה שהתגלה לעין כל באחד מימי חורף שנת 

תשע"א.
רבינו התקרב לגיל ק"א, גוו היה חלש ורפה אונים, אפוף היה בייסורי זקנה 

מופלגת, ועם כל זה היה מצוי בשיא ה'שטייגן'. 
לשיטתו הקדושה אזיל, שמי שמפסיק ללמוד 
בימי הזקנה והייסורים, הוא מפסיק להיות אדם 
גדול. וכל עוד שהנשמה בקרבו צריך להתעלות 

וללמוד.
השיעורים המפורסמים ב'תפארת בחורים' 
נמשכו כסדרם, לא יאומן כי יסופר, מסכת 'שבת' 
שנלמדה תקופה ארוכה, נסתיימה, מיד לאחריה 
החליט רבינו לומר את שיעוריו במסכת 'ראש 
השנה', שיעור רודף שיעור, יום-יום, בחולשה 

רבה, ומאידך במלוא המרץ והכח.
זה מכבר נעשה השיעור היומיומי למחזה נשגב 
של אהבת תורה, אליו נהרו יום יום מאות אנשים 
מכל קצווי הארץ ומרחבי העולם, כדי לראות את 

רבן של כל בני הגולה ומאורן של ישראל מוסר שיעור, בפרישקייט של בחור 
צעיר, ברעננות של צורב שהתחיל עתה את 'זמן אלול' הראשון בחייו. העיניים 

היו מרוכזות, ואף דמעות התרגשות נראו.
אולם המחזה שהתגלה באותו יום ריגש את כל הנוכחים בשיעור.

רבינו סיים את מסכת 'ראש השנה', והחליט ללמוד ברבים פעם נוספת את 
מסכת 'בכורות' )מסכת האהובה על רבינו, עליה אמר שיעורים לפני כמה 
שנים(. בעיצומו של השיעור סילקו מלפניו את מסכת 'ראש השנה' והגישו 

לו כרך גדול של מסכת 'בכורות'.
המחזה היה נורא ונשגב, רבינו ממרום שנותיו וחולשתו 'התנפל' על הגמרא 
'בכורות' בשקיקה ובהתלהבות, כאיש צמא שלא שתה זה כמה ימים, ועתה 

גילה מעין מים חיים שוקק למרגלותיו.

מראה ההתנפלות על המסכת החדשה היה גלוי לעין כל, היה זה מראה 
נשגב ומופלא שהוזיל דמעות התרגשות מעיני הלומדים, לנוכח גודל אהבת 

וחשקת התורה שהתגלתה לפניהם.

"איך הרב מסוגל להתנועע בייסורים כאלו?!"
באחד הימים נשברה לרבינו חוליה בגבו. כאביו 

וייסוריו בלתי ניתנים היו לתיאור.
הרופאים שבאו לבדקו לא ידעו מה לעשות, 
ופחדו לנתחו בגילו המופלג מעל מאה שנה, ולכן 
הנחו את בני המשפחה למשוח משחות של 
ואמרו שלמרות  משככי כאבים, אך הזהירו 
ששבירת החוליה בגב אינה מסוכנת לחייו, עוצמת 

הכאבים – סכנה לחייו.
הרב בנימין פישר שליט"א, שעסק רבות ברפואתו 
של רבינו, חיפש בדחיפות בכל רחבי העולם 
רופא שיכול להועיל. לבסוף מצא פרופסור אחד 
שהתמחה מאוד בתחום, ובתחילה לא רצה אותו 
פרופסור לטפל בזקן מופלג כמו רבינו. אך לבסוף 
התרצה לקחת את הטיפול לידיו ולעיין בתיקו 

הרפואי.
לאחר שלמד היטב את הנתונים, הביא רבי בנימין פישר את הרופא לבית 

רבינו.
רבינו ישב בחדרו ועסק בתורה ביגיעה ובעמל.

הסתכל הרופא סביב-סביב, תמה ושאל: "זה החולה?"
"כן! זה החולה!"

אם כך זה לא מתאים בכלל לנתונים שבתיק הרפואי. לא מסתדר עם 
הצילומים ותוצאות הבדיקות. איך ייתכן שהוא מתנועע כך בייסורים כאלו?

ניגש הרופא לרבינו ושאל: "הגב של הרב כואב?"
אמר לו רבינו: "יש לי ייסורים גדולים!"

תמה הרופא: "אם כך, איך הרב מסוגל להתנדנד?"

בהזדמנות נדירה, פתח מרן הגרי"ש אלישיב זצוק"ל את סגור לבו וסיפר: 
"היה זה בשנות נעורי, ישבתי ולמדתי בבית המדרש בבדידות, יום אחד 
התגברו עלי ייסורי הבדידות, עד שלא יכולתי לשאתם עוד, חשתי בנפשי 
שאם לא אצא מחוץ לבית המדרש ואפגוש אדם כלשהו ואשוחח עמו, 

קרוב הנני לצאת מדעתי, יצאתי מדלת בית המדרש"... 

המשך בעמוד 19 <<<
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שיחה מיוחדת: איך לזכות ל'מתיקות התורה' עם ר"י סלבודקא, הגאון הגדול רבי משה הלל הירש שליט"א
שאלה: ארגון 'דרשו' עורך קונטרס בנושא 'כיצד זוכים לטעם בלימוד 
התורה'. הם מבקשים עצה והדרכה מראש הישיבה, איך יכול כל אברך 

ובחור לזכות לטעם ושמחה בלימודו?
תשובה: נראה שהעצה הכללית לזה מבוארת במשלי: "ראשית דעת יראת 
ה', חכמה ומוסר אוילים בזו". מבאר שם ה'רבינו יונה' וז"ל: "תחילת כל 
דעת, תלמוד לנפשך יראת ה' יתברך, כי החכמה והמוסר אוילים בזו, שאין 
להם יראת ה' ואינם יקרים בעיניהם, ולא תצליח בלימוד החכמה אם אינה 
יקרה בעיניך ולא תתקיים בידיך, ונאמר: 'נחלתי עדותיך' וגו' ]-כי ששון לבי 
המה. תהלים קי"ט קי"א[ ואמרו רז"ל כל שיראת חטאו קודמת לחכמתו 

חכמתו מתקיימת".

שאלה: כתוב א"כ ב'רבינו 
יראת שמים  יונה' שע"י 
זוכים להצלחה בתורה, אבל 
מה הביאור בזה, איך תלויים 
שני הדברים זה בזה, ואיך 
זה באמת מתקיים במציאות?
שכוונת  נראה  תשובה: 
יראת  יונה' שע"י  ה'רבינו 
שמים אדם מקבל חשיבות 
ליר"ש  התורה, שכשזוכה 
ומרגיש גדלות הקב"ה, ויודע 
ומבין שהתורה עצמה היא 
ביטוי של הקב"ה, ממילא 
תהיה בעיניו חשיבות עצומה 
לתורתו של הקב"ה. זאת 
ועוד, דכיון שהוא ירא שמים, 

מתברר לו שתכליתו בעוה"ז אך ורק לזכות להתקרב אל ה' ולהתענג על זיו 
שכינתו, כמבואר ב'מסילת ישרים' בתחילת פרק א', ומקום הקורבא הזאת 
הוא העולם הבא, והדרך הטובה לזכות לזה הוא ע"י התורה, וכמבואר ב'דרך 
ה'' לרמח"ל: שיותר מכל מצוות התורה, הדרך המובחרת לזכות לקרבת ה' 

ובדרגות גבוהות זה ע"י לימוד התורה.
א"כ ברור, שהתורה מופלגת בחשיבותה יותר מכל דבר אחר! נמצא א"כ, 
שהעוסק בתורה מתעסק בדבר החשוב ביותר בעולם, וכשיודע ומתבונן 
שעוסק בדבר כ"כ חשוב, שהוא גם ביטוי של הקב"ה וגם ירומם אותו לדרגות 

גבוהות, זה בוודאי יגרום לו לסיפוק אמיתי מעצם הלימוד.

שאלה: האם נדרש מכל אחד לחשוב כל הזמן על הידיעות והיסודות 
האלה?

תשובה: לא. אין כוונתי שהלומד צריך כל הזמן לחשוב על כל מה שביארנו 
כאן, אלא שמי שיידע את הדברים האלה, ויחשוב ויתבונן וישיב אותם אל 
ליבו, אז אחרי שיפנים אותם יזכה בהכרח להרגש חזק של חשיבות התורה, 
גם בלי שיחשוב ע"ז בשעה שלומד, ויהיה לו בעז"ה סיפוק מעצם הלימוד. 
ובאמת לא צריכים לדרגה גבוהה כדי לזכות לזה, ומי שיש לו יראת שמים, 
ע"י מעט התבוננות יוכל להרגיש ולהפנים את זה, באופן שיהיה לו סיפוק 
בלימוד התורה. ואמנם, ככל שיש יותר יר"ש כך יזכה ביותר לסיפוק ושמחה, 
אבל כל אחד יכול לזכות לדעת, להתבונן ולהגיע לסיפוק אמיתי, לפי דרגתו. 

שאלה:  איך אחרי כל מה שנתבאר גם זוכים לשמחת התורה? 
תשובה: על הפסוק במשלי )פרק ב' פסוק ד'(: "אם תבקשנה ככסף ומטמונים 
תחפשנה", מבאר ה'רבינו יונה': "ולפי הערבות בטרחה וחפושה, תפקחנה 
עיני השכל ותשתמר בלב האדם, כענין שנאמר 'נחלתי עדותיך וכו' כי ששון 
לבי המה'", ע"כ. הרי ביאר כאן הפסוק שכתב שם, וזה המשך הדברים 
שביארנו, שע"י היר"ש אדם מבין מה חשוב בחיים וזוכה לחשיבות התורה, 
וע"י החשיבות מתאמץ וזוכה לסיפוק, ועי"ז זוכה לפקוח עיני השכל, וזוכה 

להגיע לתורה בשמחה.

שאלה: האם יש דוגמא מהחיים, איך 
למרות שמתאמץ עם קושי רב, יהיה זה 

לימוד בחשק ובשמחה?

תשובה: אתן לך משל: אדם שרואה את 
חברו טובע בים וקופץ אל המים הקרים 
והעמוקים כדי להציל החבר ממוות, בוודאי 
שאין זה קל ונעים, אבל ידיעת המטרה 
והרצון להציל החבר, נותנים לו סיפוק 
אמיתי וחשק גדול, וזה מקטין הצער מהמים 
זוכה ליראת  הקרים, כך הדבר כשאדם 
שמים אמיתית ורוצה לעשות את הדבר 
החשוב בעולם, וזה לדעת את התורה, אז 
יש לו סיפוק אמיתי וזוכה לאושר ושמחה, 

וזהו טעם נפלא ביותר! 

בחורים שאינם  רואים  הנה  שאלה: 
מצטיינים ביראת שמים, ומאידך יש להם 
טעם נפלא בלימוד,אומרים סברות נפלאות, 

מקשים יפה ומתרצים, מעמיקים ואפילו מחדשים?

תשובה: יש להם טעם בסברא, לא טעם בלימוד! 
הם אוהבים להגיד סברא טובה, חידוש יפה, אבל כשצריכים לעמול על 
גמרא קשה, שנראית להם פחות מעניינת ודורשת עמל קשה ומפרך, האם 
הם מסוגלים גם בזה ללמוד בשמחה? בכלל בכלל לא בטוח... ואנחנו שלמדנו 
אצל מו"ר מרן הגר"א קוטלר זצוק"ל, ראינו איך היה עמל בשמחה על דברים 
שלכאורה אין בהם שום טעם, מלבד הידיעה שזוכים להבין עוד דיבור של 

ה'.

שאלה: מצד שני רואים בחורים שיש להם יראת שמים נפלאה, אבל אין 
להם שמחה וטעם בלימוד התורה, והיכן מתקיימים בהם דברי הגר"א 

הנ"ל?

תשובה: ראשית, אינני רוצה להתבטא על בחורים כל שהם, אבל אנחנו 
דיברנו על בחורים שיש להם יר"ש אמיתית ורגשית, ולא על בחור שנראה 

כלפי חוץ שיש לו יראת שמים. 
זאת ועוד, לדאבוננו יש בחורים רבים שלא יודעים לענות לעצמם על 
השאלה: למה צריכים ללמוד תורה? ולמה הלימוד כל היום הוא חלק עיקרי 
בעבודת ה'? ואפילו בחור שמדקדק מאד בהלכות וחי עם יראת שמים, מ"מ 
אם חסרות לו התשובות לכל זה, איך יהיה לו טעם בלימוד? בחור כזה עלול 

הנה רואים בחורים שאינם מצטיינים ביראת שמים, ומאידך יש להם 
טעם נפלא בלימוד, אומרים סברות נפלאות, מקשים יפה ומתרצים, 
מעמיקים ואפילו מחדשים! מצד שני, רואים בחורים שיש להם יראת 

שמים נפלאה, אבל אין להם שמחה וטעם בלימוד התורה...

המשך בעמוד הבא <<<

שיחה מיוחדת 

לקראת 'חג 

מתן תורה'
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<<< המשך מעמוד קודם

להרגיש שהוא מתאמץ מאד בלי כל סיבה מוכחת, ובזמן הזה שמתאמץ בלי 
טעם, יכול היה לעסוק בחסד ובדברים טובים אחרים... 

שאלה: נו, ובחור ירא שמים שכבר יודע בברור שלימוד התורה הוא הדבר 
החשוב ביותר, מובטח לו שהוא בדרך בטוחה ללימוד בהצלחה ובחשק?

תשובה: לא מספיק. כי גם מי שיודע שתורה הוא דבר חשוב מאד, אבל לא 
יודע ומבין באמת את החשיבות העצומה להבין, לעיין ולהעמיק בתורה, ואת 
החשיבות הגדולה של סדר א' בישיבות - סדר הלימוד בעומק העיון בישיבות, 
עדיין חסר לו הרבה! ולכן רצוי וחשוב מאד ללמוד ספר 'דרך ה'' בענין הזה 
וגם 'נפש החיים' פרק ד', ואז משתנה כל היחס של האדם ללימוד התורה.  

שאלה: נחזור לשאלה הקודמת: ובכל אופן רואים ב"ה בחורים יר"ש 
ויודעים החשיבות של התורה, וחסר להם בשמחה... יכולה להיות עוד 

סיבה? 

תשובה: בדרך כלל בחור שיש לו יראת שמים, ויודע הדברים שדיברנו, 
ולומד כפי שצריך לפי כשרונותיו ולפי איך שמתאים לו - יצליח. אלא 
שלפעמים יש כאלה שלא לומדים לפי הכשרונות ולפי מה שמתאים להם, 
ואחד שלא יודע איך ללמוד, או שלומד שלא כפי יכולותיו אז זה מעכב 

ההצלחה.

שאלה: אם כך יש לשאול, מהי דרך הלימוד העיונית המתאימה לכל בחור 
או אברך מבקש ה'?

תשובה: צריך לדעת: "אין אדם לומד אלא במקום שליבו חפץ!", כלומר 
על האדם להתאים לעצמו דרך לימוד עיונית, לפי הכשרונות שחננו הקב"ה, 

ולפי משיכת ונטיית הלב שלו.

שאלה: נו, האם יש דרך אחת ברורה שמתאימה לכל המבקש ללמוד 
תורה?

תשובה: ודאי שאין דרך אחת, יש כמה דרכים ובכל דרך כמה דרגות, ועל 
רבותיו,  עם  להתייעץ  אחד  כל 

ולהרגיש לאן נטיית ליבו.

שאלה: האם ראש הישיבה יכול 
לפרט את דרכי הלימוד המתאימים 
לרוב הבחורים והאברכים, שחשקה 
נפשם ללמוד בעיון כדרך המסורה 

לנו מרבותינו זצוק"ל?

תשובה: קשה לקבוע כללים מאד 
ברורים, כיון שיש כמה דרכים ויש 
דקויות שאי אפשר  בזה הרבה 
להאריך, אבל אפשר לומר באופן 
כללי, שיש שתי דרכים המתאימות 
ללימוד המקובל בעולם הישיבות, 
ונסביר מיד מה הן, ויש עוד דרך 
שאינה מתאימה לסדר א' ברובא 
דרובא של עולם הישיבות, דהיינו  
לימוד באופן רחב ומקיף. שלוקח 
נושא או סוגיא מסויימת, ומקיף 
אותה מכל הש"ס ראשונים ואחרונים, 
ומתוך שמקיף את הנושא לאורך 
ולרוחב, זוכה לברר הנושא לאמיתו, 
וזה מביא סיפוק עצום למתאימים 
לכך. ודרך זו מתאימה רק לאברכים 

עם הכשרונות המתאימים. 
ולבחורים בעולם הישיבות של 

היום יש שתי דרכים עיקריות:
א[ לימוד עמוק ויסודי על המקום. לנתח הסברות עד לשורשן, ולהתאמץ 
להבין כל סברא עד שיזכה להגדיר ולהרגיש היטב את מה שלומד, וזה שייך 
יותר למעמיקים ולבעלי הבנה. והנה לדרך זו נמשכים רבים רבים מבני 
הישיבות, אבל לבחורים רבים לא מתאימה הדרך הזו, ולומדים בחיקוי לדרך 

הזו, ולא מבינים בדיוק מה שלומדים ולבסוף נופלים. 

בעיון,  ללמוד  דרך  יש  אבל 
שמתאימה כמעט לכל בחור, והיא 

דרך:
 ב[ לימוד עיוני מקומי בבהירות 
ן  י ומעי שלומד  ובגישמאק. 
באחרונים כמו קצוה"ח ורעק"א, 
טוב את  כלל מבינים  שבדרך 
כוונתם, ולעמול היטב בחשבון 
הדברים, וע"י לימוד כזה, שברור 
ובהיר לבחור מה שלומד, יגיע 
לעיקר הסברות והיסודות בסוגיא, 
וכל זה מלבד לימוד יסודי בעיקר 
שיטות הראשונים, ועי"ז בעז"ה 
גם יגיע להרבה מהסברות שאומרים 
הבחורים בעלי הסברא הישרה.

אלו הדרכים שיש בהם פתרון 
לרוב רובן של בני הישיבות באופן 
ג  הנהו ללימוד  גם  שיתאים 
בישיבות. כמובן שאלו שאינן 
מתאימים גם לאלו הדרכים וגם 
להם יש דרך ללימוד התורה מתוך 
והדרך היותר  וסיפוק,  שמחה 
פשוטה עבורם, ללמוד הגפ"ת 
טוב עם אחד או שנים מן הראשונים 
באחרונים  ולעיין  הסדר,  על 
שסברתם ברורה ושאינם מאריכים 
ייתכן שיצטרך  ולזה  בחשבון 

לשנות מקום לימודו, והכלל שאפר להגיד בכל הנושא הזה שאנו עוסקים 
בו, שבחור שלומד במקום המתאים ובדרך המתאימה לו ויש לו הרגשת 
חשיבות במה שעושה אזי ימצא טעם ושמחה בלימודו. ]אלא א"כ יש בעיות 

צדדיות שמעכבות[ 

שאלה: עד כאן שמענו עצה יסודית ודרכי לימוד, כעת אנו מבקשים 
לשמוע עצות קטנות כדי לזכות לטעם בלימוד?

תשובה: באופן כללי צריך לדעת שכדי להנות מדבר רוחני צריך להיות יותר 
רוחני, וככל שהאדם יותר רוחני כך יהנה יותר מדברים רוחניים, וברבינו יונה 
מבאר את המשנה באבות: התקן עצמך בפרוזדור, שכדי להצליח בלימוד 
התורה מוכרחים לשני דברים, ]חוץ מיר"ש[  א.מידות טובות, ב.מיעוט תענוגים. 
]וכך מבואר בביאור הגר"א ב"קול אליהו" בביאור המחלוקת ר"א וחכמים 
בב"מ[ וביאור הצד השווה בין שני דברים אלו, שהענוה ומיעוט גשמיות 
מרוממות האדם לדרגות טובות ברוחניות ועי"כ התורה נשמרת בתוכו וגם 
יהנה יותר מהתורה שהיא רוחנית, ובודאי יש תקוה ע"י תפילה ובפרט בברכת 
'אהבה רבה' ובברכת 'השיבנו אבינו לתורתך', והקב"ה ישמע התפילה ויזכנו 

ללמוד תורתו בחשק ובשמחה.   

שאלה: האם יש לראש ישיבה עצות סגוליות לזכות לטעם ועריבות 
בלימוד התורה?

תשובה: שיתפלל על זה בכוונת הלב, ובפרט יברך בכונה בברכת והערב 
נא ה' אלוקינו את דברי תורתך וכו', ויתפלל בכונה גם בברכת אהבה רבה, 

ובעז"ה יצליח. 

שאלה: לסיום, נושא זה שאנו שואלים עליו הוא בנפשם של בני עלייה 
רבים, האם אפשר איזה דברי חיזוק בעניין הזה?

תשובה: צריך לדעת לא להתייאש. וגם אם בתחילה לא הולך בקלות צריך 
לדעת שכמעט תמיד עם ההתמדה בא להצלחה גדולה! ועוד יסוד חשוב 
שצריך לדעת, מה שאמר ר' חיים מוולוז'ין, שלכל אחד יש ירידות בחיים 
ומרגיש שלא עושה כלום בכל שטחי החיים, ואז נטיית הלב שלא לעשות 
כלום. וזה טעות גדולה, כי צריך לעשות כל פעם לפי כוחות האדם באותו 
הזמן, ואם כעת אתה יכול רק שליש מכוחותיך בדרך כלל, אזי כרגע תעשה 
רק שליש וזוהי חובתך כעת. ואז תזכה בסיעתא דשמיא שיחזור לך החשק 

והקשר לרוחניות.

יש כאלה שלא 
לומדים לפי 

הכשרונות ולפי 
מה שמתאים 

להם, ואחד 
שלא יודע איך 

ללמוד, או 
שלומד שלא 
כפי יכולותיו 
אז זה מעכב 

ההצלחה.

האם ראש 
הישיבה יכול 

לפרט את דרכי 
הלימוד 

המתאימים 
לרוב הבחורים 

והאברכים, 
שחשקה נפשם 

ללמוד בעיון 
כדרך המסורה 
לנו מרבותינו 

זצוק"ל?
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מרן הגאון רבי גרשון אדלשטיין שליט"א על דרכי הלימוד בתורתינו הקדושה
הגיע אלי אברך ואמר שקשה לו ללמוד, ואינו מרגיש טעם בלימודו, וניסיתי 
לחקור ולדרוש מה הסיבה לזה. שאלתי אם יש איזה לימוד שהוא כן נהנה 
ממנו, ובתחילה השיב שבכל הסדרים קשה לו, ואינו נהנה משום לימוד, אבל 
אחר כך נזכר שיש סדר אחד בשישי ושבת, שהוא לומד טור עם בית יוסף 

והלימוד הזה מעניין ומושך אותו.
ואמרתי לו כי מסתבר שהסיבה שהוא נהנה מזה יותר משאר הסדרים, זהו 
מפני שכשלומד טור עם בית יוסף הוא לומד בעיקר את הידיעות הפשוטות, 
ואינו מתעכב הרבה זמן על חילוקים וסברות, וכיון שהוא נהנה מזה, סימן 
שבטבעו הוא אוהב יותר ללמוד ידיעות פשוטות ואם כן העצה עבורו היא  
שגם במשך השבוע ילמד בדרך זו המושכת אותו, ואין הכוונה שילמד כל 
הזמן טור ובית יוסף, אבל כשלומד את הגמרא והראשונים ילמד גם כן באותו 
האופן ויתעכב בעיקר על הבנת פשטות הדברים, ואז ייהנה מלימודו וירגיש 

טעם בזה.
וסיפרתי לו מעשה שהיה לפני רבות בשנים )זה למעלה מארבעים שנה(, 
בתלמיד מחוץ לארץ שהגיע ללמוד בפוניבז', וכשנכנס לישיבה בחודש אלול 

למדו 'פרק מרובה', וניגש אלי כעבור כמה 
ימים ואמר שאינו נהנה מהשיעורים, ואמנם 
היה מבין את מה שאומרים בשיעור, אבל 
לא הרגיש שום טעם בזה, ושאלתי אותו 
מאיזה לימוד הוא כן נהנה, והשיב ואמר 
שהוא נהנה מלימוד משנה ברורה, ששם 

יש ידיעות פשוטות.
רק  נהנה בטבעו  הוא  ואמרתי, שאם 
מלימוד הידיעות הפשוטות, באמת ראוי 
שילמד באופן המתאים לפי טבעו. והנה 
במסכת בבא קמא אין משנה ברורה, אבל 
יש גם שולחן ערוך חושן משפט, כמו באורח 
חיים, ויש סמ"ע שמפרש ומוסיף בקיצור 
כמו משנה ברורה ממש, ואם כן הוא יכול 

ללמוד גם בבא קמא בדרך הלימוד שנהנה ממנה, וילמד גפ"ת עם שולחן 
ערוך וסמ"ע, וכן ילמד באותה צורה את שאר הראשונים. ושאל אותי: 'אם 
כן, לשם מה באתי לפוניבז', והרי גם בחוץ לארץ אפשר ללמוד ככה', ואמרתי 
לו: 'נכון, אתה יכול לחזור לחוץ לארץ', ובאמת מן השמים סייעוהו שיבוא 

לכאן לשמוע את דרך הלימוד המתאימה לו.
ואכן, בסוף הזמן חזר לחוץ לארץ, ונכנס ללמוד בישיבה חשובה שם, שראשי 
הישיבה היו למדנים גדולים מאוד, וגם לימדו את התלמידים בהעמקה גדולה 
כמו שהיו רגילים ללמוד בעצמם, והוא למד כפי מה שנהנה מעצמו, ולא 
התחשב בהשפעת החברה שלמדו בצורה אחרת, ובתחילה היו כאלה שלעגו 
לו, ואמרו שכך לא יהיה למדן, אבל במשך הזמן התקדם ורכש הרבה ידיעות 
באופן כזה, עד שנעשה כמו "משיב" בישיבה, שכולם היו ניגשים אליו לשאול 
והוא ענה והשיב להם, מפני שהוא למד וידע בבהירות את כל המסכת, גמרא 
רש"י ותוספות, רא"ש, רי"ף, נימוקי יוסף, הכל בפשטות כמו טור ובית יוסף.

ולאחר תקופה שמעתי מאביו, כי באותו החורף שנכנס לישיבה בחוץ לארץ, 
למדו שם מסכת בבא בתרא, וסיים את כל המסכת, וניגש לאחד מראשי 
הישיבות וביקש להיבחן על כל המסכת, אבל ראש הישיבה סירב ואמר שלא 
יתכן שבחור צעיר כל כך יידע כל בבא בתרא, והוא לא התייאש אלא הלך 
לראש ישיבה אחר, ונבחן אצלו על כל מסכת בבא בתרא מתחילתה ועד 
סופה, וראש הישיבה התפעל מאוד מידיעותיו, וחזר לראש הישיבה הראשון 
שסירב לבוחנו, ואמר לו כי הבחור הזה יודע ברור את סוף המסכת כפי שאנו 

יודעים את תחילתה.

וכך המשיך ללמוד, באופן המתאים לפי טבעו, וזכה להיות בעל סברא 
והבנה ישרה, עד שנעשה ראש כולל להוראה, והעמיד תלמידים, ונתמנה גם 

לרב קהילה, כל זה מפני שלמד מה שליבו חפץ!
)מתוך 'השיחה השבועית', כסלו תשע"ב(

תועלת השיעורים
שמעתי מפי מרן הרב מפונוביז' זצ"ל כי פעם אחת ניגש רב מבוגר להגאון 
רבי אליעזר מטלז זצ"ל, ובפיו שאלה, לשם מה צריכים לומר שיעורים 
בישיבות, הלא כל אחד יכול ללמוד בעצמו בספר חידושי רבי עקיבא איגר, 
שזו היא ההבנה הטובה ביותר, ובשעורים לא יתכן שיאמרו דברים טובים 

יותר מחידושי רבי עקיבא איגר.
ואמר לו רבי אליעזר, האם אתה אוכל טשולנט בשבת, וענה בחיוב, ושוב 
שאל אותו, האם אתה יודע כיצד להכין טשולנט? והשיב שאינו יודע, קרא 
רבי אליעזר לבתו הקטנה ושאל אותה, האם את יודעת כיצד מכינים טשולנט? 
ואמרה כי אכן יודעת היא, שאל אותה, מהיכן למדת לעשות זאת? והשיבה 
כי היא נמצאת במטבח ביחד עם אימה 
בשעה שמכינה את הטשולנט, וממנה 

למדה וראתה כיצד מכינים.
פנה רבי אליעזר אל אותו הרב ואמר 
לו, חידושי רבי עקיבא איגר הם חידושים 
ודומים לטשולנט מוכן  ערבים מאוד, 
ומבושל, אבל צריכים גם להתלמד לדעת 
ולכן לא  כזה,  כיצד מכינים טשולנט 
מספיק מה שלומדים בספר חידושי רבי 
עקיבא איגר לבד, אלא צריכים לשמוע 
מפי רב את אופן הבנת דברי הגרע"א, 
ומתוך השיעורים מבינים ולומדים גם 
כיצד לחבר חידושים כאלה- כמו חידושי 

רבי עקיבא איגר.
וכמה תועלות יש בשמיעת השיעורים. ראשית מקבלים מן השיעורים הרבה 
ידיעות חשובות, ויש ידיעות שאם לומדים לבד צריכים להתעכב הרבה זמן 
למצוא אותם, ופעמים רבות שדברי הגרע"א אינם מופיעים בחידושיו על 
המסכת, אלא בתשובה, או במקום אחר בחידושיו על הש"ס, ולפעמים הענין 
המבוקש נמצא בתוך מערכה שלמה עם הרבה הקדמות, וכשמעיינים לבד 
צריכים הרבה זמן וכוחות ללמוד הכל עד שמגיעים לסברא השייכת לענין 

שעוסקים בו.
ועיקר התועלת בשמיעת השיעורים היא שמקבלים בהם הבנה ישרה, וכמו 
שאמר הגר"א מטלז זצ"ל, שמי שאינו בעל הבנה כשילמד בעצמו בספר 
חידושי רבי עקיבא איגר, לא יבין את עומק דבריו, אלא רק יתפוס בצורה 
שטחית מה שכתוב שם, וכדי להבין את עמקות הדברים צריך להיות בעצמו 
בעל הבנה, ולזה צריך לשמוע שיעורים מפי רב שהוא כבר בעל הבנה, ועל 

ידי זה מקבלים הבנה ישרה.

הדרך לקבל בהירות
הנה יש עיצה בדוקה ומנוסה לקבל בהירות במה שלומדים, להתחיל ללמוד 
בפעם הראשונה רק גמרא עם פירוש רש"י, ולהתקדם כמה שאפשר במהלך 
הסוגיא, בלי להתעכב כבר בתחילה בעומק הבנת העניינים, ואם יש פרטים 
שאינם מבוארים כל צרכם, עדיף להשאיר אותם לחזרה, ולמחרת כשלומדים 
את הסוגיא בפעם השנייה, חוזרים שוב על מה שלמדו אתמול, ואז כבר 
מבינים הרבה דברים שלא היו ברורים בפעם הראשונה, ולאחר שמקבלים 

שמעתי מפי מרן הרב מפוניבז' זצ"ל, כי פעם אחת ניגש רב מבוגר לגאון רבי אליעזר 
מטלז זצ"ל, ובפיו שאלה, לשם מה צריכים לומר שיעורים בישיבות, הלא כל אחד 
יכול ללמוד בעצמו בספר חידושי רבי עקיבא איגר, שזו היא ההבנה הטובה ביותר, 

ובשעורים לא יתכן שיאמרו דברים טובים יותר מחידושי רבי עקיבא איגר...

המשך בעמוד 17 <<<
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"ויוצא משה את העם לקראת האלקים מן המחנה")שמות יט, יז, מתוך קריאת התורה לשבועות(
הרה"ג רבי דוד הופשטטר שליט"א

"ישנו ישראל עד שתי שעות ביום, 
ששינת יום העצרת עריבה והלילה קצרה. 
והיה  ובא למחנה ישראל  ויצא משה 
מעורר ישראל משינתם, ואמר להם עימדו 
משינתכם וכו', שנאמר: 'ויוצא משה את 

העם לקראת האלקים מן המחנה'"
)פרקי דרבי אליעזר פמ"א(

"איתא בזוהר שחסידים הראשונים היו 
נעורים כל הלילה ועוסקים בתורה, וכבר 

נהגו רוב הלומדים לעשות כן" 
)מגן אברהם הקדמה לסי' תצד(

דברי המדרש: "ישנו ישראל עד שתי שעות ביום", תמוהים עד מאד, הלא 
ישראל ידעו שעליהם להתכונן לקראת קבלת התורה, שהרי נצטוו להתקדש 
בשלשת ימי הגבלה בטרם בוא יום מתן תורה, ואם כן כיצד זה לא עלה 
בדעתם להשכים באשמורת לקראת נתינת התורה? וכי ניתן לומר, שדור דעה 

עשו כך מפני עצלות ואהבת השינה חלילה?
עוד יש לתמוה, מדוע לא מצינו שהיתה תביעה גדולה על ישראל על כך 
שלא השכימו לקראת מתן תורה, ואף לא מצינו שמשה רבינו הזהירם מבעוד 
מועד להשכים לקראת מעמד זה? ואם נאמר שישראל שבאותו הדור כראוי 
נהגו, מדוע בכל הדורות נהגו ישראל להשכים בליל שבועות ולעסוק בתורה 

מבעוד ליל?

בין לוחות ראשונים ללוחות אחרונים
כדי לבאר את הדברים, יש להקדים ולבאר ענין אחר, והוא - ההבדל שבין 
הלוחות הראשונים אשר ניתנו קודם חטא העגל, ובין הלוחות השניים אשר 

ניתנו לאחריו, וכדלהלן.
בשעת נתינת התורה בלוחות הראשונים, לא שלטו בישראל מעכבים 
ומפסידים, וכפי שאמרו בגמרא )עירובין נד ע"א(: "מאי דכתיב )שמות לב, 
טז(: 'חרות על הלֻחֹת' - אלמלא לא נשתברו לוחות הראשונות לא נשתכחה 
תורה מישראל ]'חרות' משמע חקוק ואינו נמחק לעולם )רש"י([". ועוד אמרו 
במדרש )תנחומא ]בובר[ פ' כי תשא סי' יב(: "מהו חרות... רבי יהודה אומר 
חירות מן המלכיות, רבי נחמיה אומר חירות ממלאך המות, ורבותינו אמרו 
חירות מן היסורין". היינו, שבאותה שעה היו כלל ישראל בני חורין לחלוטין, 

הן מן השכחה, הן מן המלכויות, והן ממלאך המות ומן היסורין.
אולם, משעה שנשתברו הלוחות הראשונים וניתנה התורה בלוחות השניים, 
שלטה השכחה בלימודה, ונגזר על ישראל שלא ישיגוה אלא מתוך קושי 
ומאמץ, כפי שאמרו חז"ל )ילקוט שמעוני פ' כי תשא רמז שצא(: "באותה 
שעה ]-כשנשברו הלוחות[ נגזרה גזרה על ישראל, שילמדו אותה מתוך הצער 
ומתוך השעבוד, ומתוך הטלטול ומתוך הטרוף, ומתוך הדחק ומתוך שאין 

להן מזונות" .
וכן כתב הבית הלוי )ח"ב דרוש יח(: "בהלוחות השניים נתחדשה צער 
ויגיעה גדולה להלומדים, חדא שנתחדש להם שכחה... וגם הרי ניתוסף להם 
צער ויגיעה על ידי היצר הרע המבלבל אותם גם בעת לימודם, ובראשונים 

לא היה יצר הרע שולט בהם". 

לוחות אחרונים - מתוך עמל ויגיעה
זהו אם כן ההבדל העיקרי שבין הלוחות ראשונים ללוחות שניים, שבראשונים 
לא היו ישראל צריכים לצער ויגיעה על ידי היצר הרע, ואילו משנשתברו 
הלוחות, וניתנו הלוחות השניים, נגזר על ישראל שילמדו את התורה "מתוך 

הצער ומתוך השעבוד, ומתוך הטלטול ומתוך הטרוף, ומתוך הדחק ומתוך 
שאין להן מזונות", ואם לאו אין היא מתקיימת בידם . 

עוד כתב הבית הלוי )שם(, שבלוחות הראשונים היתה כל התורה כולה - 
הן זו שבכתב והן זו שבעל פה - כתובה על הלוחות, על כל פרטיה ודקדוקיה, 
ולפיכך לא היה דבר מן התורה נשכח מישראל, דבר המלמד על מהותם של 
הלוחות, שהיתה התורה גלויה לישראל לגודל מדרגתם, ולא היתה השיכחה 
שולטת בהם, אולם על הלוחות השניים לא נכתבה אלא תורה שבכתב, ועל 

כן נשכחו הלכות רבות.
לפי זה יש להוסיף ולומר, שמתחילה אף לא היו צריכים ישראל לעמול כדי 
להשיג את כוונת התורה לאמיתה, שהרי הכל נתפרש על הלוחות, אולם 
בלוחות השניים, כאשר ניתנה התורה כשהיא סתומה וחתומה, צריכים היו 

ישראל לעמול בתורה ולהתייגע בה רבות, כדי להבינה לעומקה כראוי .

פסל לך - ההכנה ללימוד התורה
ונראה לבאר, שזהו הטעם לכך שבלוחות האחרונים נצטוה משה רבינו 
להכין את הלוחות בעצמו, וכמאמר הכתוב )שמות לד, א(: "פסל לך שני 
לֻחֹת אבנים", שלא כבלוחות הראשונים אשר היו מעשי ידיו של הקב"ה, כדי 
לרמוז לישראל שמעתה אין כלל ישראל יכולים להשיג את התורה בלא הכנה 
מוקדמת של עמל ויגיעה. וכעין זה כתב הגאון רבי שמעון שקופ )הקדמה 
לשערי יושר ח"א( על הציווי שנאמר למשה: "פסל לך שני לֻחֹת אבנים" – 
"הוא רמז לכל מקבלי התורה, שיכין כל איש ישראל לוחות לעצמו לכתוב 

עליהם דבר ה', וכפי הכשרתו בהכנת הלוחות כן תהיה קבלתו" .

החיוב לברך ברכת התורה - מהתורה
על פי זה יתכן לבאר תמיהה נוספת - מדוע החיוב לברך ברכת התורה הוא 
מן התורה ]לדעת רוב הפוסקים, עיין משנ"ב סי' מז ס"ק א[, שלא כבשאר 
המצוות, שחיוב הברכה עליהן אינו אלא מדרבנן, במה שונה מצות תלמוד 

תורה משאר המצוות, ומדוע דוקא עליה נצטוינו לברך מן התורה?
אמנם, לפי האמור יתבאר הדבר באר היטב, שכיון שהתורה אשר ניתנה 
בלוחות שניים, תורה של עמל ויגיעה היא, אי אפשר לזכות בה אלא לאחר 
הכנה ראויה מצד הלומד, ועל כן צריך האדם לברך ברכת התורה בכל יום 

ויום, כדי לחדש בעצמו את ההכנה הראויה לזכות לחסד ה' .

ליל שבועות - דוקא בתורה של הלוחות השניים
מעתה יתיישבו היטב כל הקושיות בהן פתחנו - מדוע לא השכימו ישראל 
שבאותו הדור מעצמם לקראת מתן תורה, מדוע לא נמצאה עליהם כל תביעה 

בדבר, ומדוע נוהגים אנו להיות ניעורים כל הלילה.
ולדברינו מבוארים הדברים היטב, שאכן בנתינת התורה שקודם חטא העגל 
לא היה צורך בהכנה מוקדמת מצד עם ישראל, שכן זו היתה סגולתה של 
התורה שניתנה באותה שעה - שאין היא כרוכה בצער ויגיעה, ולפיכך לא 
היתה על ישראל תביעה גדולה על כך שלא השכימו לקראת קבלת התורה. 
אולם משנשתברו הלוחות וניתנו הלוחות השניים, שוב אין התורה יכולה 
להיות נקנית אלא מתוך צער וקושי, ומתוך עמל ויגיעה עצומים, ולפיכך אי 
אפשר לכלל ישראל לקבלה מחדש בכל שנה ושנה אלא על ידי שיכינו עצמם 

לקראתה, בהיותם ניעורים ועוסקים בה בליל שבועות.
מכלל הדברים הללו יש ללמוד, שעל האדם להכין את עצמו הכנה רבה 
קודם שיגש לעסק התורה, כי אי אפשר לאדם להבין ולהשיג בחכמת התורה 
מאומה, אם לא ברחמי ה' ובחסדיו המרובים, ולפיכך צריך הוא להכין את 
עצמו בתפילה לפני ה', ולעמול ולהתייגע בלימודו, כדי שיזכה בחסד ה' 

ללמוד ולהבין את כל דברי התורה הקדושה.
)מתוך סדרת הספרים 'דרש דוד'(

טעם  מהו  התורה?  קבלת  לקראת  ישראל  כלל  השכימו  לא  מדוע 
מנהגם של ישראל להיות ניעורים כל ליל שבועות ולעסוק בתורה? 

ומה בין הלוחות הראשונים ללוחות האחרונים?
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מזכרונותיו של הרה"ג ישראל מאיר סלר שליט"א, המשמש בקודש של כ"ק מרן אדמו"ר ה'לב שמחה' מגור זצוק"ל
איש לא עמד על סודו של אותו צדיק וקדוש, כ"ק מרן אדמ"ר ה'לב שמחה' 

מגור זצוק"ל
המשמש בקודש הרה"ג ישראל מאיר סלר שליט"א, שזכה וראה מקורב 

את הלב הרחימאי ואת החריפות הפשיסחאית מתמזגים במורו ורבו.
במקבץ הזכרונות שבהם משתף אותנו הרב סלר, מקפיד הוא שלא לנתח, 
שלא להוסיף פרשנות; "קטונתי מלפרש את מהלכיו של הרבי" – הוא אומר 
– "נלאה מוחי מהבינם. את שראו עיני הבשר שלי – את זה אני יכול לספר".

בין השנים תשל"ח לתשמ"ה, הייתה לי הזכות הגדולה לשמש את כ"ק מרן 
אדמו"ר זצ"ל. אני מגדיר אותן כ'שבע שנות 

השובע'.
לא אגזים אם אומר, כי בקי היה הרבי בכל 
התורה כולה, בנגלה ובנסתר, וכל רז לא אניס 
מיניה. ועם זאת, הוא עשה ככל יכולתו שלא 
להבליט את שליטתו המפעימה, להצניע 

אותה כמה שאפשר.
הרבי היה שוקד על התורה בחשק ובהתלהבות, 
הרחק מעין רואים, בתוככי הבית פנימה. 
זכורני שבערב פסח באחת השנים, החל הרבי 
ללמוד מסכת 'פסחים' מראשיתה, ובשביעי 
של פסח, בעת היותי עמו בבית, ראיתי היאך 
ולומד במשך שעות ברצף, את  יושב הוא 
עשרים הדף האחרונים של המסכת, בת מאה 
ועשרים הדפים. המחזה עודנו חקוק בזכרוני, 
איך ישב רכון על הגמרא העבותה, כשהוא 
קורא את המילים הקדושות בקול רם, ומעיין 

במפרשים מפעם לפעם.
פעם ביאר את דרשת חז"ל )עירובין נד ע"א( 

על הפסוק בתהילים: "כי חיים הם למוצאיהם" – "אל תקרי לְמוֹצָאֵיהֶם אלא 
לְמוֹצִיאֵיהם בפה", דהיינו שצריך לשנן את הלימוד ולעמול בו, שהשליטה 
בתורה הקדושה תהיה בעל פה, ולא רק כשמסתייעים בעיניים בתוך הכתוב.
כסגולה לכל דבר טוב, דרש הרבי לסגל יגיעה רבה בתורה ובעבודת ה'; 
"כל תורה שאין עמה מלאכה סופה בטלה וגוררת עוון", ציטט את דברי 
המשנה באבות, ופירש: "מלאכה" היינו יגיעת התורה, שיש להשקיע בעסק 

התורה.
הרבי ראה חשיבות עליונה בהפצת תורה. פעם ביאר את הבקשות בתפילה: 
"ללמוד וללמד לשמור ולעשות", שכל הבקשות כולן – תועלת הן ללומד 
עצמו, שהמלמד לאחרים עושה טובה לעצמו, שבכך לימוד התורה שלו 

מתעלה.
פעם הזכרתי לפניו אודות אברך תלמיד חכם, שלא זכה בילדים כמה שנים 
אחרי נישואיו. נשא אלי הרבי את עיניו הקדושות; "כתוב בפסוק: 'מרבה 
תורה מרבה חיים'", אמר, והקשה – "לכאורה, מה מקום יש לכתוב 'מרבה', 
והלוא ציווי מפורש הוא ללמוד בכל עת – 'והגית בו יומם ולילה'? פירוש 
הדברים כך הוא", תירץ הרבי: "מי שמרבה תורה לאחרים, הוא מרבה חיים...". 

מני אז החל אותו אברך למסור שיעור לאברכים, ואכן נפקד.
את האהבה העצומה ואת החשיבות הנשגבה שרחש הרבי ללימוד התורה, 
חוויתי בעצמי פעם. היה זה לאחר 
'קול הדף',  שהתחילה היוזמה של 
להפצת קלטות של שיעורי הדף היומי, 
כדי  כזאת,  קלטת  אליי  והעבירו 
שאעבירה אל הרבי. היה זה כשהיה 
הרבי בערד. הגעתי אל הבית, והרבי 
היה אז בחצר הבית, עסוק בענייניו. 
הכנסתי את הקלטת אל מכשיר הטייפ, 
וביקשתי להתנסות  נטלתי גמרא, 
בלימוד צמוד לקלטת. לא ידעתי כי 
הרבי עומד מאחורי הקיר ומקשיב. 
כי  כמה דקות לאחר מכן שמעתי 
מישהו נוקש על דלת הבית. עצרתי 
את הטייפ ופניתי לפתוח את הדלת, 
אולם משאך יצאתי אל החצר, עצרני 
הרבי שעמד שם, "אתה באמצע ללמוד, 
המשך, אל תפסיק", הוא עצמו ניגש 

לפתוח את הדלת.
 – העניין  אם חשבתי שבכך תם 
טעיתי. חלפו כמה דקות נוספות, והטלפון צלצל. שוב כיביתי את הקלטת 
ופניתי אל מכשיר הטלפון, אולם הרבי הקדימני; "אתה באמצע ללמוד, אל 
תתעסק בדבר מלבד התורה הקדושה", אמר, והוציא את שקע הטלפון לבל 

יופרע לימודי.
לשם הבהרה אציין, כי אל ביתו של הרבי התנקזו שיחות טלפון מכל העולם, 
שאלות דחופות וגורליות; עד כדי כך, שאם הטלפון לא צלצל במשך חמש 
דקות רצופות, נוצר רושם כאילו אירעה בו תקלה. וכאן הדמים הרבי את 

הטלפון למשך שעה תמימה כמעט, כדי שאוכל ללמוד באין מפריע.
סיפור ברוח דומה סיפר לי אחד המשמשים: פעם הורה לו הרבי לקבוע 
שיעור קבוע בגמרא, והוא אכן קבע חברותא עם המשמש השני. הדבר גרם 

חוויתי בעצמי פעם.  ללימוד התורה,  את האהבה העצומה שרחש הרבי 
היה זה לאחר שהתחילה היוזמה להפצת קלטות של שיעורי הדף היומי, 
והעבירו אליי קלטת כזאת כדי שאעבירה אל הרבי.  הרבי היה אז עסוק 
בענייניו. הכנסתי את הקלטת אל מכשיר הטייפ, נטלתי גמרא, וביקשתי 
להתנסות בלימוד צמוד לקלטת. לא ידעתי כי הרבי עומד מאחורי הקיר 

ומקשיב. כמה דקות לאחר מכן שמעתי כי מישהו נוקש על דלת הבית

קבל את גיליון 'לקראת שבת' ישירות למייל 

המשך בעמוד הבא <<<



7 info@dirshu.co.il | 02-560-9000 | יו"ל ע"י 'דרשו' - קרן עולמית לחיזוק ועידוד לימוד התורה

<<<  dirshu@dirshu.co.il :שלח מייל >>>

לרבי קורת רוח מרובה, והוא דאג להם בכל מאודו, ודואג לבל יופרע לימודם 
הקבוע.

הרבי היה 'איש מלחמה' בכל הנוגע לעניינים של רוחניות, ובפרט בדברים 
הגובלים בחילול השם, עליהם נאבק בכל כוחו ואף נחל הצלחה. כלפי עמך 
ישראל, בין אלו ששיחרו לפתחו ובין אלו שצדה עינו ולו באקראי, היה 'זקן 

מלא רחמים'.
זכורני מקרה שבו ליוויתי את הרבי מביתו שבערד אל ה'שטיבל', והנה 
ניגש אליו יהודי עובר אורח וביקש להתברך מפיו. הרבי התעניין מניין הוא 
ומה מעשיו, והתברר כי האיש הנו אורח מחו"ל שהגיע העירה לצורכי רפואה, 
ומתאכסן זה כמה ימים בבית מלון מקומי. "ובשבת – היכן שהית?", שאלו 
הרבי, "בבית המלון", השיב האיש. הוסיף הרבי לשאול: "ובמה סעדת את 
לבך בסעודות השבת?" סומק עלה על פני האיש; "למען האמת, מחמת בעיות 

של כשרות נאלצתי לסעוד את לבי בחלה וב...לבן".
הרבי נכנס אל בית הכנסת מזועזע כולו; "הייתכן שכאן בעיר יהיה יהודי 
אשר אין באפשרותו לסעוד את סעודות השבת כדבעי? הכסדום היינו? 
לעמורה דמינו?", הוא היה נסער, "אינני יכול לגשת כך לתפילת המנחה", 
אמר, והתיישב במקומו. הדברים הכו הדים בבית המדרש ומחוצה לו. צערו 

של הרבי היה גדול, ואנשים טיכסו עצה 
היאך ליישב את דעתו. עם הגיע זמן המנחה, 
והרבי עודנו יושב במקומו ואינו מתכונן 
לתפילה, ניגש אחד מבאי בית המדרש: 
"יש לי רעיון", אמר, "יש יהודי ירא שמים, 
שנוהג היה למכור אוכל ביתי במרתף אחד 
מבתי הכנסת בעיר, אלא שלאחרונה פסק 
מכך בשל ויכוח שהתגלע בינו לבין בעל 
המקום. אוכל לנסות ליישר את ההדורים, 

והמקום ישוב לפעול", הציע.
נהרה התפשטה על פני הרבי, "מיד לאחר 
תפילת מנחה גש לטפל בעניין", אמר, 
וניגש לתפילת מנחה. עוד לפני תפילת 
ערבית חזר האיש ובפיו בשורה: "בעלי 
המקום מוכנים להחזיר את המצב לקדמותו, 
זאת בתנאי שהמפעיל, שמתגורר בבני ברק, 
יסיר כל כוונה לתביעה ממונית כלפיהם". 
שמע הרבי את הדברים, וטון תכליתי נמסך 
בדבריו; "סע, אפוא, כעת לבני ברק, אמור 
לאותו יהודי שהפעיל את המקום, שאני 
ביקשתי שלא יפנה לשום אפיק של תביעה, 
ובתמורה אגמול לו טובה בזה ובבא )בעולם 
הזה ובעולם הבא(. החתם אותו על מסמך 
שבו תוכן הדברים, וחזור הנה לדווח לי 

מה התקדם".
יהודי פנה מיד לדרכו, שהייתה  אותו 
מסורבלת וארוכה, כשהוא נעזר בתחבורה 

ציבורית להגיע לבאר שבע, ממנה לתל אביב, ומשם לבני ברק. אל ביתו של 
האיש הגיע באישון ליל. למחרת בבוקר שאלני הרבי האם השליח חזר כבר, 
ואכן, תוך זמן קצר הגיע השליח אל הרבי ובפיו בשורה טובה, כי בימים 

הקרובים תשוב החנות לפתוח את שעריה.
מן ההר אל העם

אם הזכרנו את דאגתו לזולת, אזכיר סיפור נוסף: היה זה באחת השבתות 
שבהן שבת הרבי בטבריה. באותן שבתות היה נוהג לשבת במשך שעות אחוז 
שרעפי קודש, וגם באותה פעם ישב בקרן זווית תפוס הרהורים. עינו של 
יהודי מבוגר תושב חו"ל שהתארח באזור, לכדה את הרב יושב כך. הוא לא 
הכיר את הרבי, וסבור היה לתומו כי הוא ישמח אם יארח לו לחברה. לפיכך 
התיישב לידו 'להנעים' את זמנו של הרבי. על אף שניצול הזמן היה אצל 

הרבי מהדברים המקודשים ביותר, הוא הקדיש לאותו יהודי את מלוא תשומת 
הלב, ונתן לו את ההרגשה שאכן שמח הוא לשוחח עמו.

בזמן סעודה שלישית, הבין אותו יהודי מי היה איש שיחו, כשציבור חסידים 
הגיע לשהות עם הרבי בעת רעווא דרעווין. ישב הרבי מוקף בעדת החסידים, 
וביקש לקרוא לאותו יהודי מבוגר ששוחח עמו הרבה במהלך השבת. הוא 
הושיב אותו לידו והרבה לכבדו, בתור 'הכרת הטוב' על כך ש'הנעים' את 

זמנו, ואף כיבד אותו לזמן בברכת המזון...
פעם, לצורך משימה דחופה העיר אותי הרבי באמצע הלילה, ומשסיימתי 
למלא את המשימה שבתי לישון. למחרת התעקש הרבי שאפנה למנוחת 
צהריים, ושלא יפריעו לי, לאחר שעות השינה שחסרו לי בליל אמש כשנאלץ 

להפריע לי בשנתי.
פעם שלח אותי הרבי לשליחות בעת ששהה בערד, כשלצורך מילויה הלכתי 
מה'שטיבל' אל הבית מהלך עשרים דקות, הלוך וחזור. מיד עם חזרתי, נפנה 
הרבי ללכת לביתו, כשאני כמובן מלווה אותו. במהלך הדרך עצר הרבי כמה 
פעמים והתיישב יחד עמי על ספסל ברחוב; "התאמצת קודם, עליך לנוח 

מעט", אמר.
אני נזכר במקרה נוסף של התחשבות בזולת עד לפרטי פרטים: היה זה 
בעת שהותו של הרבי בעל 'לב שמחה' בערד, כשבאחד הימים ביקש 
ללכת רגלית לתפילת מנחה, בניגוד למנהגו מדי יום. דבריו הועברו אל 
הנהג הקבוע שהמתין לו, והלה נסע משם, כשהרבי מתכונן לצאת לדרך. 
והנה הגיע אל הבית יהודי חשוב מחו"ל שהיה מקורב לרבי, והציע לקחת 
את הרבי לתפילת מנחה. ידע הרבי כי אותו יהודי משתוקק להסיעו, 
והדבר ירומם מאוד את רוחו, לפיכך ויתר על תכניתו המקורית, והצטרף 
אל אותו יהודי לנסיעה. משהגיעה המכונית למרחק של רחוב אחד 
מה'שטיבל', ביקש הרבי מהנהג שיעצור, כי ברצונו ללכת את המרחק 
שנותר רגלית. הנהג עצר את הרכב מיד, והרבי ירד כשאני מצטרף אליו.
"אילו הייתי נוסע עד ה'שטיבל', היה הנהג הקבוע מבחין שנסעתי עם 
אותו יהודי, והיה עלול להיפגע מאוד, ולסבור בטעות כי לא הייתי מעוניין 
לנסוע עמו. לפיכך בחרתי ללכת את כברת הדרך האחרונה ברגל כדי לא 

לפגוע בו".
"להיות בצלו של הרבי, פירושו לקנות כל הזמן פרקי הדרכה לחיים" 
– אומר הרב סלר. הרבי היה מחנך אותנו ומדריך אותנו על כל צעד ושעל. 
הוא היה מחנך לזכור את ה' בכל רגע, ודורש מכל אחד לחיות את 
ה"שיוויתי ה' לנגדי תמיד" בכל מעשיו, לא רק הרוחניים, אלא גם באלו 

הגשמיים; לחיות תורה'דיג, להיות דבוק בתורה.
פעמים רבות היה מוכיח אותי ברמז, במילה בודדה שפעפעה וקנתה 
עניין כלשהו,  שביתה עמוק בלבי. פעם הטיל עליי משימה לסדר 
ומשהושלמה המלאכה על הצד הטוב ביותר, פנה אליי, הצביע על לבי 
ואמר: "גם כאן צריך לעשות סדר...". ופעם כשהזכרתי לפניו יהודי שלקה 

בלבו, שאלני: "ומה עם לבך שלך?"...
זכורני, שפעם הבאתי לפני הרבי פירות, וביניהם אבטיח פרוס. הציץ 
הרבי אל המטבח וראה את קליפת האבטיח. "מה מתכונן אתה לעשות 
בזה?", שאל, ואני השבתי כי אני מתכונן להשליך את הקליפה לפח 
האשפה. נטל הרבי את הקליפות בידיו, הגביהן ושאל: "מה זה?" -"קליפה 
של אבטיח", השבתי במבוכה, אך הרבי הצביע על חלקים טובים הראויים 
למאכל שנותרו צמודים לקליפה; "זה חלק מפרי טוב, מדוע להשליכו לאשפה? 
זה גובל ב'בל תשחית'!". מעשה זה חקוק בעצמותיי ועומד לנגד עיניי בכל 

פעם, לפני שאני משליך משהו לאשפה.
אולם המסר מהסיפור הזה אינו מצטמצם רק לענין בל תשחית. הזהירות 
שיש לנקוט לפני כל פעולה שעושה האדם, ההתבוננות בכל מעשה, הבדיקה 
האם כיאות אני עושה, האם את רצון ה' אני עושה – זה מה שאפיין את הרבי, 

זה גם מה שביקש להנחיל לנו.

)קטעים מתוך ראיון למרווה לצמא / ו' בתמוז תשע"ז(

<<< המשך מעמוד קודם

זכורני, 
שפעם 

הבאתי לפני 
הרבי פירות, 

וביניהם 
אבטיח פרוס. 

הציץ הרבי 
אל המטבח 

וראה את 
קליפת 

האבטיח. 
"מה מתכונן 
אתה לעשות 

בזה?", 
שאל...
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מרן הגרש"ז אויערבאך זצוק"ל על חג השבועות
במג"א ובמ"ב מובא, שמנהג רוב הלומדים להיות ניעורים בליל שבועות 
ולעסוק בתורה. ופעם אמר לפניו תלמיד שלפי טבעו אם יהי' ניעור בלילה 
ישתבש עליו עי"ז כל סדר היום שלאחריו, וקשה עליו הדבר ביותר, והשיב 
רבינו שאמנם נכון הוא שכשלעצמו הי' ראוי שבכגון דא ישכב לישן כצרכו, 
אבל כלל גדול הוא בכל כגון דא, שהנהגה שנתפשטה ונתקבלה בקרב כל 
היראים והלומדים - יש להיזהר בעצמו וכך לחנך את ביתו להתייחס לכך 
בכובד ראש ולהשתדל לילך בדרך זו, ולכן בנד"ד כיון שכך מנהג הלומדים 
בכל המקומות, ואם לא ינהג כן אולי ייחשב הדבר בעיני בניו ובני ביתו כקלות 
ח"ו, עליו להשתדל לקיים המנהג על אף הקושי. ורבינו עסק בחלק מלילה 

זה בלימוד לפי הסדר הנדפס ב"תיקון ליל שבועות".
נשאל פעם רבינו אם יש מקום לצייר ציור של מעמד הר סיני ולהעמידו 
בבית במקום בולט כדי לבוא עי"ז לקיום מצות זכירת מעמד הר סיני, והשיב 
כי אף שמצד ההלכה אין בזה בית מיחוש, אין זו הדרך הישרה, כי כוונת 
התורה הוא שיקבע האדם דברים אלו בלבו, על פי הבנתו ורגשי לבבו בציור 
רוחני, ואין מקום לקובעם בציור. ומה שמציירים עבור הקטנים בבתי החינוך 
את סיפורי ומאורעות פרשיות השבוע וכדו' זהו רק לפי שעה ולפי דעתו של 
קטן, אבל אין מקום לעשות ציור קבוע ממעמד הר סיני וכדו'. והוסיף רבינו 

שגם לעניין ציורים אלה שעושים עבור 
הילדים, יש להתריע כנגד המציירים 
את האבות הקדושים ויתר גדולי אומתנו 
כרועי צאן  ופשוט,  "עממי"  באופן 
תמימים וכדו', שהדבר נובע משטחיות 
ומביא לזלזול ח"ו בעיני הילדים הרכים, 

ומקלקלים תחת לתקן. 

רבים תמהים וגם משתוממים, מדוע לא 
ציותה התורה לחוג ולשמוח ביום קבלת 

התורה
הננו להעתיק כאן מה שהדפיס רבינו 
ב"פעמי קול תורה" לרגל חג השבועות 

תשכ"ב: 
חג השבועות זמן מתן תורתנו, הוא 
היום הגדול אשר בו בחר בנו ד' ורוממנו 

מכל עם, וירד על הר סיני ונתן לנו את התורה, כלי חמדתו, במעמד גדול 
ונורא. רבים תמהים וגם משתוממים, מדוע לא ציותה התורה לחוג ולשמוח 
ביום קבלת התורה כמו שנצטווינו מאת ד' לחוג ולשמוח בחג המצות ובחג 
הסוכות זכר ליציאת מצרים ולענני הכבוד שהיו במדבר ]- כלומר שלא נכתב 

בתורה שהשמחה בחג זה תהא מפני קבלת התורה[. 
 ולא די בזה, אלא גם העלימה התורה מאתנו ולא כתבה בפירוש היום 
המדויק אשר בו ניתנה התורה לישראל ]במק"א כתב רבינו בזה: מה שלא 
נזכר בפירוש בתורה שחג השבועות הוא יום מתן תורה, הוא כדי ששמחת 
מתן תורה שבכתב תהא מבוססת על האמונה בתורה שבעל פה ובקבלת 

חז"ל שזהו יום מתן תורה. עכ"ל[.  
גם לא תמיד חל חג השבועות בשישי בסיון שהוא יום מתן תורתנו, וכשיזכנו 
ד' במהרה לקדש החודשים ע"י בי"ד מומחים, יש אשר חג השבועות יחול 

בחמשה ולפעמים גם בשבעה בסיון. 
 אך טעמו של דבר הוא, כי לאחר שה' הוציאנו מעבדות מצרים לחירות 

עולם, גם בהיותנו נכנעים ומשועבדים לזרים היינו והננו תמיד בני חורין 
גמורים. ה"יציאה" ממצרים היתה מאורע חד פעמי, והיא נחלת העבר שהיה 
פעם ואיננו עוד. ואף שהננו מזכירים יציאת מצרים בכל יום ובכל לילה, עם 
כל זאת רק בליל הסדר חייב אדם לראות את עצמו כאילו הוא יצא ממצרים 
ולא בכל ימות השנה. לפיכך אנו חוגגים שבעה ימים את חג הפסח למען 
נזכור תמיד את יום צאתנו ממצרים, וכן בחג הסוכות למען נזכור את אשר 
זכה הדור ההוא אשר יצא ממצרים - "למען ידעו דורותיכם כי בסוכות 
הושבתי את בני ישראל וגו'". לא כן השמחה הגדולה בקבלת התורה. לא 
היה זה מאורע של אותו היום בלבד, ואף שחייבים אנו לזכור תמיד את מעמד 
הר סיני שהיה במורא ובפחד גדול עד שמרוב פחדם של ישראל מהאש 
הגדולה נבהלו ולא קבלו את התורה עד שהקב"ה באהבתו הגדולה כפה 
עליהם הר כגיגית, אולם לאחר שהתורה כבר ניתנה וטועמיה חיים זכו - אין 
לך שמחה גדולה משמחת התורה וחביבה היא על לומדיה – "ושמחין בה 

בכל יום ויום כנתינתה בסיני" )ברכות ס"ג ע"ב(. 
גם עיקר מצות לימוד התורה הוא להיות שש ומתענג בה, וכששומעים דבר 
חדש מן התורה – "שמחין בו ומקבלין אותו בצמאון כמי שלא שתה מים 
מימיו" )בראשית רבה צ"ז ה'(. כמו כן הקשר והאחדות הגמורה שבין אורייתא 
וישראל לא נתחדשו כלל במעמד הר סיני שהיה 
בו' בסיון. אז רק נתגלה הדבר ונתפרסם, אבל 
אחדות מוחלטת זו כבר היתה קודם ואף קדמה 
לבריאת העולם. וכבר קיים אברהם אבינו את 
כל התורה כולה עד שלא ניתנה. ואף שזרח ה' 
משעיר והופיע מהר פארן לבקש מאומות העולם 
שיקבלו ממנו תורתו, לא נתכוון אלא להוסיף 
להם על הז' מצוות את כל התרי"ג מצוות אבל 
לא ליתן את כבודו כלי חמדתו לעם אחר, כי רק 
ולשון,  ולא שום אומה  וישראל חד  אורייתא 
וכמאמרם של רז"ל "אלמלא ישראל אין תורה". 
לפיכך לא רצה הקב"ה לציין ולכתוב מפורש 
בתורה הקדושה את היום אשר בו נתן לנו את 
התורה, וכן גם אנחנו - אין אנו חוגגים ושמחים 
לזכרו של יום זה כמו בפסח וסוכות, שהם היו 
לזכר יציאת מצרים וישיבה בסוכות שקרו פעם 
וכבר עברו, אלא בכל יום ויום הננו מודים ומשבחים את שם קדשו אשר בחר 
בנו ונתן לנו את התורה שנותנת חיים ושמחה ללומדיה בכל עת ובכל שעה 
כאילו ניתנה עכשיו מסיני. מעמד הר סיני איננו מעמד חד-פעמי, אלא הולך 
ונמשך תמיד יומם ולילה בלי שום הפסק. וכמאמר רז"ל בזוה"ק "מאן 
דאשתדל באורייתא כאילו קאים כל יומא על טורא דסיני וקביל אורייתא", 
וכן גם אמרו רז"ל במסכת קדושין "כל המלמד את בנו ובן בנו תורה מעלה 
עליו הכתוב כאילו קבלה מהר סיני שנאמר "והודעתם לבניך ולבני בניך" 
וסמיך ליה "יום אשר עמדת לפני ה' אלקיך בחורב". ונכון מאד לזכור תמיד 
את אשר אמרו רז"ל בקהלת רבה – "הואיל והבל הם ימיו של אדם וכצל 
עובר מה הנאה יש לו בחיים? אלא יתעסק בדברי תורה שכולן חיים". וגם 
אמרו רז"ל "שלא נברא האדם אלא לעמל, אם זוכה הוא עמל בתורה ואם 
לא זוכה הוא עמל בדברים בטלים". אשרי מי שעמלו בתורה. עכ"ל רבינו. 

)מתוך ספר הליכות שלמה – חג השבועות(

פעם אמר לפניו תלמיד, שלפי טבעו אם יהיה ניעור בלילה ישתבש 
עליו עי"ז כל סדר היום שלאחריו, וקשה עליו הדבר ביותר, והשיב 
רבינו שאמנם נכון הוא, אבל כלל גדול הוא שהנהגה שנתפשטה 

ונתקבלה בקרב כל היראים והלומדים - יש להזהר 
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מרן הגאון רבי חיים קניבסקי שליט"א, בשיחות עם הגאון רבי אליהו מן שליט"א על התורה ועוד
ענין הלימוד בליל שבועות

ג' סיון תשנ"ה. אברך שואל: כבר כמה שנים כאשר לומד בליל שבועות, 
העיניים נעצמות ואיכות הלימוד גרועה מאד, ולעומת זאת אם ישן בלילה 

ילמד ביום לימוד חזק באיכות מרובה מה יעשה? 
- ער זאל זאך אויס שלאפן לפני הלילה = שינוח כראוי וישן קודם הלילה, 

וילמד בלילה.
הייתי חושב שזה מעשה שטן. ומה יהיה  אם יגיע ליל שבועות ורואה שקשה 

לו הלימוד?
- הדבר הזה הוא מנהג ישראל שמוזכר בזהר. לכן, שילמד בלילה ואחר כך 

יחזור על לימוד ומה שלמד בלילה.
החזו"א למד רוב הלילה בשבועות אך לא כולו. כי לא יכול היה אחרת.

הווי עובדה שנכנסתי לחזו"א, ושאלתיו האם לומר תיקון 
בליל שבועות, הוא אמר לי: "אתה יכול לומר תיקון". ואח"כ 
נכנס רבי מאיר גרינמן ]בנערותו[ ושאלו אם ללמוד או 
לומר תיקון ואמר לו: "אתה יכול ללמוד". ולא הבנתי מדוע 
לי ענה אחרת. ושוב חשבתי שזה פשוט, הוא הכיר את 
שנינו וידע שאני רגיל לומר תיקון ]וידע כי אבי נוהג לומר[ 
ואם אני שואל האם לומר תיקון, פירושו שאני חושש 
שאפשר שאני עושה שלא בסדר וצריך ללמוד, ועל זה 
תשובתו היתה שאני יכול לומר תיקון, כי אבא היה אומר 
תיקון. ולגבי ר' מאיר ידע שהוא לומד, וכאשר הוא שואל 
האם ללמוד, פירושו האם מתנהג נכון, ושאפשר שלא טוב 
עושה וצריך לומר תיקון, ועל כך תשובתו הייתה שאם 

אתה לומד זה טוב ותמשיך ללמוד.
בהזדמנות אחרת אמר רבינו בנוסח דלהלן: "אני שאלתיו 
אם ללמוד או לומר תיקון. ואמר לי: תקון. ר' מאיר שאלו 

כהנ"ל, ואמר: ללמוד. ופשוט, כי כל אחד יעשה מה שאביו עושה".
רבינו שאל אותי, מה הדבר הכי קשה שאמרו בגמ' שם על התנאים 'במה 
הארכת ימים', הוא שאל והוא מפרק לה: "ולא הרהרתי במבואות המטונפות".

ושאלתי: וכי "לא הלכתי ד' אמות בלא תורה ותפילין" לא יותר קשה? 
- לא, הרבה יותר קשה הוא "לא הרהרתי במובאות המטונפות".

אמרתי לרבינו: תלמיד חכם שאל, כאשר מתעורר באמצע הלילה ושוכב 
במטתו ורוצה להמשיך לישון, אבל עד שנרדם אי אפשר לו להרהר בד"ת 

לדעת הגר"א, שצריך ברכות התורה גם על הרהור, מה יעשה?
- זו שאלה ישנה, אני חושב על שמות התנאים.

הבנים של התורם הנודע )הרב ריכמן( שואלים: אחרי הסתלקות אביהם, 
יש להם הצעות רבות לעשות לעילוי נשמתו. הם יודעים כי אביהם בעל 
הצדקה הגדול, רצה תמיד לתת להיכן שבאמת חשוב לתת. והם בבקשה 

מיוחדת לדעת מה היא הדרך אשר ילכו בה. 
או למצוות-א[ גמ"ח, שצדקתו עומדת לעד ב[ אלמנות ויתומים.
או לתורה- א[ החזקת תורה ב[ או לתת בנין שיהיה קיים תמיד.

ג[ ישיבות ד[ כוללים. האם יש מעלה בכולל שלומדים משניות בעיון כגון 
'טהרות', או דבר אחר שלא הוזכר כאן?

 - העיקר לתת לתורה. תלמוד תורה כנגד כולם. ולתת גם לדברים של 
מצוות. ואינני יכול לומר להם לפרטים- כמה אוחזים לזה וכמה לזה, זאת 
הם צריכים להבין )א.ה. כמדומה שבהזדמנות אחרת נשאל רבינו: איך ההנהגה 

לענין צדקה על מה לתת בעיקר? והשיב: תלמוד תורה כנגד כולם, ולשאר 
הדברים אפשר לתת שווה פרוטה, רק אם רואה צורך מיוחד לפי הענין(.

החזקת תורה קודם לבנין.
ישיבות וכוללים שווים.

ולשאלתם אמר רבינו, כי יש מעלה בתמיכה בכולל שלומדים משניות 
'טהרות', כי עוסקים בדבר שלא כולם עוסקין בו.

סיפרתי לרבנו מה שסיפר מרן הגרמי"ל זצ"ל, ששמע מאמו ששמעה 
מהרבנית של רבי יעקב שפירא מוולוז'ין, כי בעלה רבי יעקב היה נוהג ללמוד 
כל ליל שבת כל שעות הלילה, והרבנית היתה מכינה את הנפט בלומפ. פעם 
אחת שכחה ולא הכינה כלום לפני שבת, והיה נס ודלק כל הלילה, והזהירה 
שלא תספר לאף אחד שלא יהיה עין הרע, ולא התאפקה וסיפרה את הדבר 

לאמו, וזה דבר פלא.
- תגובה: כאשר רוצים 
ללמוד יש סייעתא דשמייא. 
אבא סיפר לי סיפור כעין 
יוזל, שהיה  ר'  על  זה 
צריך לנר, ופתאום בא 

אחד ונתן לו נר.
החיים,  היא  התורה 
וכאשר מתאמצים עליה 
להבינה. תמיד  זוכים 
כאשר מדברים עם רבינו 
זה, הוא מוריד  בעניין 

דמעות חמות.
אמרתי: סיפר לי הרב 
גולדשמיד, כי אביו למד 
אצל רבי אלחנן בברנוביץ'. 
והגיע לישיבה בחור שלא ידע כלום, לא גמ' ולא משנה. ורבי אלחנן קיבל 
אותו. והוא היה קשה קליטה מאוד, ומה עשה? כאשר ראה בחור שיושב 
ולומד לבד, ביקש שילמד איתו עשרים דק' גמ', ולימדו אותו כמה שורות 
אפילו שהיה קשה לקלוט. אחרי שקלט חזר ושינן את השורות הללו, וביקש 
מבחור נוסף שינדב לו עשרים דקות, ולמד אתו כנ"ל. ואז חזר על השורות. 
לימים אביו עבר ללמוד בישיבת קלצק, ומשם עלה לא"י. בדרכו לא"י חזר 
לברנוביץ' להתברך מר"א, ואז ראה שהי' שם בחור מצוין, שהיה חוזר על 
השיעור של ר"א לקבוצה, והיו כמה קבוצות, בקבוצה הכי גדולה הבחור היה 
חוזר על כל קניטש של ר"א. וזה היה הבחור הנ"ל שבזמן קצר כל כך הגיע 

רחוק.
- רבינו ממש בכה כאשר שמע את הדברים. אח"כ פתח את פיו ואמר: ב'חוט 
המשולש' יש גם סיפור כזה, על אחד שאפילו א' ב' לא ידע ובסוף נעשה רב 
מפורסם, שיש כמה תשו' של חתם סופר אליו. הוא בא לישיבה של חת"ס 
וקיבלוהו, ובחורים לימדוהו א' ב' והיה מאוד קשה קליטה, ואח"כ לימדוהו 
נקודות ואח"כ חומש, היה מיד שוכח ולא תופס. ואמרו לחת"ס שזה כברכה 
לבטלה, וחת"ס אמר שהוא הרי כל כך רוצה, ושילמדוהו, וכך גלגלו עמו. 
אחרי זמן בא הכתב סופר לאביו, הראהו אביו תשובה אחת, ואמר בנו שניכר 
כי ת"ח גדול הוא. אמר לו החת"ס: זה התלמיד ההוא. רבינו בכה מאד בספרו 

זאת.
)מתוך הספר 'כל משאלותיך'(

הבנים של התורם שואלים, הם יודעים כי אביהם בעל הצדקה 
הגדול רצה תמיד לתת להיכן שבאמת חשוב לתת. והם בבקשה 
לדעת מה היא הדרך אשר ילכו בה. לתת לגמחי"ם, לבניינים, 

לאלמנות או לישיבות וכוללים?
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הגה"צ רבי אריה שכטר שליט"א על היהדות, ומה סיפר לו מרן הגר"ח קנייבסקי שליט"א  שהחזו"א אמר לו
ההבדל בינינו לגויים הוא כרחוק שמים מארץ. הם משכנעים כל אחד 
להצטרף לדתם, רק שיבוא. אבל אצל עם ישראל זה כמו 'מועדון סגור'. לא 
כל מי שרוצה - מתקבל. כדי להתקבל לשורות העם היהודי יש תנאי סף 
מחמירים ביותר. אולם התנאי המרכזי הוא - רצינות! תהיה רציני, תעבוד 
את ה' ברצינות. אם התנאי הזה קיים, הדלת פתוחה. אם לא - אין כניסה!

עד שמקבלים את הגוי לתוככי עם ישראל - מערימים עליו קשיים, כדי 
לבדוק את מידת רצינותו. אבל מרגע שהוא גילה רצינות אמיתית, והכשיר 
עצמו לקראת הצעד המשמעותי שלפניו - הוא מתקבל בזרועות פתוחות. 
מכאן ואילך, הוא יכול להעפיל לפסגות רמות. מרות המואביה יצא דוד המלך. 

שמעיה ואבטליון היו גרים, ויש אומרים 
בני גרים. רבי עקיבא, התנא הגדול, היה 
גרים. אונקלוס, שאת פרושו אנו  בן 
קוראים יחד עם פרשת השבוע, היה גר 

צדק.
בעם ישראל הגרים מסוגלים להגיע 
למעמד הגבוה ביותר. דוד, נכדה של 
רות המואביה, התמנה למלך על ישראל. 
רבי עקיבא, שהיה בן גרים, זכה לעמוד 
בראש ישיבה של עשרים וארבעה אלף 
תלמידים. הרי לנו כי בעם ישראל מציבים 
משוכות רק לפני הגיור, אבל לאחר 
שהגר הסתפח לעם היהודי, הוא שווה 

בין שווים ואף יותר מכך.
איננו מקבלים גרים בנקל, וזאת לטובת 
הבאים להתגייר. כי גוי המקבל על עצמו 
גרות מתחייב בתרי"ג מצוות, תחת שבע 
מצוות בני נח בהן היה מחויב קודם לכן. 

לכן, לפני שהגר מתגייר, עליו לדעת ברורות את האחריות וההתחיבויות 
כבדות המשקל, שהוא נוטל על שכמו!

גר צדק – החפץ באמת בקרבת ה'
גרי הצדק – יש להם נשמה מיוחדת, נשמתם עמדה על הר סיני. במשך 

תקופה פעלתי בתחום הגיור והתודעתי מקרוב לנושא הזה.
באחד המקרים, נודע לנו על גוי המבקש להנשא לאשה יהודיה. כדי שיוכל 
לשאת אותה, הוא בא להתגייר. את האשה שלחתי לצרפת, כדי שתהיה 
הרחק ממנו. שוחחתי איתו ואמרתי לו כי לפני שחושבים על גיור, עליו ללמוד 
שנתיים במסגרת מתאימה, שיחקור את היהדות לאורך ולרוחב, ורק אם יהיה 

ראוי יגיירו אותו.
אחרי שנתיים של לימודים, הוא בא לגאון רבי נסים קרליץ שליט"א שיגייר 
אותו. רבי נסים לא הסכים. שאלתי אותו: "ילמדנו רבינו, מדוע האיש אינו 
יכול להתגייר, הרי הוא למד יהדות במשך שנתיים?". אמר הרב: "הבחור הזה 
מכור למוסיקה, מי שמכור לעוד משהו, לא יוכל להתחבר לקב"ה עד הסוף!".
הזוג לא השלים עם ההחלטה הזאת. הם חיפשו ומצאו מישהו שיסכים 

לגייר אותם. לאחר מכן הם נשאו, אך כעבור זמן החבילה התפרקה.
בעצם, זו הסיבה שגרות לשם אישות לא תופסת. צריך שתהיה מחובר אך 
ורק לה'. אם יש לך בראש עוד משהו חוץ מה' – החיבור שלך לה' לא מספיק 

אמיתי.

פעם צלצלו אלי ממשרד הפנים ואמרו לי: יש בחור פיליפיני שעובד באחד 
מבתי המלון בתל אביב, וטוען שהוא התגייר, אך הם מכריחים אותו לעבוד 
בשבת במלון, כאילו הוא גוי. הבחור הפיליפיני לא ויתר. מה עשה? הוא נכנס 
לתומו לסניף של משרד הפנים, וסיפר שם את סיפורו. ואז הגיע אלי הטלפון 

לצורך בירור הענין.
בדקתי את התיק שלו. נכתב שם שהוא בא להתנדב, וכעבור זמן ביקש 
להתגייר. מה הסיבה? הוא אמר שהוא אוהב מאד את ה', ומרגיש שבתור 

יהודי הוא יהיה הרבה יותר קרוב אליו.
קראתי לבחור, ולאחר ששוחחתי איתו, התרשמתי מכנותו. אמרתי לו: "לך 
לישיבה למשך שלושה חדשים, אחרי 

זה תחזור אלי".
הוא התגייר כדת וכדין. כעבור שלוש 
שנים הוא נשא אשה אמריקאית. הם 
הקימו בית יהודי כשר. הוא לא היה 
תלמיד חכם, אבל הוא היה אש לבורא 
עולם. הוא רצה להיות קרוב לבורא 
עולם, ורואים את התוצאות. יש לו 
חמישה ילדים, כולם יראי שמים ובני 

תורה.
הגויים לא יכולים לסבול את הקיום 
של עם ישראל, כי זה מאפשר לערוך 
השוואה ולראות את אפסותם לעומתנו. 
לכן הם עושים הכל כדי להכפיש אותנו 
ולהוזיל את ערכנו. כך היה ביציאת 
מצרים, כך היה במתן תורה, וכך היה 
לאורך כל ההיסטוריה של עם ישראל.

עם ישראל רוצים את בורא עולם
אפשר להעתיק את הדברים למושגים של זמננו. ראש הממשלה הראשון 
הבטיח, שתוך כמה שנים לא ישארו במדינת ישראל יהודים שומרי מצוות. 
הוא היה בטוח שהתופעה הזאת של יהודים מזוקנים תשאר כמוצג מוזיאוני. 

איפה הוא ואיפה אנחנו?!
לפני חמישים שנה סיפר לי מרן הגר"ח קניבסקי שליט"א, שמרן ה'חזון 
איש' זצוק"ל אמר לו כדברים הבאים: "יש חבל ארוך, בצדו האחד אוחז בן 
גוריון ובצדו השני אוחז אנוכי. בן גוריון מנסה למשוך את כל עם ישראל 
אליו, ואני מנסה למשוך את כל עם ישראל אלי, פעם הוא גובר ופעם אני 

גובר"...
ברם, המוטו של ה'חזון איש' היה, שבחושך לא נלחמים עם מקלות אלא 
עם אור, כיון שטיפה אחת מן האור דוחה הרבה מן החושך. עוד ישיבה עוד 

בית יעקב, עוד חידר, וכך ידחה האור את החושך.
עם ישראל רוצה להתקרב לבורא עולם, עם ישראל צמא ליהדות. מעל 
מיליון איש חזרו בתשובה דרך הסמינרים. אני פוגש יהודים שומרי תורה 
ומצוות שאומרים לי: "אני מהסמינר לפני עשרים וחמש שנה", ו"אני מהסמינר 
לפני עשרים שנה". הם כבר מחתנים ילדים, בונים עוד דורות של בתים 

נאמנים בישראל. אשריכם ישראל!
כל המוסדות והאירגונים, המתיבתות, הישיבות לבעלי תשובה, הסמינרים 
לבעלי תשובה – הרבו את האור בעם ישראל, ושינו את כל האוירה של הציבור 

קרליץ  נסים  רבי  לגאון  בא  הוא  לימודים,  של  שנתיים  אחרי 
שליט"א, שיגייר אותו. רבי נסים לא הסכים. שאלתי אותו: "ילמדנו 
רבינו, מדוע האיש אינו יכול להתגייר, הרי הוא למד יהדות במשך 
שמכור  מי  למוסיקה,  מכור  הזה  "הבחור  הרב:  אמר  שנתיים?". 

לעוד משהו, לא יוכל להתחבר לקב"ה עד הסוף!"

המשך בעמוד 25 <<<
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הגאון רבי יצחק זילברשטיין שליט"א על מסירות נפש לתורה 
אשריהם לתלמידי חכמים העוסקים בתורה, וגם בדורנו, דור-התהפוכות 
והפיתויים, אינם בטלים מתורתם ולו לרגע אחד. ואשרי לנשותיהן המסייעות 
להם בכך, ועושות כל טצדקי על מנת שבעליהן לא יופרעו בתלמודם כלל.

שכר גדול מצפה להן, לאותן נשים. כשאנחנו אומרים ב'ברוך שאמר' את 
המילים 'ברוך משלם שכר טוב ליראיו', צריך להחדיר לליבנו את הדברים 
פשוטו כמשמעו, שהקב"ה יודע לשלם שכר טוב ליראיו ולשומרי פיקודיו, 
ולעולם לא יפסיד האדם מקיום המצוות, וככל שיתאמץ יותר, כן יהיה שכרו 

גדול יותר.
שהילדים יראו דוגמא

זכורני מעשה שהיה לפני 
שנים רבות בכולל 'בית דוד' 
עם אברך שהיה אחד מגדולי 
לא פסק  וממש  השקדנים, 
פומיה מגירסיה. פעם, בשעות 
הצהרים, צלצל הטלפון הציבורי 
בכולל, ועל הקו היתה אשתו 
של הת"ח ההוא, שביקשה 

שיקראו לי.
משעניתי לטלפון, סיפרה 
אשת הת"ח שהיא עובדת כמורה 
בבית ספר בישוב מרוחק, וזמן 
הנסיעה מהישוב ההוא לבני 

ברק הוא למעלה משעה.
"זה עתה הגעתי מהעבודה, 
וכולי מיוזעת ועייפה, וכאשר 
רציתי לפתוח את דלת הבית, 
שמתי לב ששכחתי את המפתח 
בבית הספר", סיפרה האשה.

"בדרך כלל יש לנו שני מפתחות נוספים אצל שני שכנים, אבל רצה השי"ת 
ושניהם אינם בבית, ואני נמצאת במצב מאוד קשה, כאשר הילדים הקטנים 
שזה-עתה שבו מהגן והחיידר, נמצאים לידי, וכולם רוצים להיכנס הביתה, 

והדלת סגורה".
הצדקת הזו המשיכה ואמרה, שהיא אינה רוצה לבקש מבעלה שיבוא הביתה 
עם המפתח, "כי אני סבורה שהילדים הקטנים שלנו צריכים לראות דוגמא 
למסירות נפש לתורה, ולדעת שגם במצב כזה, כאשר המפתח כל כך חסר 
לנו, אין אנחנו מטריחים את האבא הלומד תורה להגיע עם המפתח". האשה 

שאלה האם יש לי עצה עבורה, כיצד להתנהג.
שמרתי את הדבר בליבי

זכורני שהתפעלנו מאוד מהנהגתה של אשת-חבר שכזו, שגם כאשר אגלי 
הזיעה נוטפים ממצחה, לאחר יום עבודה קשה הרחק מן הבית, אין היא 

רוצה להטריח את בעלה.
והקב"ה ראה את כל זאת, ובאורח-פלא זימן אלינו לכולל טלפון נוסף, 
שהגיע הפעם מבית החולים 'בילינסון', ושם ביקשו מאיתנו תשובה לשאלה 
דחופה, והוצרכנו לנסוע לבית החולים, ומכיון שכך – לקחתי איתי את המפתח, 
ובדרך לבית החולים בפתח תקוה סרתי לבני ברק, ומסרתי את המפתח 
למעונו של הת"ח. כך ניצלו האישה וילדיה, 

מסבל רב.
לאחר המקרה ההוא, החלטתי לשמור את 
הדבר בליבי, ולראות כיצד ישלם השי"ת 
את שכרם של בני-זוג צדיקים שכאלה. לא 
יתכן, אמרתי בליבי, שהקב"ה המשלם שכר 

טוב ליראיו, לא יפרע להם שכרם משלם.
חלפו שנים רבות, והאברך המשיך לשקוד 
על תלמודו יומם ולילה, כשאשתו מסייעת 
לו ומסירה מעליו את כל ההטרדות וההפרעות.

יום אחד הגיעה אלינו פנייה מאחד מבתי 
הדין החשובים, ובה הודיעו שהם מחפשים 
דיין למשרה שהתפנתה בבית הדין שלהם. 
אנשי בית הדין ביקשו לברר על האברך 
ההוא, ושאלו האם אנחנו ממליצים עליו 
למשרה הנכבדה, והאם הוא ראוי למלא את 

תפקיד הדיין.
בודאי שהמלצנו עליו בכל פה, והאברך 

הפך לדיין מן המנין בבית הדין ההוא, ומעמדו עלה לאין ערוך.
כעבור עוד תקופה, קיבלנו פנייה נוספת, והפעם מאנשי עיר פלונית, 
המעוניינים למנות את הת"ח-הדיין לרב ומורה צדק בעירם, ושאלו את דעתנו 
לכך. גם הפעם הענקנו למינוי המלצה חמה, והוא קיבל את המשרה התורנית 

הנכבדה.
התקיים באשה ההיא הפסוק במשלי )פרק ל"א פסוק כ"ג( 'נודע בשערים 

בעלה בשבתו עם זקני ארץ'. וברוך משלם שכר טוב ליראיו.

)מתוך 'ברכי נפשי', בעריכת הרב משה מיכאל צורן(

משעניתי לטלפון, סיפרה אשת הת"ח: "זה עתה הגעתי מהעבודה, וכולי 
מיוזעת ועייפה, וכאשר רציתי לפתוח את דלת הבית, שמתי לב ששכחתי 
עם  הביתה  שיבוא  מבעלי  לבקש  רוצה  ואיני  הספר,  בבית  המפתח  את 
דוגמא  לראות  צריכים  שלנו  הקטנים  שהילדים  סבורה  אני  כי  המפתח, 

למסירות נפש לתורה", ושאלה האם יש לי עצה עבורה...

קו השיעורים של 'דרשו' 4992* או 077-2222-666

דף היומי בבלי | דף היומי בהלכה | ווארט או סיפור לפרשת השבוע  
שידורים חוזרים מאירועי 'דרשו' | סיפורי צדיקים ותוכניות מיוחדות 

הכל במקום אחד 
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הגאון רבי ראובן אלבז שליט"א על כח השמיעה ותורתינו הקדושה 
השמיעה בכוחה לרפא את כל הגוף, אם רק יטה האדם את אזנו לשמוע 

את דבר ה'.
לפני שנים היתה בירושלים קבוצה של צעירים, שמידי ליל שבת היו מגיעים 
לאזור בו מתגוררים שומרי המצוות, כדי להתגרות בהם. הם היו נוסעים 

במכוניות, עושים חריקות בכביש, זורקים אבנים ומגדפים עוברים ושבים.
פעם בליל שבת, עבר שם אחד הרבנים מבתי ורשא, וכאשר ראש החבורה 

הזאת ראה אותו, החל לצעוק לעברו ולקלל אותו.
הרב עצר מהילוכו, קרא לאותו צעיר ושאל אותו מה הוא רוצה. השיב הלה, 
כי מרגיז אותו מדוע החרדים חוסמים כבישים, ואינם נותנים לנסוע בחופשיות.
אמר לו הרב: "אני מוכן להסביר לך הכל, רק בא עימי לביתי, ושם אסביר 

לך".
הצעיר הסכים להתלוות לרב אל ביתו, ושם החל לשוחח אתו. כאשר הוא 
שמע את שם משפחתו של הצעיר אמר לו שהוא הכיר את סבו, שהיה 
ממשפחה חשובה ואצילית. הוא דיבר על ליבו של הבחור שימשיך את מורשת 
אבותיו, שהיו חסידים נלהבים, דבקים בהלכה ובתורה, וכך נמשכה שיחתם 

במהלכה  ארוכה,  שעה 
הרב  של  אשתו  הגישה 
לצעיר ממאכלי השבת, 
ואט אט חלחלו הדברים 

אל ליבו.
אותו צעיר התגורר בקבוץ, 
נסע אליו לקיבוץ  והרב 
ביום ראשון כדי לקבוע 
מזוזות בביתו. לאחר מכן 
ולגור  שכנע אותו לבוא 
בירושלים, ואפילו דאג לו 

שם לדירה.
אותו צעיר שהתגורר מול 
בית חמי ז"ל, שב בתשובה 
שלמה, הקים בית של תורה, 
בנו הוא ר''מ בישיבה חשובה 

ויש לו נכדים ונכדות הנשואים לתלמידי חכמים.
כל זאת רק מכיון שהסכים להטות אזנו ולשמוע, כי על ידי השמיעה אפשר 
לרפא את כל הגוף ואף החוטא ביותר, אם רק יסכים לשמוע לדברי מוסר 

ויראה, כל גופו ונשמתו יתרפאו ויזכה לשוב אל דרך התורה והמצוות.
ולמקללי נפשי תידום!

רבה הנודע של וילנא, רבי חיים עוזר גרודז'ינסקי זצ"ל, בעל שו''ת אחיעזר, 
היה הגדול שבדורו. הוא היה גאון עצום וגדול בתורה, אך בנוסף לכך ביקש 
כל ימיו להגדיל תורה בעם ישראל, עזר וסייע בכל כוחו ומרצו להקים ישיבות 
גדולות, ישיבות קטנות, תלמודי תורה ואף בתי ספר כשרים לבנות ישראל.

ברבי חיים עוזר היתה מוטבעת תכונה מיוחדת. בטבע העולם, שכאשר אדם 
עוסק בענייני ציבור, אפילו אם הוא עושה זאת ביושר ובאמונה, תמיד ישנם 
אנשים הסבורים בטעות  כי נהג עימם שלא כראוי, מקפידים עליו ובאים 
כלפיו בטרוניות כאלו ואחרות. למרות זאת, רבי חיים עוזר קיבל כל אדם 
בסבר פנים יפות, ואפילו אם אי מי בא אליו בתלונות וטענות, הוא השיב 

תמיד במענה רך ובשפה ברורה ונעימה.

באחת ההזדמנויות הגיע לפניו יהודי, וביקש ממנו להמליץ על אביו בפני 
קהילה גדולה וחשובה, כדי שיקבלוהו לרב ולמורה עליהם. באותה עת שהה 
במקום רבה של קריניק, הגאון רבי חזקיהו יוסף מישקובסקי זצ''ל, שהעיד 

לאחר מכן על השתלשלות המעשה.
"ראה", השיב רבי חיים עוזר בסבלנות, "אינני יכול להמליץ על אביך, מוטב 

שימשיך לשמש כרב בקהילה בה מכהן היום!"
אולם הבן לא אמר נואש: "אבל כבוד הרב, אבי הוא גאון עצום, אין בנמצא 

אדם המתאים יותר ממנו למשרה הרמה!"
וידע בברור כי חסרות לו התכונות  רבי חיים עוזר הכיר את המדובר, 
המתאימות כדי להנהיג את הקהילה האמורה, אולם באצילות מידותיו סרב 

לומר לבן כי אביו אינו ראוי לכהונה.
"לצערי הרב אינני יכול להמליץ עליו", חזר רבי חיים עוזר על דבריו, "לא 

כדאי לו לעזוב את עירו!"
חמתו של הבן בערה בו, הוא החל להתפרץ: "הרי ישנם אנשים קטנים 
מאבי, ואף על פי כן הרב המליץ עליהם לשמש כרבנים בערים גדולות 
ונכבדות! כיצד ניתן לזלזל כך באבי, אני דורש בתוקף שהרב 

ימליץ עליו, הרב מחויב להמליץ עליו!"
האיש לא הסתפק בכך, והחל להטיח חרפות  ברבי חיים 
עוזר, שענה לו בנחת, בלא להרים את קולו, כאשר על פניו 

נסוכה ארשת שלוה ונעימה.
רבי חזקיהו יוסף מישקובסקי, שהיה עד לחילופי הדברים 
הקשים, לא היה יכול עוד להתאפק למול בזיון רבו. אבל רבי 
חיים עוזר תפס אותו בידו, כשהוא מונע ממנו להתערב בשיחה, 

ולהשחיל ולו מילה אחת!
הבן המשיך לחרף ולגדף, אך רבי חיים עוזר נצר את לשונו 
ולא הגיב במאומה. גם כאשר הלה הגדיש את הסאה, רבי 
חיים עוזר לא גרשו מביתו, אלא קם תחת זאת ממקומו ופנה 
לחדר השני. כאשר הבין הבן כי אין עוד מה לעשות, הרב לא 
ימליץ על אביו, ויהי מה, הוא יצא מהבית והלך לדרכו במפח 

נפש.
כשעזב המחוצף את המקום, פנה רבי חזקיהו יוסף לרבי 
חיים עוזר בתדהמה: "מדוע לא איפשר לי רבינו להגיב ולמחות על כבוד 

התורה המחולל?!"
"כיצד ניתן לדון את האיש?" השיב רבי חיים עוזר בנחת, "הרי הוא מבצע 
שליחותו וחס על כבוד אביו. הוא עשה את המשימה שהיה עליו לעשות, איך 

ניתן לבקר אותו ולכעוס עליו?!"
זו המעלה של "ויחן שם ישראל". כאשר עם ישראל נמצא במצב של 'ויחן', 
דהיינו, כל אחד מוצא חן בעיני רעהו, כל אחד מבין את זולתו ודן אותו לכף 
זכות, כאיש אחד בלב אחד, זהו הזמן הראוי והמתאים ביותר לקבלת התורה 

הקדושה.
בשעה שנשאלו ישראל אם רוצים הם לקבל את התורה, ענו ואמרו כאיש 
אחד "נעשה ונשמע", מיד "יצתה בת קול ואמרה להן: 'מי גילה לבני רז זה 

שמלאכי השרת משתמשין בו' )עפ''י שבת פח ע''א(.
אותו רז, אשר מלאכי השרת משתמשים בו, היה להקדים "נעשה" ל"נשמע".
מצד עצמם, היו צריכים ישראל לומר "נשמע ונעשה", שהרי כיצד יעשה 
אדם דבר בלי שישמע מה עליו לעשות? בכל זאת התבטאו ישראל כמלאכי 

היו  שבת  ליל  שמידי  צעירים,  של  קבוצה  בירושלים  היתה  שנים  לפני 
מגיעים לאזור בו מתגוררים שומרי המצוות, כדי להתגרות בהם. הם היו 
נוסעים במכוניות, עושים חריקות בכביש, זורקים אבנים ומגדפים עוברים 
ושבים. פעם בליל שבת, עבר שם אחד הרבנים מבתי ורשא, וכאשר ראש 

החבורה הזאת ראה אותו, החל לצעוק לעברו ולקלל אותו. הרב עצר.... 

המשך בעמוד הבא <<<
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השרת- שנאמר עליהם: "עושי דברו לשמוע בכל דברו", קודם "עושי דברו", 
ורק לאחר מכן "לשמוע בכל דברו" - ועל ידי כך זכו להגיע למעלתם של 

מלאכי השרת, שעושים אף על פי שלא שמעו קודם לכן את טעם הדבר.
בשאר ענייני העולם, קודם כל צריך האדם להבין בשכלו ולהתחבר לענין, 

ורק לאחר מכן יכול הוא לעשות בפועל את המעשה שנדרש ממנו.
ואילו בתורה מתנהלים הדברים באופן הפוך – יש בתורה כח מיוחד המביא 
את האדם להבנת המצוה, רק לאחר שקיים אותה בפועל! לאחר שאדם עושה 
ומקיים מצוה, הוא חש לפתע שלא יכול בלעדיה, ואין לו טעם בחייו אלמלא 

ימשיך לעשותה.
עומק המצוה נקלט אצל האדם רק לאחר קיומה!

זהו יסוד עצום הנוגע למעשה לכל קיום המצוות. כשאדם מרגיש שאינו 
מתחבר למצוה מסוימת ואינו מצליח להבין אותה, עליו לקיים אותה, וחזקה 

על קדושתה שתאיר את עיניו, וכל השאלות תסתלקנה מאליהן.
הגאון האדיר רבי יחזקאל אברמסקי זצ"ל לקה בליבו. למיטתו הוזעק 
פרופסור מומחה למחלות לב, יהודי גרמני, בן למשפחה מתבוללת, שהיה 

רחוק מאד מכל ענין שריח יהודי עולה ממנו.
באחד הבקרים נכנס הפרופסור לחדרו של הרב, ומצא אותו יושב ולומד 

כשהוא מעוטר בתפילין.
נעץ בו הפרופסור מבט משתומם, ושאל את בן הרב שעמד לצידו: "מה זה? 
מכשיר אלקטרודות חדש? מי נתן לכם מכשיר כזה? יש עוד פרופסור שמטפל 

בו?"
"לא, לא" – מיהר הבן להסביר – "אלו הן תפילין".

"מה פרוש תפילין? כוונתך לקוביות הללו? ומהם החוטים השחורים? 
חשבתי שזו אינפוזיה..." – הרופא היה בור ועם הארץ בכל הנוגע לעניין כולו.
השיב לו: "הקב"ה ציוה את ישראל להניח תפילין. כל יהודי צריך להניח 

את הקוביות האלו על ראשו ועל ידו".
"לא הבנתי. תוכלו להסביר לי יותר?" – החזיר הרופא, הוא לא שנא את 
היהדות משום שבכלל לא ידע מהי, ומאחר שכבר הספיק להכיר את החולה 
המיוחד שלו, הבין כי הוא לא עושה סתם פעולות חסרות פשר, ויש משמעות 

לתפילין הללו.
החל הרב אברמסקי להסביר: "הקב''ה הוציא את בני ישראל ממצרים והציל 
את הבכורות, ואמר: "קדש לי כל בכור" )שמות יג, ב(, וציוה : "והיה לך לאות 
על ידך ולזכרון בין עיניך")שם ,ט(. דרך קיום מצות תפילין אנו נקשרים אל 

ה' ".
"אני לא מבין, מה נותנות הקוביות הללו לקשר הזה" – הגיב הרופא – 

"בשביל מה צריך לעשות כך?"
"בשביל להרגיש את הקשר בין האדם לקב"ה" - ענה לו הרב.

"ולמה לא יקשור אדם את עצמו בלי תפילין?" – טען הרופא – " אני לא 
מבין!"

הרהר הרב אברמסקי לרגע ואמר: "האמת היא, שכמה שארצה להסביר לך 
לא אוכל. ההסברים שלי יובנו רק אם אתה בעצמך תעשה את הדבר. קח 
תפילין, תניח אותם במשך עשרה ימים, ולאחר מכן נשב ונדבר, ואסביר לך 

את העניין כולו".
הרופא הסכים. לקח את התפילין שנתנו לו, שמע בתשומת לב את כל 
הסברי הרב איך בדיוק להניח. קיבל גם סדור שבו סימן לו הרב את ברכות 

השחר וברכות התורה, כדי שיקרא גם אותן מדי בוקר.
כבר באותו יום הקפיד לבצע את ההוראות.

כשאמר את ברכות השחר ניסה להבין מה הוא אומר. "אשר יצר את האדם 
בחכמה וברא בו נקבים נקבים..." כרופא, ובפרט רופא לב המכיר היטב את 
חלל הלב, היו הדברים הללו קרובים לליבו. התפעלותו הלכה וגברה – יש 

כאן מגמה רפואית בברכות...איזה יופי...
אמר את ברכות התורה, קרא 'שמע ישראל', 'ואהבת', כל מלה הטעים עד 

שחש במתיקותה.
כל אותו היום ליוו אותו מילות הברכות הללו, ולעת ערב, כשסיים את 
המשמרת שלו, קרא לאדם דתי ממכריו, וביקש כמה הסברים מינימליים. 

דרכו נודע לו שיש גם ציצית שכל יהודי מתעטף בה עם שחר.
"איזה יופי!" – התפעל – "ומה עוד?"

- "יש בית כנסת שבו מתפללים"...
- "תוכל לקחת אותי אתך?"

בשבת הקרובה הלך הפרופסור לבית הכנסת, ואגב כך למד שבשבת לא 
מניחים תפילין... הוא ביקש הסברים, וכך הכיר חלקים נוספים ובלתי מוכרים 

מן התפילה.
חלפו עשרה ימים, והוא לא חזר אל הרב אברמסקי. כעבור חודש הגיע הרב 
לבדיקה נוספת, מאחר שלא ידע אם הפרופסור קיבל את המלצתו להניח 
תפילין, נמנע מלשאול על כך. אך הפרופסור לא שכח. הוא הושיט את 
התפילין שהביא לו הרב, הודה לו נרגשות וסיפר: "כבר איני זקוק להן. יש 
לי תפילין משלי, יש לי גם ציצית, ובשבת אני מגיע לבית הכנסת. אינך חייב 

להסביר לי עוד, יש לי כבר תשובות לכל שאלותי"...
זהו כח טהרתה של התורה! קיום המצוות משרה על האדם קדושה עד 

שהדברים מתיישבים ישירות על הלב, ואין לו צורך בהסברים שכליים.
כשאמרו ישראל: "נעשה ונשמע", וקיבלו על עצמם עול תורה, הם התקדשו 
והיטהרו כמלאכי השרת, וכאדם הראשון קודם החטא. שוב אין הם זקוקים 

להסברים, שאלותיהם הוסרו, והם זכו לדבוק בהקב''ה באמת ובתמים.
)מתוך 'משכני אחריך', שמות(

<<< המשך מעמוד קודם

4992* או 077-2222-666

הדף היומי בהלכה ב-5 דקות ביום!
בעברית, באידיש, ובצרפתית

עכשיו בקו השיעורים של דרשו שלוחה 1

יש לכם שאלות על הנלמד? לחצו על 8 ותועברו לשיחה עם רב
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מאוצרותיו של הגאון רבי אליעזר טורק שליט"א
גדולי ישראל, בדרגותיהם הנשגבות שהיו גבוה מעל גבוה, חשו היטב את 
ההבדל המהותי והעצום המפריד בין כתלי הישיבה ועולם התורה, לבין 

הרחוב ומדוחיו.
דגמא חיה ומוחשית לשקידת התורה בבדידות ובנתק מוחלט מהוויות 

עולם, ראינו אצל דודי, עמוד ההוראה, רבנו מרן הגרי"ש אלישיב זצ"ל.
במשך למעלה משמונים שנה, מיום עמדו על דעתו עד זקנה ושיבה, קבע 
הרב אלישיב את מקום למודו בין כתלי בית המדרש 'אהל שרה'. מבלי כל 
מסגרת ועול, או מחויבות כזו ואחרת, נצמד לד' אמותיו ושבר בהם את 
עצמותיו בעמלה ויגיעתה של תורה. שם הזדקפה קומתו התורנית הכבירה 

של הענק שבענקים.
בית מדרש קדוש זה שימש כביתו הרוחני של הרב אלישיב, והיווה את סוד 
ההצלחה שלו. בבדידות מפלאה, ללא הוויה ישיבתית וללא חברותא, ישב 
שם לבדו במרבית שעות היממה, כשהוא נעול מבפנים, מתבודד עם אלפי 

דפי הגמרא הכה אהובים 
עליו, וכובש במאמצים על-
אנושיים את כל חדרי התורה.

מורי חמי הגאון רבי מרדכי 
דוב יודלביץ זצ"ל, שמע מדודו 
זקנו מרן הגאון רבי צבי פסח 
פראנק זצ"ל, רבה של ירושלים, 
אלישיב,  הרב  מרן  אודות 
שהיה, כידוע, חתן גיסו, הגאון 
הצדיק רבי אריה לוין זצ"ל, 
כך: "הוא מבקר אותי פעמיים 
בשנה, בפסח ובסוכות, ואני 
לא מכיר אותו מחג לחג! הוא 
מתרומם מחג לחג, בגדלות, 

ברוממות... הוא ממש בן אדם אחר!"...
כאשר מרן ראש הישיבה, הגרא"מ שך זצ"ל, ביקש ממנו לטול על כתפיו 
את הנהגת צבור בני התורה, בנקל יכלו בני הבית להבחין בצער המוחשי 
שהיה שרוי על פני רעייתו, הרבנית הצדקנית ע"ה. היא התבטאה לא אחת: 

"אני צריכה את בעלי סגור באהל שרה!"...
לימודו היה בצורה נעימה ושובת לב, ובאופן נהיר וברור. קולו העדין התנשא 
בנגינה מיוחדת וערבה. איני יכול לתאר במלים את התחושה המרוממת, טעם 
'גן עדן' שחשנו, בעת הצמדנו את אזננו כאפרכסת לחלונות בית המדרש. 
שירת התורה הזו הבעירה את אש חשקת התורה בכל מי שזכה לשמע אותה.
דרך החרך הצר השתקפה דמותו של הרב אלישיב, כשהוא רכון על גבי 
הספר המונח לפניו, מתנדנד בחשק עצום ובלתי נלאה, כבחור צעיר לימים. 
מקשה ומתרץ, מסביר ומנתח, מרחיב ומתמצת. "והיו הדברים שמחים כנתינתן 

מסיני!"

לפני שנים אחדות, הגיע לביתו של מרן הרב אלישיב, אחד מזקני וחשובי 
ראשי הישיבות שבגולה, הגאון הישיש רבי יצחק דוב קופלמאן זצ"ל, ראש 

ישיבת לוצרן. שניהם היו בגיל מבוגר ביותר, בסביבות גיל המאה.
בתום הביקור, ביציאתו של הרב קופלמאן מהבית, פנה הרב אלישיב לאורחו 
הדגול בנימה חביבה ואופיינית, ואמר: "רבי יצחק, נו! מינעמט זיך צו לערנען" 

)נקח את עצמנו ללמוד(...".
הרעבון לדברי תורה, החשיבות שייחס לתורה, והמאמצים התמידיים להיות 

שקוע בתורה ואך בתורה, היא היא שהצמיחה לנו את מרן הרב אלישיב זצ"ל.
השמחה, ההתלהבות וה'ברען' שליוו בתדירות את לימודו של הרב אלישיב, 
נתנו הזדמנות לכל רואה לחוש, כיצד הרב אלישיב חי בתחושה מתמדת של 
דברי בעל 'נפש החיים': "וגם עתה בעת שהאדם עוסק בה בכל תיבה, אותה 
התיבה ממש נחצבת אז להבת אש מפיו יתברך כביכול! ונחשב כאלו עתה 

מקבלה בסיני מפיו יתברך שמו...".

"הביאני אל בית היין" - עולמה של תורה - 
שיכורים ולא מיין

בחרף תשל"ג, זכיתי לשמע שיחה מפי מורי ורבי, מרן הגאון רבי שמואל 
רוזובסקי זצ"ל, ראש ישיבת פוניבז', ודבריו נחרטו עמוק בזכרוני. הוא נשא 
דברים אודות צורת לימוד התורה - שצריכה להיות מתוך אווירה חיובית 
ומתוך שמחה ואהבה, באותה הצורה בה ניתנה לנו התורה בהר סיני.
רבי שמואל הביא את דברי חז"ל )במדבר רבה ב, ג( על מאמר 
הכתוב )שיר השירים ב, ד(: "הביאני אל בית היין ודגלו עלי אהבה": 
"רבי יהודה אומר, הביאני אל בית היין, למרתף הגדול של יין - זה 
סיני; ולמדני משה תורה שהיא נדרשת מ"ט פנים - ודגל"ו עלי אהבה".
מדרש זה טעון באור. מדוע נמשל מעמד הר סיני ל'מרתף הגדול 
של יין'? לכאורה, 'בית היין' הוא מקום בו שותים יין לשם הסביאה 

ומתגוללים בשכרות?
רבי שמואל הביא דמוי נפלא לבאר את הדברים, בשם המשגיח, 
הגאון הצדיק רבי יחזקאל לוינשטיין זצ"ל: אין כל בני האדם שווים 
ברמת השתכרותם מן היין. ישנו אדם שייעשה שיכור רק משתיית 
יין. לרעהו יספיק בקבוק או שנים, ולשלישי די  כמות הגונה של 
בשתיה מועטה של 'לחיים', כדי שיגיע למצב של 'טוב לבו ביין'. הצד 

השווה שבכולם - כדי להיות שכור, הם מוכרחים לשתות יין.
אך יתכן שיהיה אדם שיכור בלי שיכניס לפיו טיפת יין! כאשר ייכנס מישהו 
למרתף גדול ועתיק של יינות, בו מונחות מאות חביות ישנות בנות מאה 
ומאתים שנה; הריח המשובח, הארומה החריפה והניחוח החזק נודפים מהן, 
ואופפים את כל חללו של המרתף; ואחרי מאות שנים אף נספגו בתוך הקירות 
לרוב חוזקם ותוקפם, גם בלי שיטעם מהיינות עצמם כהוא זה - האדם יהיה 

מסוגל להשתכר מהריח בלבד! אוויר המרתף משכר...
כך היה במעמד הר סיני: כלל ישראל היו נדמים כאנשים המהלכים במרתף 
עתיק של יינות משובחים, "פאשיקערט אויף תורה )כשכורים על התורה(". 
מהריח הטוב הנודף מן התורה בלבד, עוד לפני שהספיקו לטעום טעמה של 

תורה מהו.
האוירה המרוממת של אהבת ה', והתחושה המחשמלת של הדר כבוד 
התורה, של שמחת התורה, באותה שעה שפתח הקדוש ברוך הוא את שבעת 
הרקיעים, כפי שנאמר: "אתה הראת לדעת כי ה' הוא האלקים" - הן אלו 
אשר על ידן זכו העומדים למרגלות ההר להגיע לדרגה של 'כאיש אחד בלב 

אחד', ולהכריז בקול רם: 'נעשה ונשמע'!
"הענין הזה, כאמור, הוא מציאות התורה בכל דור. כך אמורים להראות 
היכלי התורה ובתי המדרשות בזמננו", תבע רבי שמואל; "היכל הישיבה 
איננו מקום שרק לומדים בו תורה כ'ידע', 'נתונים' ו'פרטים' של חכמה רגילה. 
האוירה והאש של לימוד התורה, אמורים להיות כל כך חריפים ועזים, עד 
שכל מי שרק תדרוך כף רגלו על מפתן דלת הישיבה - צריך להשתכר 
ולהסתחרר מריחה החריף שנספג בכתלי הישיבה, ממש כפי שמרגיש מי 

הרב מפוניבז' עלה עם התורם לעזרת הנשים של הישיבה, שם נשמע היטב 
קול התורה המהדהד שבקע מן ההיכל. התורם התלהב ואמר לרב: "אה! 
איזה טעם גן עדן יש כאן!".  "נו", אמר הרב, "אמכור לך את ה'אטמוספירה' 

המרוממת והנעימה המורגשת כאן!... האווירה מכורה לך..."

המשך בעמוד הבא <<<
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<<< המשך מעמוד קודם

שנכנס אל 'בית היין'! ואם אין הדבר כן, אות הוא כי חסר בצורת הישיבה, 
וזוהי תביעה וטענה לבני הישיבה!".

כיוצא בזה, מסופר על הגאון רבי ישראל זאב גוסטמאן זצ"ל, ראש ישיבת 
'נצח ישראל' רמיילעס, שהיתה לי הזכות להתקרב אליו מעט ולהתחמם 
כנגד אש תורתו, שנים ספורות קודם הסתלקותו: פעם אחת, כאשר הביאו 
לפניו שאלה, סרב לדון בה באמרו: "אינני יכול לענות עליה כעת, משום 

שאני אחרי מסירת שיעור, ויש לי דין של 'שיכור האסור להורות'...".
מי שזכה לשמוע ממנו שיעור, ולו פעם אחת, הבין היטב מה זה להיות 

'שיכור' מהשיעור!...
זוהי ההגדרה המדוייקת של ישיבה: 'בית היין'. כתלי בית המדרש אמורים 
לספוג את האוירה הנפלאה והקדושה של לימוד התורה, ולחמם באש התורה 

ובלהט ה'רתחא דאוריתא' את כל היושבים בתוכה.
כיצד יקרה הדבר? - על ידי הגברת ההכרה בקרבנו, שיש לנו זכות נפלאה 
לעסוק בתורה! אנו אומרים כל יום "אשר בחר בנו מכל העמים ונתן לנו את 
תורתו". על ידי ההכרה האמיתית במשמעות המלים המרוממות הללו, עסק 
התורה יהיה מתוך אושר ושמחה אמתיים, תגבר הרצינות של הלמוד, והאוירה 
של הרוממות תסחף בעקבותיה את כל יושבי בית המדרש. כך תורגש אש 

התורה בהיכל בית המדרש. 
שמעתי מידידי, הגאון רבי יצחק אלחנן שינברגר שליט"א, ר"מ בישיבת 
'קול תורה', ששמע פעם בחור שואל את ראש הישיבה, מרן הגאון רבי מיכל 
יהודה ליפקוביץ זצ"ל: "האם ההנהגה לעשות תענית דיבור ב'סדרים' ראויה 

היא?". 
השיבו רבי מיכל יהודה תשובה מופלאה: "הראית פעם מימיך חנווני העושה 
'תענית דיבור' בעיצומה של מכירה בחנותו, ומקבל 'החלטה' להמנע מלשוחח 
בעניינים אחרים? לא! מדוע? משום שראשו ורובו בין כה וכה מונחים במסחר 
שלפניו. אין לו צורך להגביל את עצמו בתענית דיבור... אם כן, הוא הדין גם 
בבית המדרש: אם האוירה וה'ברען' יהיו חזקים סביב התורה ולמוד התורה, 

הרי שממילא לא יהיה שום צורך בתענית דיבור!...". 

 אהבת התורה המופלגת
של הרב מפוניבז' 

האמורא רבי יוחנן עמד בראשות הישיבה בטבריה למעלה מששים שנה, 
והעמיד עדרים רבים של גדולי תורה. חז"ל מספרים במדרש )ויקרא רבה 
ל'( שבפטירתו היו בני דורו עצובים, והיו הספדנים קוראים עליו מדברי 
החכם מכל אדם, בשיר השירים )פרק ח, פסוק ז(: "אם יתן איש את כל הון 
ביתו באהבה" - באותה אהבה שאהב רבי יוחנן את התורה, "בוז יבוזו לו". 
דברים אלו המליצו, אודות דמותו הגדולה של גדול מרביצי התורה ומקימי 
עולה של תורה בדורו, הלא הוא הרב מפוניבז', מרן הגאון רבי יוסף שלמה 
כהנמן זצ"ל. אהבתו המופלגת לתורה לא ידעה גבולות. אהבה שאינה תלויה 
בדבר, אהבה שהיתה בבחינת 'טופח על מנת להטפיח', עד שכל המסתופפים 

בצל קורתו נשאבו אליה כבחבלי קסם. 
בכח אותה אהבה עזה לתורה, שפעמה בלבו במלא התוקף, הצליח לרומם 

ת  רוחו, להתנער מהריסות חורבנם של משפחתו האישית, עיר א
מגוריו שבה כהן ברבנות, וישיבתו ותלמידיו בליטא, 
ולממש בתעצומות נפש את חזונו הכביר - להחזיר 
את עטרת התורה ליושנה לאחר שנות האימים, 
חזון שהיה נשמע אז בעיני כל בר דעת כתלוש 
מאוד מן המציאות. כיום, כשמביטים על ההיסטוריה 
אחורנית, רואים כי השפעתו הגדולה מדברת 
בעד עצמה. חלק הארי של התורה בכלל ישראל 
שלאחר המלחמה - נזקף לזכותו הגדולה ולפעולותיו 

הכבירות של הרב מפוניבז'!
על אותה מדה גדושה של אהבת התורה, ספרו על 

הרב מפוניבז' את המעשה הבא:
בישיבה היה נהוג להקדיש את כל חפצי הישיבה על שמם של 
נגידים ומשפחות נציבים; ההיכל, ארונות הספרים, האולמות, המבואות, 
חדרי השעורים, חדרי השינה ועוד. בכך הצליח הרב להקל מעליו את הנטל 

הכלכלי של הישיבה, ולשאת את הוצאותיה המרובות.
 ביום מן הימים, הופיע נגיד נכבד בישיבה וגלה את רצונו, כי הוא מעונין 
ליטול חלק בהחזקת הישיבה, על ידי הקדשת דבר מה על שמו. הרב יצא 

עם הנדיב ל'טיול' במתחם הישיבה, והשנים הלכו יחד מכאן לשם ומשם 
לכאן, וחפשו מה יוכל הנגיד להקדיש על שמו. אך 

ללא הצלחה: מרבית אפשרויות ההנצחה באותה 
עת, כבר היו 'מאויישות'... 

וברוב  הרב מפוניבז', ברוב כשרונותיו 
הסיעתא-דשמיא שמלווה אותו, מצא רעיון 
נפלא ומקורי. הוא הציע לנגיד לעלות עמו 
לעזרת הנשים של הישיבה, שם נשמע 
היטב קול התורה המהדהד שבקע מן ההיכל 

שלמטה. האווירה המרוממת שהורגשה שם 
מלאה את כל חללי לבו של הנגיד, שלא הצליח 

לעצור בעד רגשותיו, התלהב ואמר לרב: "אה! 
איזה טעם גן עדן יש כאן! איזו אוירה נפלאה!".

בדיוק את המשפט הזה ציפה הרב לשמע מהנגיד. הוא פנה אליו ואמר לו: 
"נו, אמכור לך את ה'אטמוספירה' המרוממת והנעימה המורגשת כאן!... 

האוירה מכורה לך...".
וכך הווה, בעסקת מקח וממכר קנה הנגיד את האוירה הנפלאה!...

 "את המח של ה'שאגת אריה'
נתן בשביל עם ישראל!"

למרות שהרב היה גאון מופלא בכל מכמני התלמוד, שכבר מצעירותו נודע 
כשקדן עצום השם לילות כימים בעמלה של תורה, לאחר המלחמה הוא חש 
תחושת אחריות של 'במקום שאין איש השתדל להיות איש', והפנה את כל 

משאבי כחותיו הנפשיים על מנת לקומם את עולם התורה מעפר. 
לצרך משימה קדושה זו, הוא שם את נפשו בכפו ועמל קשות - הן כדי 
להקים בפועל את עולם התורה בפן הגשמי, והן כדי להאהיב את התורה על 
אותם פליטי חרב ותשושי רעב, שיתנו את דעתם ליוזמה הברוכה, שיהיו 

שותפים עמו בחזונו הכביר, וירצו אכן לבוא, ללמוד ולהתגדל.

הורי התגוררו בסמיכות למעונו של הרב מפוניבז', וכשכנים זכינו לעיתים 
לעמוד מקרוב על גודל אהבת התורה המופלגת שלו, ועל מידותיו ותכונותיו 

הנפלאות. 
בילדותנו, היינו אני ואחי מרבים לעלות למעונו, ולהציג בפניו שאלות 
בסוגיות שלמדנו בתלמוד תורה. תמיד הוא קבל אותנו במאור פנים, והיה 

נוהג לעשות מכל שאלה ענין שלם ועסק גדול.
זכור לי במיוחד מקרה אחד, בו לאחר שהצגנו בפניו את השאלה, הסתובב 
הרב בחדרו אנה ואנה, הלוך ושוב, כשידו האחת אוחזת כרך של רמב"ם, ידו 
השניה מקמטת את מצחו, וכל כלו נראה מוטרד מהשאלה. לאחר מחשבה, 
הפטיר לעברנו: "אה! א'גוטע קשיא!", ולאחר רגע הוסיף: "אולי אפשר לתרץ 

כך וכך...". 
כיום, כשאני מתבונן בשאלה ששאלנו, אני תוהה - מה היה כל כך קשה 
לו באותה הקושיא, שהוצרך להרהר בה זמן כה רב, להסתובב טרוד ממנה, 
לפתוח ספרים ולעין בהם? ברור לי, שכוונתו אחת היתה: להקרין עלינו 
מאהבת התורה שלו, ולהראות לנו עד כמה חשובה היא בעיניו קושיא של 

עלם צעיר, שרוצה להבין דבר תורה! 
ישנה בידי קלטת נדירה משיחה שמסר הרב בישיבה, בדברים המושכים 
ובנועם, ואמר להם:  את הלב. הוא פנה אל התלמידים במתיקות רבה 
"ברידערלאך )- אחים יקרים(!", זה היה הנוסח הקבוע של הרב, "תנסו 
ללמוד! הרי לימוד התורה הוא כל כך מתוק, כל כך נעים! 'טעמו וראו כי טוב 

השם'!...".
בהזדמנות מסויימת בה האזנתי לשיחה, ישבתי ומניתי - שמונה פעמים! 
שמונה פעמים חזר הרב על המלים 'כל כך מתוק!', כמנסה להביע את גודל 

המתיקות שיש בתורה.

בילדותי הייתי עד ראיה למעשה פלא, שהתרחש עם הרב מפוניבז'. בגלל 
עוצמת הספור וההתפעלות הרבה שחשתי אז, הספור לא מש מזכרוני, ועודני 

חי אותו כאלו התרחש אך אתמול.
היה זה ביום-טוב ראשון של סוכות, כשנתים לפני הסתלקותו של הרב 
לגנזי מרומים. אבי מורי שליט"א עלה עם כל המשפחה, לאחר תפלת מוסף, 
המשך בעמוד הבא <<<
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לאחל 'א גוטען יום טוב' לרב. 
כשנקשנו על דלת הבית, פתחה הרבנית את הדלת ואמרה לנו בהתנצלות: 

"קשה מאד להיכנס היום לרב, זה כמעט בלתי אפשרי...".
"הרב הרי נכח בתפילה בהיכל הישיבה, והיה נראה כי הוא חש בטוב" - 

שאלנו בפליאה.
"לא, לא", השיבה הרבנית, "ברוך 
ה' הוא מרגיש טוב. אי אפשר להיכנס 
בגלל סבה אחרת: רק אתמול, בערב 
יום טוב, הרב חזר ממסע בזק לחוץ 
לארץ, שם שהה בין יום הכפורים 
לסוכות. הוא ממוטט מעייפות בעקבות 
הנסיעה, עד שלא הצליח לעמוד על 

רגליו מרב עייפות".
וזקן, למעלה  הרב היה אז חלש 
מגיל שמונים, ואכן נמלאנו דאגה 

לשלומו. 
"אבל היות ולא הצליח ללמוד בישוב 

 , במטוס" י  כראו הדעת 
המשיכה הרבנית לומר, 

"אמש בלילה הוא 
עוד התיישב ללמוד 
בצמאון איזה 'שטיקל' 
רמב"ם, וכך למד 
רק  כל הלילה... 
כעת הוא סוף סוף 

הלך קצת לנוח, וכי 
אני רשאית להפריע 

לו?!".
 הרבנית ראתה את צערנו ואמרה: 

"כיון שטרחתם לבוא עד לכאן, אבדוק 
אולי הוא עדין ער". 

היא פתחה בזהירות את הוילון למרפסת שבה היתה הסוכה, והנה, רק 
נפתח הוילון ולעינינו נגלה מחזה מופלא: הרב היה ישוב על כסאו, צמוד 
לשלחן, גמרא גדולה פתוחה לפניו, והוא מתנענע כבחור צעיר לימים ולומד 
בשקידה. הוא נראה כמי ששכח את תשישות הדרך, את עיפותו המרובה 
ואת חוסר השינה שצבר בלילות האחרונים כשלא נתן תנומה לעפעפיו. הרב 

היה שקוע עמוק בספר שלפניו, ולא שם לב כלל לכניסתנו. 
זכרון מחזה זה, יחד עם הנגון הנפלא, כובש הלבבות, שהשמיע הרב בעת 
לימודו בכזו מתיקות וערבות נפלאה - מעוררים בי רגשות עזים עד היום, 

כשעברו מאז למעלה מארבעים שנה. 
כמובן עמדנו כולנו לפניו, אחלנו בדרך ארץ 'א גוט יום טוב', והוא השיב 
לכל אחד ואחד בסבר פנים יפות ומאירות. אבי מורי שליט"א יצא מהחדר 
וחדד לנו בהתפעלות ובנועם את המסר שראינו: "הראיתם, ילדים יקרים? 
כשעייפים - לומדים; כשעייפים מאד - לומדים מאד; וכשעייפים מאד מאד 

- לומדים מאד מאד!"...
זהו אפס קצה של אותה אהבת תורה של הרב מפוניבז'. לשמו ולזכרו 

תאוות נפש!

 מדוע ה'סבא מסלבודקה' אמר לתלמידו:
"יש לך פנים של גוי"? 

כפי שבארנו, חובה על כל לומד תורה לדעת כי הנו נמצא ב'בית היין', 
ולמודו צריך להיות מתוך שמחה ואושר על הזכות הנעלה שנפלה בחלקו.

הגאון רבי זבולון גרז זצ"ל, אב"ד רחובות, ספר מעשה מופלא שהיה עד 
לו במחיצת רבו הגדול, מרן הגאון רבי נתן צבי פינקל זצ"ל, הסבא מסלבודקה: 
ה'סבא', כידוע, היה מגדולי המחנכים בדורו, אשר עיצב את אישיותם של 
מרבית מרביצי התורה בדורות האחרונים, שנמנו על תלמידיו ותלמידי 

תלמידיו.
מנהג היה לו ל'סבא' לקרוא בכל ערב לשלושה בחורים שונים מהישיבה, 
איתם עסק בשיחה תלמודית על הסוגיא הנלמדת בישיבה, ובין השיטין 
הדריכם באורחות חיים, וישר נתיבותיהם על דרך המלך, בחכמה ובתבונה 

יתרה הנודעת לו, לאיש ענק הרוח.
בערב אחד, כאשר הגיע תורו של רבי זבולון להוועד עם ה'סבא', הוא נכנס 
אליו עם שני בחורים נוספים, שאחד מהם היה 'עילוי' עצום ומתמיד גדול, 

שהקדיש את כל עתותיו לתורה, ונחשב לאחד מטובי בניה של הישיבה. 
כשנכנסו לחדרו, הסתכל ה'סבא' בעינים חודרות לכוון פניו של הבחור 

ה'עלוי', והתבטא במלים חריפות: "אוי! יש לך פרצוף של גוי!". 
הבחורים קפאו על מקומם. הם לא הרגלו לשמע מפי ה'סבא' סגנון משפטים 
כמו זה. ככלל, ה'סבא' היה ידוע כמי שזהיר מאד בדבריו ובורר את מלותיו 

בקפידה. 
ה'סבא' הפר את הדממה כששאל את אותו תלמיד: "תאמר לי, תלמידי 

היקר: מהיכן אתה מגיע?".
מי ששמע את הדברים, היה בטוח שמן הסתם יש דברים בגו, והתלמיד 

אכן הגיע ממקום בלתי ראוי.
אך לא - בתחילה אכן חשש הבחור להגיב, אך לבסוף אזר אמץ ואמר בפני 
רבו בהכנעה: "מורי ורבי, עפר אני תחת כפות רגליו, ומבקש אני את סליחתו, 
אבל בא אני מהישיבה הקדושה, שם הייתי היום מעלות השחר, ועד עתה 

לא עזבתי את בית המדרש".
שוב נעץ בו הרב עינים חריפות, ושאל: "תאמר לי בזה הרגע: מה 

עשית שם, בבית המדרש?" 
ושוב מי ששמע את הדברים הרהר לעצמו: "מי יודע מה 

עשה אותו הבחור בסתר ובאין רואים"... 
הבחור נעמד ואמר ברגש: "מורי ורבי, עפר אני תחת כפות 
רגליו, אולם ישבתי מהבוקר ועד הלילה ולא פסקתי מלהגות 
בדברי תורה. בנוסף התפללתי כראוי, ואף למדתי מוסר. 

מלבד זאת לא עשיתי מאומה!". 
לשמע דבריו הגיב ה'סבא': "נו, אם כן, כמה צודק אני שיש 

לך פנים של גוי!". 
וכאן הסביר ה'סבא' את פשר דבוריו בנימת תוכחה: "הרי כל כך 
הרבה למדת! כל כך הרבה התפללת! למדת מוסר! התנהגת במדות טובות! 
עלית והתעלית – מדוע לא רואים את השמחה על הפנים שלך?! יהודי חיב 

להקרין אושר! לשמוח בלמוד התורה ובקיום המצוות!
"כאשר רוב העולם מנסה להציג את בני התורה בשיא השלילה, כריקנים 
ו'משועממים', וכביכול מכלים הם את זמנם להבל ולריק, מוטלת החובה 
עלינו, בני התורה, לדעת לייקר ולהעריך את שוויינו האמיתי! עלינו להיות 
שמחים ומאושרים בזכות שנפלה בחלקנו, להיות חבל נחלתו של הקדוש 

ברוך הוא, ללמוד תורה ולשמור את המצוות!".

 מסירת התורה נעשית
אך ורק מתוך 'לעבעדיק'

זכורה לרבים ההשקעה הנוראה בתמצית הדם, שהשקיע מרן ראש הישיבה 
הגרא"מ שך זצ"ל, על מנת שה'שיעור כללי' שמסר מדי שבוע יהיה חי, תוסס 
ושמח. תוך שימת דגש מיוחד לטעת אהבת תורה בתלמידים, ולהרעיף טל 
של תחיה ושמחה מיוחדת בדברים. הרב שך היה מתאמץ למעלה מכחותיו 

להחיות את השיעור, שיורגש ה'ברען' והחום שבלמוד.
תלמידי ישיבת פוניבז' לדורותיה בזמן חיי חיותו של הרב שך, בוודאי 
זוכרים את הפחד לגשת אליו ביום בו היה אמור למסור את ה'שעור כללי', 
בנוגע לעניינים שונים שלא היו קשורים אל השיעור. עד השיעור הוא היה 

שרוי במתח נורא, כל כולו תפוס בשרעפיו. 
הוא היה מגיע למסירת השעור מותש ועייף, עד שהיה נדמה כי בקושי רב 
כחותיו הדלים נותנים לו לעמוד על שתי רגליו; אך מהרגע שהחלו הויכוחים 
וההתנצחויות והשיעור עלה לטונים גבוהים, חיות נזרקה בו. קולו הרם נשמע 
היטב בכל חדר השיעורים, כשלחם כארי להשמיע את טענותיו ולהטעים את 

דבריו באוזני השומעים. 
בהזדמנות מסויימת נגש אליו אחד ממקורביו ושאל אותו: "מדוע ראש 
הישיבה כל כך מתרגש? הלא את השיעור הזה העוסק בסוגיא פלונית, ראש 
הישיבה כבר מסר מספר פעמים בעבר! מהו המתח הגדול שהוא שרוי בו 

קודם השיעור?". 
השיב לו הרב שך בבת שחוק: "שמא תשאל, מדוע בכלל צריך אני לומר 
את השיעור, הרי הדברים מודפסים בספר 'אבי עזרי'. יכול אני להניח בישיבה 
חמש מאות עותקים של הנכתב שם בספר, וכולם ילמדו את הדברים שכתבתי 
המשך בעמוד הבא <<<

 "מורי ורבי, 
לא פסקתי 

מלהגות 
בדברי תורה. 

והתפללתי 
כראוי,

הגיב ה'סבא': 
"אם כן, כמה 

צודק אני 
שיש לך פנים 

של גוי!".
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בהירות בגמרא עם רש"י, אז לומדים גם את התוספות, וחוזרים על זה הרבה 
פעמים.

והטעם בזה כי כשלומדים סוגיא שיש בה הרבה פרטים וחשבונות, לא שייך 
לקלוט ולהבין בבת אחת את כל הפרטים, וכאשר מתחילים ללמוד מבינים 
רק חלק מן הדברים, עד שהמוח מתעייף, וכבר אינו יכול לקלוט עוד פרטים 
באותו יום, ולמחרת כשחוזרים על העניין מתחילים ללמוד שוב, ואז חלק 
מהפרטים כבר ידועים, ומבינים בנקל את שאר הפרטים, ויש סוגיות קשות 
שגם בפעם השנייה לא קולטים את הכל, וצריכים לחזור פעם שלישית כדי 

להבין את שאר הפרטים
והגה"צ רבי בן ציון במברגר זצ"ל אמר לי שכן ידוע בכל החכמות שבעולם, 
מי שצריך ללמוד איזה מקצוע או דברים שיש בהם חשבונות וידיעות, לא 
שייך שיקלוט בבת אחת את כל הפרטים, אלא בתחילה צריך לעבור על הענין 
בצורה קלה, ולמחרת כשכבר יודע חלק מן הפרטים, חוזר ומבין את שאר 

פרטי הענין.
וכך היא המציאות שיש דברים שמובנים רק לאחר כמה חזרות, ואפילו 
בלימוד פשוט של משניות עם הברטנורא, לפעמים לא מבינים הכל בפעם 
הראשונה, וצריכים לחזור כמה פעמים כדי להבין את כל החשבונות בבהירות, 
ומרן הרב מפוניבז' זצ"ל אמר פעם בפתיחת הזמן כי ארבעת הפעמים 
הראשונות של הלימוד, אינם בגדר חזרה אלא הבנה, מפני שהחזרות האלו 

מוסיפות לעצם הבנת הענין.
וראיתי שהובא ממרן הגאון רבי אלחנן וסרמן זצ"ל שהיה לומד בתחילה 
את הגמרא עם רש"י כמה פעמים, ורק לאחר שלמד את כל הענין, וחזר עליו 
כמה פעמים, אז היה לומד גם את התוספות, והעיד על עצמו כי היו מסכתות 
שלא היה יכול ללמוד בצורה כזו, ולמד את התוספות מיד בתחילה, ושם לב 
לאחר שנים רבות שנשאר אצלו הבדל, שאותן המסכתות שלמד בתחילה רק 
עם פירוש רש"י, נקלטו בשכלו יותר, והוא זוכר אותן בבהירות יותר משאר 

המסכתות.
ופעם עשיתי כן בעצמי, שלמדתי פרק "איזהו נשך" בחברותא, ובפעם 
הראשונה והשנייה למדנו רק גמרא עם רש"י עד סוף הסוגיא, ואחר כך חזרנו 
פעם שלישית ורביעית עם תוספות, וקיבלנו בהירות גדולה מאוד, שכל פרק 

איזהו נשך היה ברור כמונח בקופסא.
ובחזרה הרביעית, שכבר יש  בהירות בסוגיא, אפשר ללמוד גם באחד מספרי 
הראשונים, וכגון פסקי הרא"ש שהוא חזרה קלה על עיקרי הגמרא עם רש"י 
ותוספות, ובנימוקי יוסף יש גם תוספת דברים ומביא מעוד ראשונים, וכן 

בחידושי הריטב"א והר"ן על הרי"ף.

בזמן שלומדים את הגמרא עם פירוש רש"י, ומעיינים ברש"י כיצד לפרש 
את הגמרא, נכון לראות את רש"י בצמוד לכל משפט בגמרא, ולא ללמוד 
קודם כל הדף ואחר כך פירוש רש"י, ושמעתי מאחד שהמשיל ענין זה לאדם 
שאוכל לחם עם חמאה, וכי יאכל קודם את כל הלחם ואחר כך את החמאה, 
לא כן, אלא מורחים את החמאה על הלחם, ואוכלים את שניהם ביחד, כך 
גם כשלומדים גמרא עם פירוש רש"י, מן הראוי לעיין בדברי רש"י על כל 
קטע בגמרא, לראות שלא נפלה טעות בהבנת הפשט, ולא להמתין עם דברי 

רש"י עד לסוף הסוגיא. 
)נאמר בישיבת פוניבז', שבט תשע"ב(

כתיבת חידושי תורה
שנינו בפרקי אבות )א, ו( "עשה לך רב וקנה לך חבר", ובספר 'קב הישר' 
פרק נ"ג כתב: "קנה לך חבר כמשמעו. גם רמז אל הקולמוס )קנה( יהא לך 
חבר, שתכתוב מה שתחדש", והיינו שהקנה כהוא כמו חבר, מפני שכתיבה 

נותנת בהירות כמו לימוד בחברותא. 
ועוד אמרו )בבא בתרא י, ב( "אשרי מי שבא לכאן ותלמודו בידו", וכתב 
המהרש"א "יש לפרש כי עיקר הלימוד ושנעשנה בו רושם הוא הלימוד הבא 

מכתיבת יד, אשר על כן נקראו החכמים סופרים".
ושמעתי מגיסי הגרש"מ דיסקין זצ"ל כי כשהיה מגיע אליו תלמיד ואמר 
בפניו חידושי תורה שאינם נכונים, היה מבקש ממנו שיכתוב את הדברים, 

ועל ידי זה מתבהר הספק, ויודעים כיצד להחליט.
ופעם הגיע אלי תלמיד מבוגר, ואמר שיש דבר שמעיק עליו, ובכה עד שלא 
היה יכול לדבר, ואמרתי לו שיכתוב את מה שמפריע לו, ונתתי לו עט ונייר 
ויצאתי מן החדר, ולאחר כמה רגעים ראיתי שהוקל לו, כי כשנתיישב לכתוב 

ראה שאין מצבו קשה כל כך.
ובאמת זה תלוי אצל כל אחד לפי עניינו, יש כאלה שמקבלים בהירות על 
ידי כתיבה, ויש שמקבלים יותר בהירות על ידי שחוזרים הרבה חזרות, 

ומשננים הרבה פעמים את מה שהם לומדים.
וכפי ששמעתי מבחור שהיה רגיל לכתוב הרבה סיכומי סוגיות, ובכל פעם 
שהיה לומד היה מסכם את הסוגיא בכתב, שעל ידי זה  קיבל בהירות בכל 
הפרטים, אבל במשך הזמן ראה שאינו זקוק לזה, אלא התחיל לחזור הרבה 
פעמים על מה שלמד, ובכל חזרה נוספה לו יותר בהירות, ונעשו הדברים 

ברורים לא פחות ממה שהעלה בכתב.
מתוך שיעורים בפרקי אבות ושיחות בזמנים שונים

)מתוך דרכי החיזוק חג מתן תורה תשעז(

מתוך הכתב...
"אולם לא! התורה הרי נמסרה מדור לדור: משה קבל תורה מסיני, ומסרה 
ליהושע, ויהושע לזקנים וכן הלאה. מסירה זו ממשיכה עד היום הזה, וזו 

יכולה להעשות אך ורק מתוך 'לעבעדיק' )- חיות(!...".
זכורני כיצד הרב שך התבטא פעם, בלהט ובחדוותא דאוריתא, בעצומו של 
שיעור, בהיותו תחת רושם של שאלה עצומה שהשמיע: "אמרו נא לי, כמה 

שווה קושיא שכזו?!...''
הוא מותיב לה והוא מפרק לה - "לפחות מיליון דולר 

יש לשלם עבור שאלה עצומה שכזו!"... 

ולא היו הדברים סתם כמליצה. הרב שך על 
ידי דבורים אלו, האהיב את התורה על לומדיה, 
עורר רגשות יקר והערכה מופלאים לדברי 
תורה אצל תלמידיו, והטביע ברגש ובפועל 

שאין דבר ששווה ויקר בעיניו באמת כתורת ה'! 

 רבי עקיבא איגר אמר על הילד:
"הוא יגדל עם הארץ"

בילדותי שמעתי מאבי מורי שליט"א מעשה מופלא, ששמע מפי זקן מופלג 
אחד מאנגליה. לאחר מספר שנים, שמעתי סיפור זה שוב מפי הגאון רבי 
אריה לייב ברים זצ"ל, בעל 'אילת אהבים', שאף הוא סיפר זאת בשם אותו 

זקן מופלג, וכה היה המעשה: 

גאון הדורות, רבי עקיבא איגר זצ"ל, התבקש פעם לבחון את ילדי ה'תלמוד 
תורה' בעירו פוזנא. במהלך המבחן, כששאל את התלמידים שאלה, קפץ 
אחד התלמידים המוכשרים והשיב נכוחה על השאלה, מבלי שנכרה עליו 

יגיעה או התאמצות כלשהי בישוב הקושיא.
רבי עקיבא איגר הגיב על התשובה: "נפלא! השאלה נשאלת וכתובה בספרי 

'דרוש וחדוש', וכפי שתרצת כעת, כך גם אני כותב שם לתרץ". 
המלמד, שלווה את הרב לביתו בגמר המבחן, התפאר באזניו בכך שילד 
צעיר מהכתה שלו, הצליח לכוון לדעתו הרמה של גאון הגאונים, בהבזק 

קצר. 
השיבו רבי עקיבא איגר: "אמת הדבר כי הילד חכם ונבון, שניחן משמים 
בכשרון יוצא מן הכלל. אך אם הוא ימשיך לגדול בצורה זו - הוא יגדל 
עם הארץ! היכן אהבת התורה שלו? מדוע אינו מייחס שום חשיבות 

לשאלה? לתשובה? וכי כך שולפים תרוץ?!...".
וספר אותו זקן, שלדאבון לב אכן מאותו תלמיד לא יצא דבר! הוא 
הגדיר זאת בלשונו כך: "לא סתם עם הארץ, אלא כפול שמונה דיקער 

עם הארץ" - בטוי שהשתמשו בו כשרצו לתאר עם הארץ מופלג!
דרכה של תורה היא תורה מתוך שמחה, חיות ורוממות, והענקת כבוד 

לדברי תורה! 
אמרה מחייבת היתה שגורה על לשונו של הגאון הצדיק רבי זאב צ'צ'יק 
זצ"ל, מגדולי צדיקי ירושלים: "בן תורה צריך להסתובב בתחושה, שאין אושר 

גדול יותר מלמוד התורה, ואין אומללות גדולה יותר מלהיות עם הארץ!" 

)מתוך סדרת הספרים הנפלאה 'אוצרותיהם אמלא' פרשת יתרו(

<<< המשך מעמוד קודם
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הרה"ג שמואל צבי גנץ שליט"א על האווירה העילאית והמרוממת במחיצת הצדיקים ביום חג מתן תורה
על מעלתו ועיצומו של חג מתן תורה, כבר כתב לאמור הרה"ק החידושי 
הרי"ם זיע"א: "היום הזה הוא היום היקר והמעולה ביותר מכל ימות השנה, 

כדכתיב יום אחד הוא יודע לה', שביום זה מתעלים כל הנפשות". 
אווירה רוויית שגב חשו חסידי עליון בצל קורות בית רבותיהם 
– ביום חג מתן תורה, ובשל כך בלבבם חשקה נפשם לקבל את התורה בהיכלי 

הצדיקים. 
סיפר הרה"ק רבי יחזקאל משינאווא זיע"א, בעל "דברי יחזקאל": "פעם 
אחת, בחג השבועות, אמר לי אבי זכרונו לברכה ]הוא הרה"ק בעל ה'דברי 
חיים' מצאנז זיע"א[: 'יחזקאל בני, באם אתה רוצה, אראה לך היום בקריאת 
התורה, ממש כמו מתן תורה בהר סיני. ולכן, תכין את עצמך כדי לראות 

זאת'.
השבתי לאבי כי אני באמת רוצה זאת. ואכן, בשעת קריאת התורה, ראיתי 

ושמעתי ממש את כל סדר מתן תורה, את 
הקולות את הברקים ואת הלפידים וכו'. אבל 
עוד מעט קט ונשמתי היתה פורחת ממני. 
הרגיש בכך אבי, ותיכף ומיד הפסיק זאת 

ממני, ונשארתי בחיים...  
כל דבקותם הלוהטת של רבותינו הצדיקים 
הייתה בתורה, בעבור שכל חיותם ומהותם 
הייתה התקשרות איתנה בתורה ודבקות 
בנותנה, בשל כך חשו והרגישו ביום זה כל 
סובביהם את ההתרגשות העילאית והתעוררות 

רבה במחיצתם.
ובלילה שירו עמי

לשעות יקרות הללו של זמן מתן תורה, 
הכינו בני ישראל את לבבם ונפשם בליל 
ולא עצמו  ולא עלו על משכבם  שבועות, 

עיניהם, אלא כל מגמתם הייתה להכין נפש ורוח לקבל את התורה. הא לך 
מה שחרט בספר "מועד לכל חי":  "מי שאינו ישן בלילה הזה ליל שבועות 
יהיה לו לסימנא טבא, דלא ינום ולא יישן מזלו, ומובטח לו שישלים שנתו, 

וזוכה לבנים תלמידי חכמים". 
בספר "לב דוד" הביא: כל הלומד בליל שבועות רצוף כל הלילה ללא היסח 

הדעת,  זוכה לגילוי אליהו הנביא זכור לטוב. 
ופתחו וענו ה' אחד

לפנינו תיאור מעניין רווי הוד וקדושה שהיה בחג מתן תורה באהלי בית 
הרה"ק ה"שר שלום" מבעלזא. המוני החסידים של הרה"ק ה"שר שלום" 
מבעלזא זי"ע, היו כולם באים ומסתופפים בצילא דמהימנותא לחג השבועות, 

זמן מתן תורתנו והיו עומדים צפופים ודחוקים בדוחק גדול.
אחת השנים, בעודם לחוצים ודבוקים, נדברו שנים מגדולי החסידים ואמרו 
על דרך צחות, כי הנה, החסידים המקושרים לרבי אחר, ובאים להקביל פניו 
ברגל, נהנים הם מב' עולמות. בעוה"ז, בעלותם לרבם נותנים לו שלום, והוא 
מחזיר להם שלום במאור פנים, וקובעים להם מקום נוח לתפילתם. ועיניהם 
תחזינה ברבם. תורה ישמעו מפיו, ויתענגו כל היו"ט כולו בתענוג רוחני. 
ובבואו לעלמא דקשוט שואלים את החסיד: "מי הוא רבך, שאליו היית מקושר 
בחיים חיותך?" וכשמשיב ואומר מי הוא רבו, נענים אחריו: "לחסיד כזה יאה 
רבי כזה". ואף שם בעולם האמת, ממשיך החסיד בהתקשרות עם רבו, הרי 

שנהנה הוא הן בעוה"ז והן בעוה"ב.
ואילו אנו, חסידי בעלזא, אין לנו שום הנאה לא בעלמא הדין ולא בעלמא 
דאתי, כיון שהגענו הנה עומדים אנחנו צפופים בצפיפות נוראה, כל תמונה 
איננו רואים, זולתי קול הברה פשוט. ואח"כ בבואו לעלמא דקשוט כאשר 

שואלים את ה"בעלזער חסיד" מי הוא רבך ועונה, ה"בעלזער רב" דוחים 
אותו בתמיהה גדולה. 'וכי מה שייכות יש לחסיד זה, עם רבי גדול וגבוה כל 

כך'?! כך שלבסוף נותרנו בלא כלום.
אח"כ נכנסו לפני ולפנים ופרטו הדברים באזני רבם מרן המהר"ש זי"ע. 
נענה ואמר להם: "הנה אומרים אנו באקדמות 'זכאון כד שמעתון שבח דא 
שירתא, קביעין כן תהוון בהנהו חבירותא' והיינו שיש זכיה אפילו כששומעים 
שבח של שירה בקול הברה בעלמא, מכל מקום כשזה בקביעות - כן תהוון 

בהנהו חבירותא - יישאר גם בעלמא דאתי באותו חבריא.
בהר סיני נתרפאו כל המומין

השפעות רבות וברכות טובות יורדים כטללי תחיה לבני ישראל ביום חג 
מתן תורה וממלאים את אסמיהם לימים הבאים שלאחר מכן כפי שדרשו 

חכמינו זכרונם לברכה: בהר סיני נתרפאו כל החולים.
ביום ראשון של חג השבועות, היה מנהגו 
של הרה"ק רבי חנוך העניך זיע"א מאלעסק 
לצאת לביתו ולנוח מעט בין תפילת שחרית 
וקריאת התורה עם פיוט ה'אקדמות', ורק 
אחר כך היה חוזר לבית המדרש, ואחר שחזר 
היו מתחילים לשיר את ה'אקדמות' ולקרוא 

בתורה.
באחת השנים, קודם ששב הרבי מביתו 
לבית המדרש, נזדרזו כמה חסידים ועלו אל 
הבימה, כדי שיוכלו לעמוד קרוב יותר אל 
הרבי בשעה שהוא שר את ה'אקדמות', שכן 
היו אומרים כי אש מלהטת  סביבותיו בשעה 

שהיה שר את פיוט ה'אקדמות'.
כאשר שב הרבי מאלעסק מביתו, וראה את 
החסידים העומדים על הבימה, ציוה כי כל 
האנשים ירדו מן הבימה, איש בל יישאר, אבל יחד עם זאת ציוה על איש 
פשוט ביותר שעמד אף הוא על הבימה, שהוא יישאר לבדו לידו על הבימה.
אחד מן החסידים, בראותו כן, החל להתרעם בליבו: 'אנחנו לומדים כל 
השנה בתורה הקדושה, ולנו לא נתן הרבי לעמוד לידו בשעה שהוא שר את 
ה'אקדמות', ואילו לעם הארץ הזה שלא קרא ולא שנה, הרבי מרשה לעמוד 

לידו על הבימה? אתמהה!'
ואולם, בשעה שהחל הרבי לומר את ה'אקדמות' בהתלהבות נוראה כדרכו 
בקודש, חלפה לגמרי המחשבה הזאת מראשו של החסיד, וכך חושיו היו 
נתונים ודבוקים רק לשמוע את אמרותיו של רבו הקדוש בשעה ששר את 

הניגון.
ככלות התפילה, היה מנהגם של רבים מחסידי אלעסק ללכת לשולחנם 
של בני וחתני הרב ולהסב בסעודתם. אותו חסיד הלך להסב בשולחנו של 
חתן הרבי, ה"ה רבי אנשיל אשכנזי, כאשר הגיע לשם ראה כי אותו איש 
פשוט שעמד על הבימה נמצא אף הוא שם. באותו רגע החלה שוב אותה 
מחשבה לחלוף במוחו: 'היתכן שאיש פשוט זה הורשה לעמוד על הבימה?'
באותו רגע שמע לפתע את רב אנשיל כשהוא אומר :"בהר סיני, כידוע, 
נתרפאו כל החולים. חותני הוא כידוע מצדיקי הדור, והבימה שלו היא בבחינת 
הר סיני. וכיון שאיש זה זקוק לרפואה שלימה, משום כן הרשה לו חותני 
הצדיק לעמוד לידו בשעה שהוא שר את ה'אקדמות' וקרא בתורה, כדי שתהיה 

לו רפואה שלימה."  
נקבל על עצמנו את קדושת החג, לקבל את עול התורה כנתינתה מסיני 
באימה וביראה ברתת ובזיע, נשקוד על דלתותיה נטעם מנועם זיו מטמוניה, 

ובכך נחוש את קירבת אלוקים- - -

ואילו אנו, חסידי בעלזא, אין לנו שום הנאה, עומדים אנחנו צפופים בצפיפות נוראה, 
כל תמונה איננו רואים, זולתי קול הברה פשוט. ואח"כ בבואו לעלמא דקשוט כאשר 
שואלים את ה"בעלזער חסיד" מי הוא רבך ועונה, ה"בעלזער רב" דוחים אותו בתמיהה 

גדולה. 'וכי מה שייכות יש לחסיד זה, עם רבי גדול וגבוה כל כך'?! 

קו השיעורים של 'דרשו' 4992* או 077-2222-666
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קו השיעורים של 'דרשו' 4992* או 077-2222-666

יש לכם שאלות על הנלמד ב'דף היומי בהלכה'? 
רבני 'קו השיעורים של 'דרשו' ממתינים לכם עכשיו בשלוחה 8

<<< המשך מעמוד 1 | מרן הגרי"ש אלישיב זצוק"ל

ונענה בשתיקה!
הניגון ההפוך

לסיפור זה קיימות שתי גירסאות, ויתכן ששתיהן נכונות.
גירסא אחת מספרת, שרבינו הגיע פעם להיבדק אצל רופא עיניים. הרופא 
שהיה יהודי חסידי, זמזם לעצמו בעיצומו של הטיפול ניגון שהושר רבות 
בפיהם של החסידים ברוסיה: "עסן עסט זיך, טרינקען טרינקט זיך, שלאפן 
שלאפט זיך ס'קומט צום לערנען און ס'לערנט זיך נישט" )"כשרוצים לאכול 
– מצליחים לאכול, כשרוצים לשתות – מצליחים לשתות, כשנשכבים לישון 

– מצליחים להרדם, רק כשבאים ללמוד – לא מצליחים ללמוד"(.
רבינו קלט את הניגון, וכעבור דקות אחדות הופתע הרופא 
לשמוע את רבינו מזמזם לעצמו את הניגון בהפוכו הגמור: "עסן 
עסט זיך ניט, טרינקען טרינקט זיך ניט, שלאפן שלאפט זיך ניט, 
נאר עס קומט צום לערנען ב"ה לערנט זיך גוט" )"כשבאים 
לאכול – לא מצליחים לאכול, כשבאים לשתות – לא מצליחים 
לשתות, כשנשכבים לישון – לא מצליחים להירדם, רק כשבאים 

ללמוד – מצליחים ב"ה ללמוד היטב"(.
זמן רב היה אותו רופא שרוי בתדהמה מזמזומו של רבינו. 
היאך ייתכן אדם בדרגה כזו בעולם, שאינו מצליח לאכול ולשתות 

ולישון, אבל כשמגיע ללמוד התורה מצליח ללמוד היטב...
גירסא אחרת מספרת, שהיה זה ד"ר אהרונוב, רופאו של רבינו 
שחיבב אותו מאוד, והיה משתומם כליל מגדלותו של רבינו עוד 
בשנות אברכותו המוקדמות, איך שגופו חלוש כל כך, עד שאינו 
מצליח לאכול, לשתות ולישון, ורק כשהדבר מגיע ללימוד התורה 

הוא מקבל כוחות שלא מעלמא הדין ומשתקע בלימודו.
כל אימת שהיה יוצא מבית רבינו, היה משורר על רבינו את 
הניגון החסידי המוכר רק בהיפוכו הגמור: "עסן עסט זיך ניט, 
טרינקען טרינקט זיך ניט, שלאפן שלאפט זיך ניט, נאר עס קומט 

צום לערנען ב"ה לערנט זיך גוט".

נסיון הבדידות והביישנות
מטבע בריאתו נולד רבינו ביישן. עם תכונה זו התהלך רוב ימי 

חייו, ותכונה זו כפתה עליו גם את הבדידות.
ניסיון עצום הוא הבדידות, ורבינו עמד בו בגבורה נוראה. קשה 
למצוא בהיסטוריה הארוכה של כלל ישראל, עוד גדול בתורה 

שהתנסה בבדידות נוראה כזאת ועמד בה.
כדי לתאר את מסכת הבדידות והביישנות, שומה עלינו לשחזר קטעים 

רבים מימי נעוריו של רבינו וממסלול עלייתו בקודש.

חד בדרא ובדורות בבדידות
"צריך ללמוד עם חברותא", נהג רבינו לשנן באזני כל מי שמבקש לשמוע 

ממנו דברים בדרכי ההצלחה וההתעלות בתורה.
בהזדמנות אחת העזתי פני ואמרתי: "הלא הרעבע עצמו למד כל ימי חייו 

בבדידות, ללא חברותא!".
פתח רבינו את סגור לבו ואמר: "מגיל צעיר בחרתי בדרך קשה זו, אך איני 
מאמין שיש עוד מישהו בדורנו שמסוגל ללכת בדרך זו. אני מבקש לא לקחת 

ממני דוגמא ולא ללכת בדרכי זו".
כדי שנבין כמה סבל היה מנת חלקו של רבינו בשנות צעירותו, עת ישב 

סגור ומסוגר מהעולם הזה, שקוע בעולמה של תורה – יעיד הסיפור הבא:
צורבא מרבנן אחד, החליט לסגל לעצמו את צורת חייו של רבינו, לפרוש 
לבית כנסת צדדי ולעסוק בתורה בבדידות ובהתמדה יומם ולילה. סבר אותו 
תלמיד חכם שדי בכוחות נפש חזקים, כדי לעמוד בתנאי חיים אלו, ואף בני 

משפחתו הביעו הסכמתם המלאה למהלך זה. ליתר ביטחון החליט הלה 
להימלך בדעת רבינו לפני שהוא עושה צעד משמעותי כזה.

תשובתו של רבינו הייתה 'לא' נחרץ: "לא תהיה מסוגל לעמוד בזה" אמר 
לו, "את ייסורי הבדידות שעברתי במשך חיי, אין כמעט בכוח אנושי לסבול, 

איני מאמין שיש עוד אדם בדור הזה שמסוגל לחיות וללכת בדרך זו".
"נכון, אבל זה היה מאוד קשה"

באחד הימים עלה אל בית רבינו יהודי בא בימים, חבוש בקסקט. מראהו 
עשה רושם שאינו מכיר כל כך את הכללים והסדרים הנהוגים בבית רבינו.

מבלי לתאם מראש ולקבל רשות, נכנס אל חדר 
רבינו ואמר: "אני רוצה לשאול רק שאלה אחת, 

האם זה נכון שהרב למד כל ימי חייו לבדו?"
אמר לו רבנו בקצרה: "ריכטיג, אבער ס'איז גיווען 
זייער שווער" )"זה נכון, אבל זה היה מאוד קשה"(.

איכה ישבה בדד
בהזדמנות נדירה פתח רבינו את סגור לבו וסיפר 

על עצמו:
ולמדתי בבית  נעורי. ישבתי  זה בשנות  "היה 
ייסורי  יום אחד התגברו עלי  המדרש בבדידות. 
הבדידות, עד שלא יכולתי לשאתם עוד, חשתי 
בנפשי שאם לא אצא מחוץ לבית המדרש, אפגוש 
אדם כלשהו ואשוחח עמו, קרוב הנני לצאת מדעתי, 

ח"ו.
"סגרתי את הגמרא, יצאתי מדלת בית המדרש 
ועשיתי דרכי אל הרחוב, כדי לפגוש נפש חיה. 
הגעתי עד שער החצר, עצרתי לרגע, ומלחמה החלה 
להתחולל בקרבי. לבסוף הסבתי דרכי, וחזרתי לבית 
המדרש, פתחתי את הגמרא וצללתי לתוכה מחדש.

"כיום הנני סבור", המשיך רבינו, "שלא טוב עשיתי 
אז. הייתי צריך לפתוח את שער החצר ולשוחח 

מעט עם מאן דהו", סיים רבינו.
"כך הצלחתי להתגבר"

הגאון רבי יעקב עדס זצ"ל, שכיהן בדיינות יחד 
עם רבינו, והיה מעריך ומעריץ את גדלותו של רבינו 
ללא גבול, אמר פעם לרבינו: "גם אני רוצה להיות כמוך, לפרוש מן העולם 
לגמרי, להתבודד ולהסתגר בבית מדרש, לא לשוחח עם איש וללמוד בהתמדה 

עצומה".
אמר לו רבינו: "הלימוד בבדידות בימי צעירותי היה דבר קשה מאוד בעבורי, 

ואיני מאמין שיש עוד אדם שמסוגל לעבור את ייסורי הבדידות שעברתי".
הוסיף רבינו וסיפר: "היו זמנים שחשתי שאיני מסוגל עוד להמשיך בבדידותי, 

וחשתי צורך לצאת מבית המדרש לשוחח מעט עם מישהו.
"מה עשיתי? החלטתי שלמחרת בשעת הצהרים, בתחילת ה'סדר' אשוחח 
חמש דקות בלבד בעניינא דעלמא עם מאן דהו, המגיע ללמוד בבית המדרש 

באותה שעה. כך הרגעתי את עצמי עד למחרת.
"למחרת בשעת הצהרים, חשבתי לעצמי שאדחה את השיחה ליום המחרת. 
למחרת, חשבתי שוב אולי אדחה את כל הענין ליום נוסף, עד כי חשתי 
שהצורך להתאוורר חלף, והחשק ללימוד חזר כמקודם, התגברתי כליל על 

היצר הרע ונשארתי ללמוד!".

)מתוך הספר 'גדולה שימושה'(

קשה למצוא 
בהיסטוריה 
הארוכה של 

כלל ישראל, 
עוד גדול 

בתורה 
שהתנסה 
בבדידות 

נוראה כזאת 
ועמד בה
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כשמרן הגר''ח קנייבסקי שליט''א הביע את הסכמתו ללמוד בחברותא עם נער צעיר פעם בשבוע כשנתיים ימים!
הרב אהרן כהן שליט"א

עִי בִי לְעָזְבֵךְ לָשׁוּב מֵאַחֲרָיִךְ" )רות א', ט"ז( פְגְּ "וַתּאֹמֶר רוּת אַל תִּ
אומר המדרש )ב', כג'(: "לעזבך - מ"מ דעתי להתגייר, אלא מוטב על ידיך 

ולא ע"י אחרת".
אחד הטעמים לקריאת מגילת רות בחג השבועות, עפ"י הגר"מ שוואב זצ"ל 

)בספרו "מערכי לב"(:
כלל ישראל נתגיירו בקבלת התורה. גם לשיטה האומרת שהם לא הוזקקו 

לגירות מ"מ היתה אז קבלת התורה של גירות.
מרות לומדים את סדר קבלת התורה של גרים, רות משמשת לנו דוגמא 

כיצד בת מלך שיש לה רכוש רב, מפקירה הכל למען האמת.
מרגש להיווכח, כיצד מסירותה של רות מכה שורשים וממשיכה עד ימינו 

בניה,  יוקדת כאש בליבות  אנו, כשהיא 
המקדישים את כל חייהם בחיפוש וחתירה 

אחר האמת.
בספר "בדידי הוי עובדא", מופיע סיפור 
מפעים מאת הרב שמואל דוד הכהן פרידמן 

מניו יורק, וכך הוא מספר:
נזדמן אצלי יהודי יקר מאה"ק בשם הר"ר 
מנחם ערבה שליט"א שבא בצוותא עם חבירו 
הר"ר שמואל ברונר שליט"א לצורך דבר 
מצוה עבור כולל אברכים מצויינים, ונתגלגלו 
הדברים מענין לענין עד שהר"ר מנחם הנ"ל 
אמר: "הנה ראיתי בהקדמות של ספרי 'שדה 
צופים' שיש לכבודו קשר עם הג"ר חיים 
קנייבסקי שליט"א, אספר לך סיפור נפלא 
מהג"ר חיים". אמרתי: "אדרבה, הנני מעוניין 
ר' מנחם ערבה את  וכאן החל  לשמוע!" 

סיפורו ואלו דבריו;
"אני הנני בעל תשובה, בנעורי. הצטיינתי 

בתפקידים שונים בצבא, ועליתי מדרגה לדרגה. בגמר השירות קבלתי את 
ההצעה להישאר בצבא. במחצית השניה של שנות תש"ל עברה עלי רוח 
טהרה והחלתי להימשך ליהדות ולתורה ומצוות. לא אאריך כאן בסיפור 
הסיבות והמאורעות שהביאו לכך שתקפו אותי הרהורי תשובה וכמיהה לחיי 
ויהדות אמת. אך בתוקף תפקידי, והסביבה שנמצאתי לא היו לי  תורה 
האמצעים והנסיבות להיחלץ מהחברה החילונית שבה הייתי מעורה ולהתחיל 
בחיים חדשים. חיים של תורה, חיים של קדושה, ציפיתי בכל לב להזדמנות 

מתאימה שלא איחרה לבוא.
כפי הנהוג בצבא, המשרתים בקבע זכאים חופשה ארוכה בתשלום. על 
מנת להשתלם בלימודים, כשהגיע תורי, אמרתי שברצוני לצאת להשתלמות 
בלימוד התורה בישיבה. השיבו לי שמבחינתם אין כל בעיה, ומסכימים לקבל 
את הצעתי, אלא שאין הדבר תלוי בהם בלבד, ועלי לסדר עם משרדים 
ממשלתיים שימשיכו לשלם את משכורתי בשנות לימודיי, וגם יסכימו לשלם 
לישיבה עבור לימודי שם, בתחילה נתקלתי בהתנגדות, הם לא היו מוכנים 

לאשר תשלום שכר עבור לימודים בישיבה במקום לימודי חול.
באותה תקופה התגברו בי הצימאון לתורה וליהדות, והתחלתי לבקש את 
הדרך להתקרב אל ה'. באותם הימים עדין לא היו קיימות תנועות התשובה 
המפורסמות כ"תנועת ערכים", וכדומה, ולא היה מי שידריך אותי להיכן 

לפנות, הוכרחתי לפלס את דרכי לעולם היהדות הנאמנה בעצמי, ובסופו של 
דבר הגעתי למשפחה חרדית בבני ברק להתארח אצלם לשבת אחת, להתרשם 

מנועם השבת באוירה חרדית בעיר התורה בני ברק.
שאלתי את מארחי מי היא האישיות התורנית הנערצת ביותר בבני ברק, 
והוא כיוון אותי ללא היסוס למעונו של מרן הגאון רבי אלעזר מנחם שך 
זללה"ה בגבעת הישיבה. החלטתי לפנות דווקא לרב שך כי כך נהגתי תמיד 

בכל תחנות חיי לפנות אל הגדול מכולם והבכיר מכולם.
ניגשתי לרב שך, עמדתי בתור עד שנכנסתי והצעתי לפניו את שאלתי: 
ברצוני להחליף את חופשת הלימודים, שהנני זכאי לה, וללמוד תמורת זאת 

בישיבה אך מסרבים לבקשתי, מה עלי לעשות?!
הרב האזין לדברי רוב קשב, ובאותו מעמד פקד על נאמן ביתו הרב יחזקאל 
אסחייק שליט"א להזמין אליו את חה"כ 
הרב שלמה לורנץ ז"ל. הרב לורנץ הגיע 
לבית ראש הישיבה בעודני שם. מרן 
ראש הישיבה הציע לפניו את העניין, 
ופקד עליו שבמו"מ הקואליציוני שמנהלת 
המפלגה עם מרכיב הממשלה, יכנס 
כי לימודים בישיבה  סעיף המבטיח 
ייחשבו כלימודי חול, ואכן הוכנס סעיף 
זה במו"מ ובעקבות כך נתאפשר לי 
ללמוד בישיבה במשך שנתיים וחצי 
ההוצאות  כל  את  עבורי  כשמכסים 

וממשיכים בתשלום משכורתי.
אחרי שהתחלתי את צעדיי הראשונים 
בישיבת "תורה ואמונה" בירושלים, 
"נתיבות  בישיבת  התקבלתי ללמוד 
עולם" בבני ברק, והעתקתי את מקום 
מגוריי לעיר התורה והחסידות המפורסמת 
"בני ברק" עירו של התנא רבי עקיבא. 
את בני הכנסתי לחיידר ללמוד תורה, והנה אחרי תקופה קצרה מגיע הבן – 
שהיה כבן ארבעה עשרה – הביתה מהחיידר, נסער וממורמר, עם הגמרא 
בבא מציעא בידו, והוא מתלונן לפני: "אבא! אינני מבין כלום ממה שלומדים 
בחיידר, אני לא מסוגל לקרוא בגמרא בלי נקודות ובלי פסיקים!" אמרתי 
לבני: "זוהר, שמע בקולי, בכל בעיה שיש לי, נוהג אני לפנות לאישיות הדגולה 
והכי גדולה, עשה גם אתה כן. הנה בעירנו, האישיות המפורסמת ביותר 
בלימוד גמרא שניתן להגיע אליו הוא הגאון רבי חיים קניבסקי שליט"א"...

ר' מנחם, איש שיחנו, עושה הפוגה קצרה כדי לספר מענין לענין דבר נפלא: 
"בעצם, אני ובני כבר הכרנו את רבי חיים ממעשה שהיה. זה היה בתחילת 
בואנו לגור בבני ברק, לפני שבני הכיר את הגאון רבי חיים. יום אחד חזר בני 
מהחיידר כשהוא מתפתל בייסורים. ניגשנו לרופא, ובצילום אולטרא סאונד 
התברר שהכליות מלאות אבנים, שגרמו לדלקת. המצב היה חמור, זבו ממנו 
הרבה מוגלה ודם. הרופא קבע לבצע למחרת בבוקר השכם פרוצדורה של 
ריסוק אבנים בכליות. כמובן זו פרוצדורה קשה, מאד לא רגילה לנער בגיל 
צעיר שכזה. בצר לי נגשתי בלילה עם הילד לביתו של רבי חיים, שם צבאו 
המוני אנשים שביקשו עצות וברכות. המתנו עד השעה אחת בלילה לתור 
שלנו, ושפכתי לפניו את מרי שיחי, בהצביעי על בני החולה שסובל מדלקת 

כליות חריפה וזקוק לפרוצדורה קשה, שאמורה להתקיים מיד בבוקר. 

וכך ישבו ולמדו יחד מסכת בבא מציעא במשך כשעה שלימה. מרן הגאון 
כברזל.  עליו  קשה  שתלמודו  המתחיל  הנער  עם  הגאונים  גאון  האדיר, 
משסיימו ללמוד ובני קם ללכת, הרהיב עוז ושאל: "רבי, האם אבוא שוב 
בשבוע הבא ותלמד עמי?" רבי חיים ענה בענוותנותו: "טוב, בוא בשבוע 

הבא ונלמד יחד". 
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רבי חיים פנה אל הילד ושאל אותו היכן הוא לומד, בני השיב לו. הוא נתן 
לו כמה סטירות לחי קלות, "עטליכע פעטשעלעך", מתוך חיבה, ואמר: "תהיה 

מתמיד בתורה, וכל רעה אליך לא תאונה!!" 
יצאנו מבית הרב מעודדים ומלאי בטחון. התעלמנו לגמרי מהתור לריסוק 
הכליות שהיה אמור להתקיים באותו בוקר. בבוקר השכם הלך בני לחיידר 
ולמד בהתמדה, וראה זה פלא, הכאבים נעלמו לגמרי והדלקת חלפה כאילו 
לא היתה, בלי שום טיפול רפואי. ומאז לא ידע על אבנים ובעיות בכליות. 

ע"כ סיפור המעשה הנפלא שאירע בתחילת בואי לבני ברק. 
נחזור לעיקר סיפורנו. כאשר חזר בני מהחיידר והתלונן שאינו מבין מה 
שלומדים הצעתי לו: "גש לרבי חיים ושפוך לבך לפניו, ותציע לו דאגת לבך 
שאינך מצליח בלימוד הגמרא. בקש ממנו עצה והדרכה מה לעשות". אך בני 
סירב לגשת אליו מיד, ואמר: "תחילה אכתוב מכתב לרבי חיים ונראה מה 

ישיב לי על מכתבי". 
בני כתב לרבי חיים על כל קשייו בלימודים, וכמנהגו ענה לו רבי חיים 
תשובה על אותו גליון עצמו, וציין בין השורות של מכתב בני "עיין שם, ועיין 
שם". כמובן שלא הצלחנו להבין מה מרמז רבי חיים בדבריו הקצרים 

והסתומים.
זרזתי את בני: "עכשיו אין לך עצה אחרת, רק להיכנס לרבי חיים ולדבר 
עמו פנים אל פנים". בני קיבל את דברי, אזר עוז והגיע לרבי חיים ביום שישי 
אחה"צ, שאז אין בני אדם מצויים בביתו של הרב. בני שאל את רבי חיים, 
אולי ירצה כבודו ללמוד עמי ולהאיר עיני בגמרא שלומדים בחיידר שלי 

במסכת בבא מציעא. 
ענה הרב ואמר: "וכי מהיכן אקח פנאי ללמוד עמך, 
והלא מרבים העם לבוא אלי". ואחר שהפציר בו בני 
אמר רבי חיים: "טוב הדבר, שב בני ונלמד יחד!" וכך 
ישבו ולמדו יחד מסכת בבא מציעא במשך כשעה שלימה. 
הגאון האדיר, גאון הגאונים עם הנער המתחיל שתלמודו 
קשה עליו כברזל. משסיימו ללמוד ובני קם ללכת, 
הרהיב עוז ושאל: "רבי, האם אבוא שוב בשבוע הבא 
ותלמד עמי?" רבי חיים ענה בענוותנותו: "טוב, בוא 

בשבוע הבא ונלמד יחד". 
וכך היה. רבי חיים המשיך ללמוד עמו גם ביום ששי 
הבא. ומאז נעשה הדבר קביעות. מדי יום ששי אחה"צ 
היה בני מופיע בבית רבי חיים עם גמרתו תחת בית 
שחיו, והגאון האדיר רבי חיים ישב ולמד מידי שבוע 

בשבוע בקביעות, שיעור בגמרא עם הנער הצעיר.
כך נמשך הדבר שנתיים וחצי. בכל יום שישי בפניא 

מעלי דשבתא היה רבי חיים לומד עם בני נ"י. עד שהגיע הזמן לשלוח את 
בני לישיבה גדולה. התעניינתי וחיפשתי ישיבה המתאימה למצבו ולדרגתו 
של בני, שהיה עדיין צריך להתחזק ביסודות נחוצים שחסרו לו במשך השנים 
שגדל בשיכון צבא הקבע בחיל האויר באוירה חילונית. ולפי שיקול דעתי 
רציתי למצוא עבורו מסגרת מצומצמת עם ר"מים שמטפלים בכל תלמיד 
באופן אישי ונותנים לו תשומת לב מרובה, להחדיר בו השקפה איתנה. כמובן 
שסיפרתי לרבי חיים שהנני מחפש ישיבה מתאימה עבורו, אך רבי חיים ענה 
לי בהחלטיות, "הוא הולך ללמוד בפוניבז'". תמהתי ושאלתי: "הרי הנני 
מחפש עבורו ישיבה במסגרת מצומצמת שתתאים לו. והאם יקבלו אותו 
בישיבה הגדולה הזו שבה לומדים כאלף בחורים?" רבי חיים ליטף קלות את 
לחיי וענה: "אל תדאג, הנני מכיר את בנך טוב יותר ממך, מקומו בפוניבז', 

אני סידרתי עבורו הכל". 
ואכן נכנס בני ללמוד בישיבת פוניבז' המעטירה המתנוססת לתפארה 

במרומי גבעת הישיבה המשקיפה על בני ברק.
זמן קצר לאחר מכן פגשתי את אחד הר"מים בישיבת פוניבז', והוא התלונן 
בפני כי בני אינו משתתף בשיעורים, הוא שקט מאד, ואינו לומד בהתמדה. 
התפלאתי, כי בישיבה הקטנה הוא היה "כוכב", מהמצטיינים ביותר, ומה 
קרה לו פתאום בכניסתו לישיבה הגדולה. כששאלתי את בני מה קרה לו, 
הוא ענה לי שאינו מסתדר עם הבחורים ולא נוח לו בישיבה. אמרתי לו: "גש 

לרבי חיים וספר לו הכל".
רבי חיים אמר לו: "שמע בני, מעתה ואילך אתה לא נכנס לשיעורים, אתה 
תשב ותלמד לעצמך דף אחר דף. במשך השבוע הבא אתה לומד את כל 

מסכת מגילה, וביום ששי הבא אני עורך לך בחינה על כל מסכת מגילה". 
וכך היה. בני נשאר ללמוד בפוניבז', אך לא המשיך בשיעורי הישיבה אלא 
ישב ולמד לעצמו – כפקודת מורו ורבו רבי חיים – ובמשך שבוע למד יומם 

ולילה ושינן לעצמו את מסכת מגילה, ובבואו לרבי חיים בעש"ק הבא בחן 
אותו בכל מסכת מגילה, והיה שבע רצון מהבחינה. ואח"כ נתן לו מסכת 
אחרת מהקטנות ואמר לו: "במשך שבוע תלמד ותחזור על מסכת זו, ובעש"ק 

אערוך לך מבחן על המסכתא כולה". 
וכך נמשך הדבר שבוע אחרי שבוע. אח"כ פקד עליו ללמוד גמרא רש"י עם 
תוספות. רבי חיים היה נותן לו מראש את מכסת לימודיו למשך השבוע הבא, 
ובני נ"י היה יושב ולומד יומם ולילה בהתמדה עצומה, ובעש"ק היה בוחן 

אותו, וכך נמשך הדבר שנתיים וחצי".
כעבור זמן החליט רבי חיים כי בני כבר השלים עצמו בלימוד הש"ס, ופקד 
עליו להתחיל בלימוד משנה ברורה על הסדר באותה מתכונת שלמד את 
הש"ס. בני החל ללמוד משנה ברורה כפי הדפים שקבע לו רבו הגר"ח, 
וכמעשהו בראשון – בלימוד הש"ס – כן מעשהו בשני – בלימוד המשנה 
ברורה, מידי שבוע היה מופיע בבית רבי חיים שהיה בוחן אותו על כל מה 

שלמד במשך השבוע.
כשהגיע לפרקו החליט רבי חיים שהגיע זמנו לעסוק בפרק האיש מקדש, 

ואמר לבני, אמור בשמי לאביך שימצא לך זיווגך וישיאך אשה בשעטו"מ. 
אחרי הנישואין כשנכנס בני כדרכו לקבל הדרכה ממורו ורבו שליט"א, 
וחיכה לשמוע מה סדר הלימודים שיסדר לו, נענה רבי חיים ואמר לו: "הנה 
זה כמה שהנני מצטער על שלא נתחבר ספר שיבאר היטב מה הם המקורות 
שעליהם בנה המשנה ברורה את פסקיו והכרעותיו, ולבאר טעמו ונימוקו 
במקומות שהוא מביא רק חלק מהפוסקים, ומשמיט דעות שאר הפוסקים, 
וכן מדוע הוא מכריע פעמים כך ופעמים אחרת. על כן 
עצתי שתעסוק מעתה בחיבור זה על המשנה ברורה". 
בני ניסה להתווכח עמו באמרו שחיבור כזה הוא גדול 

ממידתו, והשתמט מלעסוק בעריכת הספר.
כעבור תקופה מסויימת התמרמר בני לפני רבי חיים 
שכבר עברה שנה מנישואיו ועדיין לא זכה לבנים. רבי 
חיים הביט עליו ואמר: "הרי אמרתי לך לערוך ספר על 
המשנה ברורה". ובני טען שוב: "זה גדול עלי". ורבי 
חיים אינו מרפה ופוקד עליו: "תעסוק בעריכת הספר 
ותיוושע". וכן הוה. כשעסק בספרו הראשון נולד לו הבן 
הראשון, ומשם ואילך בכל חלק נוסף שהוא מוציא לאור 

נולד לו בן נוסף".
תוך כדי דיבור, מוציא האב ר' מנחם מאמתחתו את 
ספרו החדש של בנו הרה"ג ר' מאיר ערבה שליט"א 
"מאיר עוז" על משנה ברורה חלק רביעי, ומעניקו לי 
ואומר, "הנה לפניך ספרו החדש חלק ד', ואכן כעת יש 
לו ארבעה ילדים כ"י. ומוסיף, ועוד ישנו תח"י חלק חמישי ערוך ומסודר 

לדפוס".
מסיפור זה ראיתי החובה להודיע קבל עם ועדה כהוראה ברורה מראש 
הדור, שכאן הורה לנו רבי חיים במעשה רב כמה יקרה וחביבה נשמתו של 
כל ילד יהודי, עד כדי כך שגאון הדור שכל רגע מרגעיו קודש לד' ואין ערוך 
למה שהוא קונה ומשיג ומתעלה בכל עת ובכל שעה בלימודו ובעבודת 
הקודש שלו. והנה ניצב עלם צעיר כבן י"ד לפני גדול הדור, ומתחנן לפניו, 
רבי למדני תורה, רבי אינני מבין כלום בתלמוד, ורבי חיים רואה לפניו נער 
צעיר שגדל עד עתה בסביבה חילונית ואך זה מקרוב נכנסה משפחתו בעול 
התורה והמצוות. תארו לעצמכם מה היתה תגובתו של איזה מחנך מומחה 
כשמביאים לפניו נר כזה. הלא יבזהו בלבו ויאמר וכי מה עתיד להיות ממך, 
ועד מהרה יחליט כי חבל להשקיע בו. וידחהו מפניו. אך לא כן עשה רבי 
חיים בצדקתו וחכמת אלוקים שבו, לא בלבד שלא דחהו, אלא נענה לבקשתו 
והחל ללמוד עמו. הגאון האדיר שכל גדולי עולם נכנעים לפני הוד גאונותו, 
למד שעות רבות עם נער שהתאמץ להבין דברים פשוטים, השקיע בו עמל 

רב, ולא הרפה עד שגדל ועשה כלי מפואר.
בואו ונחשוב חשבונו של עולם, כמה נפשות יקרות נדחו מהישיבות הקדושות 
במחי יד, כמה מוחות הלכו לטמיון מחמת זלזול בערך נשמה יהודית. כי אש 
יצא מחשבון, הסיפור האורגינלי הזה מפי בעל המעשה ראוי שיהיה כאש 
בוערת, לכל מי שהאחריות מוטלת עליו, להיזהר מאוד מלהרחיק שום בחור 
מהישיבה בעבור שאינו בעל כשרון. זו אחריות גדולה. לא כך לימדונו רבותינו. 
התבוננו בדרכיו של גאון עוזנו שיש בהם הוראת דרך והתמלאו רחמים על 
נפשות הבחורים המשתוקקים להכנס בעולמה של תורה. סדרו להם מסגרת 
לנהלם לאיטם, לפי מצבם, והשי"ת יראה ללבב ויפתח להם שערי אורה ונחת 

ינחתו מהם כללי ישראל.

כמה נפשות 
יקרות נדחו 
מהישיבות 

הקדושות 
במחי יד, כמה 

מוחות הלכו 
לטמיון מחמת 

זלזול בערך 
נשמה יהודית
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סוד הקסם של מילה אחת טובה מייצרת מהפך שלם בעולמו של נהג המונית
הרה"ג אשר קובלסקי שליט"א

ה )ג', א'( ה תּוֹלְדתֹ אַהֲרןֹ וּמשֶֹׁ  אְֵלֶּ
בראש סולם העדיפויות של כולנו, הרבה מעל כל דאגות היום 
יום האחרות, עומד החינוך לילדינו. זהו הנושא הקרוב ביותר לליבנו, אליו 
נתמסר בכל מאודנו, ולשמו ולהצלחתו נקדיש את מלוא יכולתנו. השותפים 
האמיצים שלנו - ההורים - לחינוך הביתי, הם המחנכים היקרים המתייצבים 

למלאכתם דבר יום ביומו, ועוסקים במלאכת החינוך במסירות...
אחד הדברים היפים והמרגשים לראותם, הוא החתירה התמידית של קהל 
המחנכים למצויינות מושלמת, לחינוך הטוב והאיכותי ביותר לילדינו. כיום, 
כל מחנך קורא מאמרי חינוך, משתתף בכנסים, מרחיב את ידיעותיו בשדה 
החינוך - מתוך מטרה לשפר את מלאכת הקודש בה הוא עוסק. המחנכים 
עושים הכל כדי לפצח את סוד החינוך המוצלח, שיוביל את ילדינו להצלחה 

חינוכית איכותית, ובפרשת שבוע זה, ניתנת לנו הזדמנות לפצח את הסוד 
הזה, היסודי כל כך להצלחה בחינוך...

כשהתורה באה לספר לנו על בניו של אהרן הכהן, פותח הפסוק במילים 
'ואלה תולדות אהרן ומשה', ומפרש רק את בני אהרן. וכל לומד מתקשה 
ושואל - והלא רק בני אהרן מוזכרים, ומדוע הם קרויים גם תולדות משה, 

וכי משה הוא אביהם?
רש"י חש בשאלה הזו, ומביא לנו מחז"ל גילוי מסעיר: כן, בהחלט, לבני 
אהרן היו - כביכול - שני אבות! היה אב מקורי - הוא אהרן הכהן, אביהם 
יולדם. היה גם אבא נוסף, אבא רוחני, הוא משה רבנו - בצלו למדו תורה, 

ממנו קיבלו את חכמתם, ואף הוא נקרא אביהם!
כאן נחשף טפח, מהו מעמדו של המחנך, מה כוחו, ומה יחסיו מול תלמידיו. 
מחנך אינו 'שכיר במלאכת החינוך', הוא גם לא 'פקיד חינוך'. מחנך הוא אבא 
לכל דבר, תלמידיו - הם כבניו, וכשהמחנך חי את מלאכתו בצורה הזו - גם 

תלמידיו המתחנכים אצלו יחושו כלפיו כבנים לאביהם!
מחנך שהוא אבא, חפץ בהצלחת תלמידיו לא כדי שהמסגרת תשמור על 
הסדר, לא למען שמו הטוב, לא בשביל הצלחה בדירוג נקודות. מחנך שהוא 
אבא - בוער לו בלב, חי לו בעמקי הנשמה, עולה לו בבריאות הצלחת תלמידיו 

- הן הם בניו, ממש!
אב שהוא הורה, הוא כזה בכל שעות היממה. בשלוש אחה"צ וגם בשלוש 
לפנות בוקר - הוא אבא אוהב לבניו, דואג וחרד למענם, להצלחתם ולשלומם. 
לאב כזה אין הגבלת זמן בהשקעתו בילדיו, הוא מסוגל לרדת לרמת הבן - 
נמוכה ככל שתהיה, ואם משהו משתבש בהצלחת בניו או בגידולם - הדבר 

מעיב עליו, משבש את יומו, נוטל את שלוותו!
כיוצא בזה במחנך, שהוא אב של ממש. כל תלמיד הוא בן יחיד עבורו, 
מחמד עיניו ומחמל חייו! הוא דואג לו כל העת, מתפלל למענו, כואב את 
כאביו וגם שמח בשמחתו. הוא יורד לרמת התלמיד, נכנס במלוא כובד הראש 
לכל נושא שמעסיק אותו, מעיב עליו או יכול לשפר את הצלחתו, כי התלמיד 

ממלא את כל עולמו - הן הוא כבנו ממש!
התוצאות מפתיעות: מחנך הפועל בגישה כזו, עם מסירות ואהבה חסרות 
גבולות, באיכפתיות ואבהיות כאילו התלמיד הוא בנו - יופתע מהתוצאות 
המרגשות. התלמידים הופכים למחונכים יותר, ממושמעים יותר, מצליחים 

הרבה יותר!
לפיכך כתב החיד"א בספרו 'נחל קדומים' פרשת 'ואתחנן', כי רק מלמד 
שחש כאבא לבן ביחס לתלמידיו - רק הוא רשאי לעסוק במלאכת החינוך, 
רק מי שמתייחס לתלמידיו בחום, באהבה ובאיכפתיות כאילו הם בניו - יכול 

להצליח להיות מלמד, ולהוציא מתחת ידיו את הדור הבא!
כי התלמיד חש ומרגיש את היחס של המחנך אליו, ומודד כל העת עד כמה 
הוא חשוב לרבו, ועד כמה המלמד או מגיד השיעור מאמין בו. ככל שיחוש 
יותר את האיכפתיות והמסירות של רבו, וככל שירגיש יותר שהמחנך חפץ 
באמת בהצלחתו ומתאים את עצמו ליכולותיו של התלמיד - כך ישיב התלמיד 
בהתמסרות מוחלטת להצלחתו האישית, בגיוס כל כשרונותיו ויכולותיו 

למילוי השאיפה המשותפת, ולהרוות נחת את רבו המאמין בו.
'וזכנו לגדל בנים ובני בנים' - יהמה כל לב בערב ראש חודש סיון שיחול 
השבוע, בעת הרצון לתפילה על הילדים. הבה נעשה את שלנו, נמלא את 
חלקנו - נתייחס לילדינו ולתלמידינו באיכפתיות, כי זה מה שיהפוך אותם 

לזרע ברך השם. א סאך יידישע נחת!

מפגש מטלטל
היה זה ביום בהיר בשלהי חודש סיון תשס"א, בשעת ערב מוקדמת, בפרוזדור 
המוביל לאולם שמחות קטן בבני ברק. אל האולם נכנס ראש ישיבה לא 
צעיר, אדם משכמו ומעלה, שכבר עברו מתחת ידיו דורות של תלמידים. הוא 

הלך בצניעות בצידי הפרוזדור, שם את פעמיו לאולם השמחות.
לפתע, קפץ אברך צעיר מאחוריו, ונגע בעדינות בשולי חליפתו. 'ראש 

הישיבה!' - קרא האברך ברגש, 'האם ראש הישיבה זוכר אותי?'
ראש הישיבה הביט בו, התעמק בעיניו ובתווי פניו, וקפץ כמוצא יהלום 

יקר: 'בוודאי, איזו שאלה. מוישה יקירי!'
הם לחצו ידיים בידידות, וראש הישיבה אמר: 'אני רק רואה אותך, וגלגלי 
המוח לוקחים אותי לשנים צעירות, ולמחוזות נעימים... זה עשר שנים, נכון? 
סיימת אצלנו בסוף שנת תשנ"א, הלכת ללמוד בישיבה פלונית. היית חברותא 

של בנימין, וישנת בחדר 14. נכון?' - הצטחק ראש הישיבה...
משה חייך במבוכה, עשור אחרי, וראש הישיבה זוכר הכל, לפרטי פרטים... 

מה שלומך רבי מוישה? מה מעשיך היום?'
'זו הזדמנות נפלאה בשבילי  משה הפך רציני לרגע, ואמר בהתרגשות: 

בשעת לילה מאוחרת, הרה''ג רבי אהרן טויסיג שליט"א מחפש מי יוכל 
להשיבו לביתו אחרי פגישה ארוכה, אחרי כמה דקות, נעצרת לידו מונית 
בחריקת בלמים. 'ערב טוב אדוני הנהג הנחמד!' פותח הרב טויסיג בכניסתו, 
'התואיל לקחתני לבני ברק?' הנהג מסמן לו להתיישב, ובמקום להגיב - 

פותח בצהלות שמחה: 'בורא עולם! הידד כי שמעת את תפילתי!'...

המשך בעמוד הבא <<<
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המשך בעמוד 27 <<<

<<< המשך מעמוד קודם

לפגוש את ראש הישיבה, לנסות להודות לו על כל המאמצים הלא פשוטים 
למעני... אני יכול לשמח את ראש הישיבה, ולספר שאחרי שהתקבלתי לישיבה 
המצויינת, ברוך השם עשיתי חיל בלימודיי, התחתנתי, ועכשיו יש לי בשורה 

טריה, ומאוד משמחת...'
'הבה נשמע!' - אמר ראש הישיבה, 'תמיד שימחת אותי...' 

'ובכן,' אמר משה, 'אני בטוח שהרב לא יאמין, אבל זו המציאות: לא מזמן 
התקבלתי לכולל מצטיין, אני לומד 
ומשנן שבעים דפי גמרא בחודש, 
וגם נבחן עליהם בהצלחה יתירה. 
הרב היה מאמין שממוצע הציונים 

שלי הוא מעל תשעים וחמש?'
ראש הישיבה זינק כהלום רעם: 
'בוודאי רבי משה' - אמר וכמעט 
צעק, 'אני זוכר היטב את השקעתך 
העצומה, זוכר היטב כמה התאמצת... 
אתה מעורר בי קנאת סופרים, אני 
נרגש לגלות שמה שהאמנתי בך 
מהרגע הראשון - קם והיה עוד 

הרבה יותר ממה שצפיתי...'
עיניו של משה הצטעפו בדמעות: 
'נכון מאוד, זה הכל בזכות ראש 
הישיבה, רק בזכותכם. הרב זוכר 
את המבחנים עם המאמרים למטה? 
הרב זוכר את השיחות שהיו לנו? 
זה הכל בזכותכם, ראש הישיבה 

הציל את חיי!'
'לא להגזים!' - ביקש ראש הישיבה 
בענווה, 'אבל ברוך השם שהיה לי 
חלק. עלה והצלח! פעם היית גאון 
קטן, עתה עתידך מובטח להיות 
גדול בישראל', איחל  וגאון  שר 
בנדיבות, ולחץ את ידו של תלמידו 

בחום...
בכל הפגישה הנרגשת, צפה מן 
הצד עד ראיה, מחנך חשוב שסיפר לנו את הסיפור המלא מכלי ראשון. הוא 
הבין שהפגישה המסעירה טעונה בחומר היסטורי מעניין, ופנה אל האברך 
בעדינות: 'נראה לי שיש כאן סיפור שאפשר ללמוד ממנו... אולי תואיל לשתף 

אותי בו?'
'זה סיפור שלא ייאמן', כחכח משה בגרונו במבוכה, 'אבל כנראה שחשוב 
וחצי  לספרו אז אספר לך...' אמר, ופתח צוהר למתחולל בלבו בעשור 

האחרונים...
'בהיותי תלמיד צעיר, נחשבתי לבעל כשרונות חלשים במיוחד. כשחבריי 
התבלטו בידיעותיהם ובהצלחותיהם, הייתי מביט בהם מהצד בקנאה, הן כל 

כך רציתי וניסיתי, אך פשוט לא הצלחתי...'
הוא נשם עמוקות, ניכר היה שפתיחת חדרי לבבו מכבידה על שטף דיבורו. 
אחרי הפסקה קלה המשיך: 'הציונים שלי באותה תקופה, היו פחות מעלובים. 
ממוצע של 'זמן' שלם - עמד על שלושים וחמישה אחוזים, כשרוב חבריי 
הגיעו לתשעים ומעלה... אינני יכול לתאר את הצער - הן ככל שהתאמצתי 

ויגעתי, פשוט לא הצלחתי...'
עיניו של משה החלו להתלחלח. העלאת הזכרונות מעברו הכושל - ריגשה 
אותו ופצעה את לבו. 'בשלב מסויים, הבנתי כי ראש הישיבה עוקב אחרי 
השקעתי הרבה שאינה עולה יפה, והחליט שהוא לוקח אותי לטיפולו האישי. 
ואכן, מאותו שבוע ואילך החל ראש הישיבה לשוחח עמי, ואף טרח לעטר 

את מבחניי הכושלים במחמאות, ולחתום אחר כך בחתימת ידו...
'במשך התקופה הבאה' - הוסיף בחיוך רפה, 'המבחנים הכושלים הפכו 
לזריקות אנרגיה... ראש הישיבה היה כותב: 'כל הכבוד על ההשקעה, עלה 
והצלח!', או: 'אין הקב"ה מונה דפים אלא שעות!', או: 'לפום צערא אגרא!' 
- כולם מאמרים מעודדים, מלווים במחמאות כנות על השקעתי העצומה, 

שעדיין לא הניבה פירות...
'באמצע התקופה הזו', סיפר משה כשעיניו ננעצות בנקודה רחוקה, 'קרא 
לי ראש הישיבה לשיחה, בה הסביר לי כי הוא באמת מעריך את מאמציי 

והשקעתי, וכיוון שאני משקיע כה רבות - אין לו ספק שאצליח לבסוף לקנות 
בקיאות מדהימה. כי ללימוד עיוני אני כנראה לא מוכשר, אבל עם השקעתי 

העצומה - בהכרח אגיע להישגים גדולים בבקיאות יוצאת דופן...
'כשסיים לדבר אתי', גילה משה טפח נוסף, 'חשבתי שהוא מדמיין. אבל 
הוא דיבר אתי בכזו עוצמה ובכזה אמון, וגם נתלה בכל בדל ראיה להוכיח 
לי שאני באמת יכול להצליח. את כל חיי אני חייב לראש הישיבה' - אמר 

בהתרגשות ופרץ בבכי מתייפח, 'הוא הציל אותי!'
וניגב את שטף דמעותיו, כדי להמשיך לספר דברים  משה עצר לרגע, 
כהווייתם: 'כשעברתי לישיבה הגדולה, לקחתי עמי את הצעותיו המחכימות. 
לא עניין אותי מה יגידו עליי, התמקדתי במה שאני טוב בו, והתעודדתי כל 
העת מהמילים הרשומות בשולי המבחנים הכושלים שלי... בתוך שנים 
ספורות הפכתי לידען בכל חלקי הש"ס, ואני עובד במרץ לדעת את כולו בעל 

פה...
'אתה מבין?' שאל משה ועיניו זולגות דמעות, 'אתה מבין מה הוא עשה? 
הרי הרגשתי לא מחובר, הרגשתי סוג ב'. ואז הוא הגיע וירד לרמת הכשרונות 
שלי, החמיא לי במה שאני טוב בו - בהשקעה ובבקיאות, והתאמץ והתמסר 
כדי שאתמקד בזה, כדי להוביל אותי להצלחתי האישית. הוא דחף אותי 
קדימה, הוא עודד אותי... לא עניין אותו מה יגידו על זה בישיבה, לא היה 
חשוב לו שלא אשתעמם ואעורר נזקים בישיבה - היה חשוב לו לעודד אותי, 

להוביל אותי להצלחה שלי, במה שאני טוב בו!
'היום, אני בן 25, וברוך השם לומד ומצליח. אבל כל ההצלחה שלי - הכל 

בזכותו!' - סיים משה את דבריו הנרגשים, וחיפש לעצמו פינה להירגע...
המחנך שסיפר לנו את הסיפור הוסיף, כי כבר בשעת המפגש ראה את 
החיבור המיוחד שבין ראש הישיבה לתלמידו לשעבר. לא מדובר בשני אנשים 
שהיו תחת קורת גג אחת בשני תפקידים שונים לפני עשור, וסוגרים כעת 
מעגל בפגישה משותפת רוויית זכרונות. 'הלא ראיתי בעיניים שראש הישיבה 
עדיין רואה אותו כבנו, ואין פלא כי אף התלמיד חש כי ראש הישיבה הוא 

אביו!'
מדהים עד כמה אחריות ומסירות לתלמיד, יכולות לשנות את חייו. מפעים 
לגלות, שכמה מילים מעודדות בזמן הנכון, כמה משפטים מחזקים בעת 
המתאימה - יכולים להפוך תלמיד נחשל ונכשל למוצלח וגאון. אבל העיקר 
- בלתי נתפס עד כמה המעקב האישי ותשומת הלב האיכפתית למצבו של 
התלמיד והעדפותיו הלימודיות - שינו את חייו ואת עתידו מן הקצה אל 

הקצה!
כך זה מול תלמידים, כך זה מול הבנים שלנו. לפעמים תשומת לב אישית 
ומבינה לצרכים האישיים, לתחושות הפנימיות, ליכולות ולקשיים של כל 

אחד - מחוללת מהפכות, יוצרת נפשות, בונה עתיד.
כל מה שצריך הוא להיות איכפתי ומסור, חם ואישי לכל תלמיד. להבין 
שאין תלמיד דומה לחברו, שאין שני ילדים שתכונותיהם משותפות וזהות 
לגמרי, ולהעניק לכל אחד את היחס החם והאיכפתי שהוא זקוק לו. זה כל 

הסיפור, זה סוד ההצלחה בחינוך הילדים והתלמידים!

מילה שחוללה מהפך בחיים
היתה זו שעת לילה מאוחרת, כשהמשפיע הנודע הגה"צ רבי אהרן טויסיג 
שליט"א נופף באצבעו למוניות מזדמנות, מחפש מי יוכל להשיבו לביתו 
אחרי פגישה ארוכה שהתארכה עד השעות הקטנות. אחרי כמה דקות, נעצרת 
לידו מונית בחריקת בלמים. 'ערב טוב אדוני הנהג הנחמד!' פותח הרב טויסיג 

בכניסתו, 'התואיל לקחתני לבני ברק?' 
הנהג מסמן לו להתיישב, ובמקום להגיב - פותח בצהלות שמחה: 'בורא 
עולם! הידד כי שמעת את תפילתי!', ושב וחוזר על הודאתו להשם על תפילתו 
שהתקבלה. הרב תמה ושאל: 'ידידי הנהג, ניחא כי התקבלה תפילתך, אך 

מה אתה חוגג... מה כבר קרה?'
'כבוד הרב!', השיב הנהג, 'התפללתי לפגוש מישהו כמוך. אני כבר רוצה 

ללכת הביתה לישון, אבל עדיין לא מסוגל...'
'למה? לא היו נוסעים? לא הגעת לפדיון היומי הדרוש?' - מתעניין הרב 
בחום. 'היו גם היו, אוהו, היו הרבה... משמונה בבוקר, כל היום עלו נוסעים. 
תסיע אותי מכאן לשם ומשם לכאן, מהרצליה לרמת גן ומשם לתל אביב 

וחזרה... אבל אני החלטתי שאני לא יורד מהמונית עד ש...'
הנהג ניגב דמעה סוררת, והמשיך: 'כל הנוסעים עלו, אמרו כתובת, שילמו 
וירדו. הרגשתי שקוף, כמו אויר. חיכיתי למישהו שיציל אותי, שיגיד לי מילה 

הנהג ניגב 
דמעה סוררת, 

והמשיך: 
'הנוסעים עלו, 
אמרו כתובת, 
שילמו וירדו. 

חיכיתי 
למישהו 

שיציל אותי, 
שיגיד לי 

מילה - תודה, 
מה שלומך, 

ערב טוב, בוקר 
טוב, משהו...
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בחג השבועות מחדש הקב"ה את קשר הנישואין שבין החתן והכלה, הוא יתברך ואנחנו, בניו אהוביו 
הרה"ג רבי שמואל ברוך גנוט שליט"א

"הרב שך אמר!", לחשו רבבות בני תורה בחרדת קודש. אל הבית 
ברחוב ראב"ד 27 נכנסו ובאו בקביעות כל זקני הדור, גדולי ראשי 
הישיבות, ראשי כוללים, דיינים, מנהלי סמינרים, מנהלי ישיבות גדולות 
וישיבות לצעירים, מנהלי חיידרים, עסקנים, שרים וחברי כנסת, וגם גבירים 
גדולים, שהעניקו בקביעות לרבנו מרן הגרא"מ שך זצוק"ל סכומי כסף 
10,000 אברכים תלמידי  אדירים, כדי שיעשה בהם ככל העולה על רוחו. 
חכמים נעמדו על רגליהם והריעו לו, לגדול הדור הישיש, שכיהן כנשיא 
מועצת גדולי התורה, שרו בהתרגשות "ימים על ימי מלך תוסיף", כאשר 
בפרקט ב'יד אליהו' ישבו כ150 עיתונאים ושדרנים והעבירו את דברי הגאון 
הישיש לעולם כולו. ספרים, מאמרים, אלפי שיעורים ושיחות, רבבות עצות 
והדרכות, ובעצם שליטה מוחלטת על עולם התורה הליטאי, יחד עם השפעה 
כבירה על המעגלים החרדיים-יהודיים הנרחבים שמסביב. אדם שהקים דור 

שלם. 
אך לא, תקופה זו לא היתה התקופה המאושרת ביותר בחיי בעל ה'אבי 

עזרי'.
בזמן מלחמת העולם הראשונה התפזרה ישיבת סלוצק ומרן בעל 'אבי 
עזרי' זיע"א נשאר בחור בודד, מבלי שידע היכן הוריו. היתה לו מערכת בגדים 
בלויה אחת, אותה כיבס בעצמו ליד הנהר בכל ערב שבת. שנה שלמה אכל 
רבינו ממאכלים שהביאה לו אשה צדקנית, שריחמה עליו. הוא ישב לבדו 
בעזרת הנשים של בית הכנסת, שהתרוקן מבאיו, שברחו מאימת המלחמה, 

ולמד. היתה לו רק מסכת בבא בתרא אחת ורשב"א קרוע, וזהו.
ורבינו סיפר פעמים רבות: "זאת היתה השנה המאושרת ביותר בחיי. למדתי 

בה את מסכת בבא בתרא, עם הרשב"א, מאתיים פעם!!"....

היא תכננה את יום הנישואין העשירי שלהם במשך תקופה ארוכה. קנתה 
ספר המתאים בדיוק לבעלה, כתבה ברכה בחרוזים, הכינה עוגה טעימה 
ומפוארת, עשויה במספר שכבות ומעליה קצפת לבנה- ורודה ושלל דובדבנים. 
הבית קושט בכרזות עליזות ופרחי נייר, לצד עלון קיר מוצלח במיוחד עם 
תמונות מחייהם המשותפים, בתוספת כיתובים מחוייכים. הבעל שב מהכולל 
והרעיה פרשה מפה ססגונית, הושיבה אותו ליד השולחן ואצה רצה להגיש 
מאכלים משובחים, פרי ידיה. המנות הוגשו לבעל בזה אחר זה, האשה 
הדליקה את קלטת שירי חתונתם והיא המשיכה לרוץ ולהגיש, לדאוג שכל 
האירוע יהיה נפלא. אך הבעל הביט בה במבט משונה וניכר היה עליו שאינו 

נהנה מהחגיגה.
"מה קרה?  האוכל לא טעים? לכבות את המוזיקה? המתנה שקניתי לא 

מתאימה?"
הבעל צוחק. "האוכל טעים במיוחד, השיר שמתנגן ברקע- משובב נפש, 
והמתנה? מוצלחת מאד. אך חסר פה רק דבר אחד, את העיקר... אנא, רעייתי 
היקרה,  שבי בעצמך ליד השולחן, כדי לחגוג יחדיו את יום הנישואין שלנו"....
"חג מתן תורה", "מִשמֶר", "תיקון", עוגות גבינה, פרחים לקישוט הבית, 
אקדמות, "סדר קבלת התורה". עומס עשיה ופרטים, המון מידע המעורב 
בתחושות טובות. הכל יפה, חשוב ומצוין. אך אולי נעשה לעצמנו סדר 
במחשבות, לדעת מה קיבלנו במעמד הר סיני ומה אנו הולכים לקבל בקבלת 

התורה השנתית שלנו. 
לַת יוֹם זֶה". בחג השבועות מחדש הקב"ה  קַבָּ בְּ ה.  ה מְאֹד נִתְעַלָּ לָּ כַּ "תֹּאַר 
את קשר הנישואין שבין החתן והכלה, הוא יתברך ואנחנו, בניו אהוביו. 

הספרים הקדושים המשילו את חג השבועות לחג הנישואין שלנו עם אלוקינו 
אוהבנו. זהו הזמן בו אנו עומדים עימו תחת החופה. הזמן לשמוח יחדיו 
בשמחת הנישואין. זמן שמחה ואהבה שבין מקבלי ומחדשי הקשר הנפלא 

בינינו. 
מה בדיוק טוב לנו? מה יש לנו, שאין לאנשים חכמים, בריאים, עשירים 

ומוקפי משפחה וחברים, כבוד ותהילה, שאינם מקיימים תורה ומצוות?

אריסטו תהה כל ימיו בשאלת "מהו האושר". אריסטו, שנחשב גם בעיני 
חכמינו כגדול בעלי החכמה בעולם שמחוץ לעולם היהודי, סבר שלא ניתן 
להשיג את האושר. תילי תילים של כתבים וספרים עסקו בשאלה שהציב 

אריסטו, ללא תשובה ברורה.
--- כי אריסטו לא ראה יהודי בשעה 3:57 בליל שבועות...

לֶז פסקל, אחד  הפילוסוף הצרפתי בְּ
מגדולי המתמטיקאים, הפיזיקאים 
והפילוסופים בעולם, כתב כך בספרו 
'הגיגים': "מאחר שהטבע עושה אותנו 
תמיד אומללים בכל מצב, תשוקותינו 
מציירות לפנינו מצב של אושר, מתוך 
שהן מדביקות אל המצב שאנו שרויים 
בו את הנאותיו של מצב שאין אנו 
שרויים בו. אילו זכינו להנאות אלו, 
לא היינו על שום כך מאושרים, מפני 
שהיו מתעוררות בנו תשוקות אחרות 

התואמות מצב חדש זה"...
"מרגילים את האדם מילדותו לדאוג 
לכבודו, לרכושו, לידידיו וגם לרכושם 
ולכבודם של ידידיו. מעמיסים עליו 
עניינים, לימוד שפות ותרגילים, ונוטעים 
בליבו את האמונה שלא יוכל להיות 
מאושר אם לא יהיה מצב הדברים טוב 
בכל הנוגע לבריאותו, לכבודו, לנכסיו 
ולנכסי ידידיו, ושאם יחסר לו ולו אחד 
מאלה- אומלל יהיה. באורח זה מטילים 
עליו תפקידים ועיסוקים שמטריחים 
ומוגיעים אותו מהנץ החמה. הרי זו, 
תאמרו, דרך מוזרה לעשותו מאושר, 
וכי יש דרך בטוחה מזו לעשותו אומלל? 
יש דרך כזו! איך לעשות זאת? די לפטור 
אותו מכל אותן דאגות. או אז יראה את עצמו, יחשוב על מה שהינו, מאין 
בא ולאן הוא הולך. על כן שום העסקת דעת ושום הסחת דעת אינה מיותרת. 
משום כך, לאחר שהוכנו לאדם תילי תילים של עניינים, הנה אם יש לו שהות 
להפוגה, יועצים לו לנצל את הזמן הזה כדי לבדר את דעתו, לשחק, להיות 

תמיד עסוק עד למעלה ראש".. 
וכך נכתב באנציקלופדיה בערך 'אושר': האושר מתאפיין בהרגשה חזקה 
של שמחת חיים ולו סממנים פנימיים, כמו תחושות של התלהבות, רוגע 
ותקווה; וסימנים חיצוניים, כמו חיוך, צחוק או שמחה. מצב של אושר כולל 

הרגשה טובה, בריאות, ביטחון, תענוג, שביעות רצון, שלוות נפש ואהבה.

בפרקט ב'יד אליהו' ישבו כ150 עיתונאים ושדרנים והעבירו את דברי מרן לעולם 
כולו. אלפי שיעורים ושיחות, רבבות עצות והדרכות, יחד עם השפעה כבירה על 
המעגלים החרדיים-יהודיים הנרחבים שמסביב. אדם שהקים דור שלם. אך לא, 

תקופה זו לא היתה התקופה המאושרת ביותר בחיי בעל ה'אבי עזרי'.

המשך בעמוד הבא <<<

הבעל צוחק. 
"האוכל טעים 

במיוחד, 
השיר 

שמתנגן 
ברקע- 

משובב נפש, 
והמתנה? 

מוצלחת מאד. 
אך חסר פה 

רק דבר אחד, 
את העיקר...

<<< המשך מעמוד 10 | הגה"צ רבי אריה שכטר שליט"א
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האושר ייחודי בכך שהוא מטרה בפני עצמה. זאת משום שחשיבותן של 
יתר המטרות שהאדם מציב לעצמו במהלך חייו נובעת מהאמונה שבסופו 
של דבר הן יעניקו לו אושר, אם באופן ישיר ואם באופן עקיף. דוגמאות 
למטרות מסוג זה הן: כסף, כוח ובריאות . למשל, כאשר אדם עובד למען 
שכר הוא אינו מסתפק בהשגת הכסף בלבד כמטרה סופית למאמציו. על פי 
רוב הוא מיעד את כספו למימון מוצרים או שירותים אשר ייטיבו את מצבו 

ויקדמו אותו לעבר תחושה של אושר.
הפילוסוף היווני אפיקורוס )שם רשעים ירקב( התייחס במשנתו לשאלת 
האושר, וטען כי ידידות, חירות ושלווה הם הגורמים העיקריים המובילים 

לאושרו של האדם.
מחקרים רבים עסקו בגורמים לאושר. בין הממצאים הבולטים: כסף מביא 
פחות אושר ממה שאנו חושבים. מעבר לרמת הכנסה מינימלית, עלייה 
בהכנסה הממוצעת כמעט אינה מעלה את רמת האושר. ההבדל בין רמות 
ההכנסה השונות הוא מזערי, משום שאנו מתרגלים במהירות לרמת ההכנסות 

החדשה, ואחר כך שואפים ליותר, במירוץ שאינו נפסק. מה שמשפיע על 
רמת האושר במידה מסוימת, היא רמת ההכנסה היחסית ביחס לאחרים 
בסביבת האדם. אך מעבר לגורמים חיצוניים, הדברים שחשובים הרבה יותר 
להשגת אושר קשורים לעולמו הפנימי של האדם וליכולתו להשיג שלווה 

פנימית ולהיות מרוצה מחייו.
בתוה"ק המילה 'אושר' נובעת מהמילה 'אישור', כשהאדם חש שיש אישור 
לפעולותיו ומעשיו, והוא נטול ספקות. לאה אמנו אמרה: "באושרי כי אישרוני 
בנות", שפירושו שלאה הרגישה מאושרת משום שהיא קיבלה אישור מהבנות 

למעשיה.
כשאדם מקבל אישור למעשיו, כשהוא יודע, מהאחרים, ובעיקר בתוככי 
עצמו, שהוא נוהג כהלכה, שהוא מתקדם, עושה דבר טוב, הוא מאושר. 
כשאדם חש שלהיות עשיר הוא דבר טוב, הוא מאושר. כשאדם רצה לפתור 
בעיה מתמטית סבוכה והוא פתר אותה, הוא מאושר. כשאדם הגיע לפסגה 

כל שהיא, בעשיה, ברעיון רוחני או ברווח כלכלי, והוא עצמו, או האחרים, 
מאשרים לו שהוא עשה או זכה בדבר טוב- הוא מאושר.

נכון, ישנם כאלו שיכולים להיות מאושרים מהישגים והצלחות שונות, אך 
ישנו אושר גבוה פי כמה וכמה, כשהגעת לדבר הטוב ביותר. 

ומהו הדבר הזה?
--- עשיית רצון ה' יתברך.

המצאנו המצאה גאונית? אולי מחר יתגלה לנו שאין לה ביקוש, או שאחרים 
ימציאו המצאה שתעפיל עליה. נולד לנו ילד? אושר. אך מי יודע כיצד הילד 
יגדל והאם נרווה ממנו נחת. הרווחנו מליון דולר? אולי העיסקה תתפוגג 
ויתכן שלא נדע כיצד להשתמש כראוי בכסף. אנחנו בריאים? כן, אך מי יודע 
מה יקרה מחר. גם אם יש לנו את כל השפע והטוב שבעולם,- הרי לבסוף 

כולנו נמות. נשאיר את הצלחותינו כאן ונעלה לעולם הבא...
הכל יחסי, שברירי, וגם בסוף מתפוגג בוודאות. חוץ מקיום התורה והמצוות.
כאן מדובר במשהו נצחי, שלא ניתן להכחידו ואין עליו עוררין. כשקיימנו 
מצוה אחת, אין בה שום דבר יחסי. היא מעולה לכשעצמה יותר מכל. ביצענו 
דרכה את רצון ה' וה'אישור' שניתן לנו על עשייתה, הוא הגורם הגבוה ביותר 
במדד האושר, שהרי אין גורם נעלה או מבין יותר מהקב"ה שיכול לאשר את 
מעשינו. אנחנו גם מקבלים על המצוה שכר נצחי, שאינו חולף לעולם ועד. 
למדנו דף גמרא? בכל מילה התקרבנו אליו יתברך, והמילה נחקקה באותיות 
של זהב ב'בנק המרכזי' בשמים. לתמיד. אין עוררין על ה'אישור הבנקאי' 
והתשואה? גבוהה במיוחד, וגם בלתי נגמרת... כאן מדובר במשהו נצחי, שאי 
אפשר להכחידו ואין עליו עוררין. כשקיימנו מצוה אחת, אין בה שום דבר 
יחסי. היא מעולה לכשעצמה יותר מכל. ביצענו דרכה את רצון מלך מלכי 
המלכים וה'אישור' שניתן לנו על עשייתה, הוא הגורם הגבוה ביותר במדד 
האושר, שהרי אין גורם נעלה או מבין יותר ממנו שיכול לאשר את מעשינו. 
וכן, אנחנו גם מקבלים עליה, על המצוה שעשינו, שכר נצחי, שאינו חולף 

לעולם ועד. 
ולפתע פתאום נזכרתי בפרק הראשון של ספר תהילים.

עֲצַת  בַּ ר לאֹ הָלַךְ  רֵי הָאִישׁ"- מאושר האיש )ראו מצודות שם(- "אֲשֶׁ "אַשְׁ
תוֹרַת ה' חֶפְצוֹ  י אִם בְּ ב. כִּ ב לֵצִים לאֹ יָשָׁ אִים לאֹ עָמָד וּבְמוֹשַׁ עִים וּבְדֶרֶךְ חַטָּ רְשָׁ
ה יוֹמָם וָלָיְלָה".- ומהו אושרו של האיש? מדוע הוא מאושר?,  וּבְתוֹרָתוֹ יֶהְגֶּ
עִתּוֹ וְעָלֵהוּ לאֹ יִבּוֹל וְכֹל  ן בְּ רְיוֹ יִתֵּ ר פִּ לְגֵי מָיִם אֲשֶׁ תוּל עַל פַּ עֵץ שָׁ כי: "וְהָיָה כְּ
ה יַצְלִיחַ". ההצלחה שלו אינה הצלחה רגעית, חולפת. הוא הצליח  ר יַעֲשֶׂ אֲשֶׁ
בכך שנטע עץ נושא פירות שאינם נובלים. הם ממשיכים לפרוח ולהניב, 
פֶנּוּ רוּחַ". הרשעים מנפנפים  דְּ ר תִּ מֹּץ אֲשֶׁ י אִם כַּ עִים כִּ לעולם. – "לאֹ כֵן הָרְשָׁ
בפירות ועלים, אך פירותיהם יתנופפו, במוקדם או במאוחר, כמו מוץ המתעופף 

ברוח.  
נשים לב למילים הנהדרות שאנו אומרים בכל בוקר, לפני אמירת פרשיות 
רֵינוּ  תֵנוּ. אַשְׁ ָ פָה יְרֻשּׁ עִים גּוֹרָלֵנוּ וּמַה יָּ רֵינוּ מַה טּוֹב חֶלְקֵנוּ וּמַה נָּ הקרבנות: "אַשְׁ
מַע  כָל יוֹם "שְׁ בְּ עֲמַיִם  פַּ וְאוֹמְרִים  וָבֹקֶר  וּמַעֲרִיבִים עֶרֶב  ימִים  כִּ מַשְׁ אֲנַחְנוּ  שֶׁ
אֶחָד". אשרינו שאנו, פשוט, מתחברים אל הדבר  אֱלקֹינוּ ה'  רָאֵל ה'  יִשְֹ
האבסולוטי, המושלם ביותר ביקום ולמעלה הימנו. שרצה בנו עצמנו, בך 

ובי, ואנו עושים את רצונו. כך נוצרים בני אדם מאושרים!
---- אושר!

<<< המשך מעמוד קודם

<<< המשך מעמוד 10 | הגה"צ רבי אריה שכטר שליט"א

החילוני בארץ ובעולם. יש המון חילונים מחופשים. כלפי חוץ הם נראים 
חילוניים לכל דבר, הם גלויי ראש מחמת בושה מהסביבה, אבל בכל זאת 
הם שולחים את ילדיהם לחינוך תורני, שומרים שבת, כשרות וחוקי המשפחה.
אני מסתובב בכל הארץ, ממשש את הציבור. אין שנאה לדת. ההפך, יש 
חיבה, יש רצון להתקרב, להתחבר. שנאה לחרדים יש רק בכלי התקשורת. 

אני יכול להעיד שלפני ששים שנה היתה שנאה. היא נעלמה.
השתתפתי בארוע שנערך בבית סוהר. היו שם מתנדבים רבים, רובם חרדים. 
לכל נואם  הקצו דקות ספורות. ממני בקשו שאברך את הקהל. אמרתי להם: 
"אציג בפניהם את כרטיס הביקור שלי: ובכן אני חולה מאד, והמחלה שלי 
היא תורשתית וגם מדבקת". המשתתפים הביטו בי בעיניים עצובות, ודאי 

חשבו בלבם: איזה אומלל...
ואז המשכתי: "אסביר לכם את כרטיס הביקור שהצגתי בפניהם: אני חולה 
על עם ישראל, רוצה שיהיה להם טוב. וזה תורשתי – קיבלתי את זה מההורים 
שלי, גם הם היו כאלה. והמחלה הזאת מדבקת, עוד מעט תרגישו"... כולם 

צחקו ונהנו. לאחר מכן דברתי בקצרה על מעלת הנתינה.
אחרי עלה לדבר מפקד המקום. ואיך הוא פתח את נאומו? כך אמר: "הרב 
שכטר פתח את נאומו במילים הללו: 'רבונו של עולם, שים לי על הלשון את 
מה שהציבור הזה צריך לשמוע, ותפתח להם את הלב שהדברים יכנסו'. 
אהבתי את הגישה הזאת. לכן אני רוצה להתעלם מהנאום הרשמי שהוכתב 

לי, ומבקש מה' שישים לי על הלשון את מה לומר"...
אחריו עלה נואם נוסף, ואף הוא התייחס לדברי: "הרב שכטר, אני מתפלל 
שתמשיך להיות כזה 'חולה' כל חייך"... כשהוא ירד מהבמה, הוא בא לקראתי, 

וחזר על דבריו בחום רב ואמר שיזכור את הדרשה הזו כל חייו.
הלזאת תקרא שנאה?! כל ישראל יש להם לב אחד לאבינו שבשמים.

כולם רוצים להתחבר לבורא עולם.
דרכו של ה'חזון איש' נצחה. הארץ התמלאה בישיבות ובכוללים של עמלי 

תורה, ובכל העולם כולו האור הולך ודוחה עם החושך!
)מתוך הגדה של פסח 'אריה שאג'(
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המשך בעמוד הבא <<<

שיחתו המאלפת של הגאון הגדול רבי מאיר גריינמן שליט"א בישיבת 'אהבת אהרן'
הרב ישראל ליוש שליט"א

בליל ל"ג בעומר נערך בישיבתנו - ישיבת 'אהבת אהרן' לבעלי תשובה 
ולנערים מתחזקים - סיום מסכת 'גיטין', שנלמדה ע"י בני הישיבה בזמן 
חורף הקודם. זכינו בהופעתו של הגאון הגדול רבי מאיר גריינמן שליט"א, 

אחיינו של מרנא ה'חזון איש' זללה"ה.
'ניחוח של פעם', 'הוד קדומים', 'להבה יוקדת מאש של דור קודם', אלו 
מקצת מהתיאורים שיכולים לתאר את שזכו בני הישיבה לחוות, כאשר פתח 
הרב את פיו הקדוש, ושפע מאמרי חז"ל מבוארים ומתובלים בסיפורים 

מגדולי דורות עברו.
דודו ה'חזון איש', רבו של אביו ה'חפץ חיים', מצוקי ארץ, ענקי רוח, תלי 
תלפיות, שהשגת גדלותם בלתי נתפסת במושגים הקטנים שלנו. אך הוא, 
שזכה להיוולד בשארית הדור ההוא, שינק את תורתו מכלי ראשון מהדור 

הקודם, מחיה בנו 
– קטני ההשגה, 
את רוחות הטהרה 
ואווירת הקדושה 
בעוצמה  שנשבו 
הדור  בני  בקרב 

ההוא.
לכבוד חג מתן 
תורה, נעתיק על 
גבי במה חשובה 
זו, מקצת מתוכן 
שיחתו המרוממת 
של הגאון שליט"א:
רציתי להקדים 
על  דברים  כמה 
התורה, כי כשלומדים 
תורה צריך לדעת 

מה זה 'לימוד תורה': הרמב"ן אומר שכל התורה כולה הם שמותיו של הקב"ה, 
ולמשה נמסר רק איך לחלק את השמות של הקב"ה בתיבות התורה, ולכן 
אם חסרה אות אחת, אפי' ה'וי"ו' של "ואלה שמות", הרי חסר בשמו של 

הקב"ה.
כמו"כ, כל האנשים שהיו ויהיו בעולם, כל הדורות כולם, כתובים בתורה, 

רק לא זכינו למצוא כל אדם ואדם היכן הוא כתוב.
לרמב"ן היה תלמיד בשם 'אבנר' שיצא לתרבות רעה. פעם אחת הוא נפגש 
עם הרמב"ן בעיצומו של יום הכיפורים, ובפני הרמב"ן הוא הרג חיה ואכלה 
ביום כיפור. הוא עבר על כמה כריתות: אכילה ביום כיפור ואכילת חיה ועוד, 

ובאותו מעמד הוא דן ונחלק עם הרמב"ן על כמה כריתות הוא עבר.
שאל אותו הרמב"ן "איך הגעת למצב כזה?" ]פעם לא היו מתקלקלים בגלל 
חוסר גלידה – תאווה, אלא היו מתקלקלים בגלל חוסר שכל[. ענה לו אבנר: 
"פעם אמרת לנו שכל היהודים בכל הדורות מרומזים בפרשה הקטנה 'האזינו', 
לא יכולתי להאמין לזה ולכן התקלקלתי! כי הנה, היכן שמי מרומז בפרשת 

'האזינו'?".
התפלל הרמב"ן להקב"ה, שיגלה לו היכן מרומז 'אבנר' בפרשה. בקשתו 
נענתה, ולאלתר ענה הרמב"ן לאבנר ששמו רמוז בפסוק: "אמרתי אפאיהם 
אשביתה מאנוש זכרם", "כשנצרף את כל האותיות השלישיות שבתיבות 

'אפאיהם אשביתה מאנוש זכרם', נמצא את שמך 'אבנר'". התלמיד מאוד 
נבהל, כי הנה הוא נוכח לראות שהכל אמת, ושאל את הרמב"ן אם יש לו 
תקנה. ענה לו הרמב"ן: "הלא ראית מה כתוב בפסוק – 'אשביתה מאנוש 
זכרם'. הוא הבין שאין לו תקנה ומאוד נשבר, ומאז נעלמו עקבותיו של 

התלמיד".
"הסתכל באורייתא וברא עלמא", אומר החפץ חיים - שאבי זללה"ה שימש 
אותו, והרבה דברים ששמעתי ממנו, הם דברים שהוא שמע ממש מהחפץ 
חיים - מדוע אם חסרה אות מהתורה כל התורה פסולה? - משום שאם כתוב 
"הסתכל באורייתא וברא עלמא" - הרי שהתורה היא התוכנית של העולם, 
ובתוכנית, כשחסר פרט אחד - כל התכנית אינה שווה, וא"כ כשחסרה אות 

אחת בתורה, הרי חסרים כאן עולמות!!
כתוב בתורה: "ארץ חיטה ושעורה גפן תאנה ורימון ארץ זית שמן ודבש", 
חז"ל אומרים שכל הפסוק הזה לשיעורים נאמר, למשל 'שעורה' - 
כי יש דין שעצם של מת מטמא כשעורה, 'חיטה' הוא שיעור בהל' 
נגעים, 'רימון' כי כלי בעלי בתים שיעורם ברימונים, שאם יש נקב 
גדול שיכול לצאת ממנו רימון, כבר אינו חשוב כלי, וממילא אינו 
מקבל טומאה. נמצא שהפירות המשובחים של ארץ ישראל, נכתבו 

לשיעורי התורה, מה הפשט בזה?
דודי מרן החזון איש - שזכיתי ללמוד אצלו - הסביר את הענין, 
שהרי כתוב: "הסתכל באורייתא וברא עלמא", וא"כ כיון שכשברא 
את העולם ראה הקב"ה שכתוב בתורה שעצם כשעורה מטמאה, אז 
הוא ברא שעורה. כמו"כ הוא ראה שכתוב בתורה שכלי בעלי בתים 
מטמאים כרימונים, אז הוא ברא רימונים. אין הפשט שבגלל שיש 
רימונים נקבע השיעור כרימונים, אלא הפוך, בגלל שכתוב בתורה 
שהשיעור כרימונים, לכן נבראו רימונים. הכל נקבע עפ"י התורה! 
למה יש לנו שערות? כי יש דין שלנזיר אסור לגלח את שערותיו, 
אם כן, איך הדין הזה יוכל להתקיים אם לא יהיו לנו שערות? לכן 
הקב"ה ברא את השערות. הכל התחיל מהתורה, תורה היא היסוד! 

תורה זו הבריאה! ובגלל כל דיני התורה, צריכים את כל הבריאה!
"אין אדם נוקף אצבעו מלמטה אא"כ מכריזין עליו מלמעלה", אדם מקבל 
מכה באצבע מאיזה סטנדר, אז עכשיו היתה הכרזה מלמעלה, שהאיש הזה 
יקבל מכה באצבע הזו מהסטנדר הזה. אנחנו לא שומעים את ההכרזה, אנחנו 

חרשים, אבל היתה 'הכרזה'!
דבר זה מבואר בתוס' בפ"ק דמס' 'עבודה זרה', שמביאים גמ' בירושלמי 
שהמילה 'דימוס' זה לשון רחמים, כי אחד שמע בת קול שאומרת 'ספיקולא' 
והעוף ניצוד בכלוב. וכשהבת קול אמרה 'דימוס' הוא ברח מהכלוב, ראיה 
ש'דימוס' זה לשון רחמים. מסיים הירושלמי: "שמעת מן הדא שאפי' ציפורא 

קלילא מבלעדי שמיא לא מתצדא, כל שכן בר איניש!".
הכרתי עשיר חרדי שירד מנכסיו ונהיה עני. פעם טיילתי עם דודי מרן החזון 
איש והוא אמר לי: "יודע אתה מדוע העשיר הגדול הזה ירד מנכסיו ונהיה 
עני?  - כי פעם הוא שאל אותי אם מותר לו לעשות בעסקיו איזו עסקה, 
ועניתי לו שאסור לו לעשות את העסקה, כי יש בזה חשש ריבית, אבל הלה 
לא התגבר ועשה את העסקה הזו, והרי כתוב שהעוסק בריבית נכסיו מתמוטטין, 

לכן הוא נהיה עני!".
כשאנחנו רואים ח"ו שבנים קטנים מתים, מה אנחנו עושים? פותחים פרק 
"במה מדליקין" ורואים שכתוב שם: "בעוון מזוזה בנים מתים, דכתיב: 

'וכתבתם על מזוזות... למען ירבו ימיכם וימי בניכם'".

בליל ל"ג בעומר נערך בישיבתנו - ישיבת 'אהבת אהרן' לבעלי תשובה 
זכינו בהופעתו של הגאון הגדול רבי מאיר גריינמן שליט"א, אחיינו של 
מרנא ה'חזון איש' זללה"ה. 'להבה יוקדת מאש של דור קודם', אלו מקצת 

מהתיאורים שיכולים לתאר את שזכו בני הישיבה לחוות
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<<< המשך מעמוד 23 | הרה"ג אשר קובלסקי שליט"א

- תודה, מה שלומך, ערב טוב, בוקר טוב, משהו... החלטתי שאני לא יורד 
מהמונית עד שמישהו כזה יגיע, ויהי מה! התפללתי לבורא עולם, התחננתי 
שיעלה מישהו, שרק יגיד לי ערב טוב וזהו... ואז עלית, ואמרת 'ערב טוב' - 
תודה אבא שבשמים, תודה ששלחת לי את הנוסע הזה!' - שב הנהג וצהל, 

מוחה את דמעות הכאב בדמעות אושר...
בינתיים הגיעו לבני ברק. 'אני נותן לך מתנה', אמר הנהג, 'בהוקרה על 
המילה הטובה. מחר אני מניח תפילין - בפעם השניה מאז יום הבר מצוה...'
היה זה בתחילת חודש אדר, ואחר כך חלפו כחודש וחצי. במוצאי יום א' 
דפסח, צלצל הטלפון בביתו של הרב טויסיג. 'כבוד הרב,' אמר קול מוכר, 

'זוכר אותי? אני אלון, מהמונית!'
'ערב טוב לנהג המונית הנחמד', משיב מיד הרב, 'בוודאי שאני זוכר. אתה 

שצהלת על קבלת תפילתך, נכון?'
'כן, זה אני,' אומר הנהג ועובר ישירות לנושא לשמו התקשר, 'שתדע, כבוד 
הרב', שמיום המחר של אותה נסיעה, כל יום אני מניח תפילין, כל יום, רק 
כדי לשמח אותך כמו ששימחת אותי... לפני יומיים, בערב פסח, החלטתי 
שמי שמניח תפילין חייב גם לערוך סדר, אחרת זה לא מתאים... השנה זו 

היתה הפעם הראשונה בחיי שערכתי סדר, והתקשרתי לבשר לך!'
'כל הכבוד,' קרא הרב טויסיג בהערכה רבה, 'בשביל זה התקשרת?'

'מה פתאום?' - השיב הנהג מיניה וביה, 'התקשרתי כדי לשמוע שוב את 
ה'ערב טוב אדוני הנהג הנחמד...' - - - 

מתברר, שלהעמיד תלמידים זה לאו דווקא להיות בכיתה או לעבוד במוסד 
חינוכי. מילה טובה אחת, איכפתיות אמיתית מעומק הלב לכל מי שבסביבה 
- יכולה ליצור מהפך, לשנות חיים של אנשים, להוליך אותם לקוממיות 

רוחנית...
איכפתיות, זה הסוד בין אב לבן, בין מחנך לתלמיד, וגם בין איש לרעהו. 
אנחנו הולכים ברחוב, סביבנו פוסעים אנשים - עם קצת איכפתיות נוכל 
לחייך לפלוני שלא שפר עליו גורלו, לומר מילה טובה לאלמוני המצפה לה 
כמו לטללי תחיה, לעודד ולחזק לב נשבר, ולעולם לא נדע מה ההשלכות 

וההשפעה החיובית...
כולנו יכולים. רק להיות איכפתי לזולת, רק זה!

במסירות של אבא...
בירושלים של לפני כיובל שנים, היה מלמד דרדקי מורם מעם, ששלושה 
עשורים בחייו הושקעו בחינוך תלמידים, לפני שהפך לכ"ק האדמו"ר מפינסק 
קארלין זי"ע. עד היום, תלמידיו מספרים עליו בערגה, מתגעגעים לשיחותיו 
ולשיעוריו, מדברים בכמיהה צורבת על התקופה בה חונכו תחת ידיו האמונות, 

בה השקיע בהם את כל כוחותיו והתמסר אליהם ללא גבולות...
שוחחנו עם אחד מתלמידיו, כדי להבין את סוד הצלחתו החינוכית. התברר, 
כי גישה חינוכית ייחודית היתה לו - הוא היה אבא לשתי משפחות שונות... 
'הוא היה אבא של ממש', מספרים תלמידיו ודמעה זולגת מעיניהם, 'הרגשנו 
שאנחנו כל החיים שלו. כמה טרח בשבילנו, כמה התאמץ להקנות לנו לא 
רק ידע - אלא גם ארחות חיים, צורות התנהגות. היה איכפתי לכל אחד 

מהתלמידים כאילו הוא בנו יחידו!' 
מספר אחד מתלמידיו: 'הן ראינו מדי יום עם שחר, איך היה מתייצב בכיתה 
בשעה 8:20 בדיוק, עשר דקות לפני תחילת הלימודים, וממתין לנו בשלווה 
ובסבלנות. בתחילה לא הבנו למה הוא עושה כך, אחר כך הבנו שהוא פשוט 
רוצה לקבל את פנינו ברוגע, בנועם, בשלווה, לא להתחיל את היום איתנו 

בלחץ אלא באוירה טובה...'
חשוב לציין, כי באותה תקופה ניתך עליו אסון כבד בפטירת רעייתו. הוא 
נותר אלמן מרעייתו הרבנית ע"ה, בבית הומה ילדים רכים ויתומים הזקוקים 
ליד אוהבת, וכל עול הבית - הפרנסה וגם הכביסה, תפקידי האב והאם גם 

יחד - נפלו על כתפיו השחוחות של האלמן הצעיר...
ועם זאת, ולמרות כל העול הכבד, דבר לא עמד בדרכו להיות 'אבא' גם 
בביתו למשפחתו, וגם בכיתתו לתלמידיו. לא נוכל לדמיין את גודל ההקרבה 
והמסירות שהיו טמונות בהנהגה זו, להגיע לכיתה באורך רוח ובשלווה, 

בסבלנות ותוך תשומת לב לכל תלמיד הנכנס לכיתה...
כי הרבי זי"ע לא ראה את עצמו כ'שכיר לחינוך', הוא ראה והגדיר את עצמו 
כאבא, וכך נהג. ואבא - גם בתקופות קשות ולחוצות - לוקח אחריות על 
ילדיו, יש לו סבלנות ואורך רוח, הוא שם לב לכל פרט, דואג לכל צורך, 
איכפתי לכל התפתחות. זו הדרך, זו השיטה, וכך נזכה לגדל את הדור הבא 

מחונך ואיכותי יותר!

<<< המשך מעמוד קודם

כל מה שקורה, צריך לפתוח גמרא וחומש ויודעים מדוע זה קרה: בעוון 
שמיטה... בעוון מעשרות..., אין סטטיסטיקה ואין עיתונים! העיתון שלנו הוא 
גמרא, חומש ורש"י, זה העיתון האמיתי, העיתון השקר זה סטטיסטיקות, זה 

הכל שקרים! אבל העיתון האמיתי זו התורה!
אני עוד נסעתי באניות, אבל כשהתחילו האווירונים, אז אבא שלי - שהיה 
גיסו של מרן החזון איש, אמא שלי היתה אחות של החזון איש - שאל את 
החזון איש שהרי לפעמים האווירונים נופלים, אם כן, האם מותר לנסוע 
באווירונים? ענה לו החזון איש: "אנשים נופלים, לא אווירונים נופלים", מי 
שנגזר עליו ליפול - נופל, חושבים שזה האווירון, זה לא האווירון, זה העבירות 

של האדם שהפילו אותו...
"כל מזונותיו של אדם קצובין לו מראש השנה עד ראש השנה, חוץ מהוצאות 
שבת ויום טוב, שאם פיחת פוחתין לו ואם מוסיף מוסיפין לו". פעם בא אדם 
לחפץ חיים זצוק"ל, ואמר לו שנגמר לו כל הכסף, אמר לו החפץ חיים: "אני 
לא יכול לעזור לך! בזבזת בחלק מהשנה את כל הסכום שנגזר לך לכל 

השנה".
הכל כתוב בתורה, במשנה ובגמרא, הנה גם מה שלמדנו עכשיו, שהוצאות 
שבת ויום טוב אינם בכלל מה שנקצב בראש השנה, מרומז במשנה בשבת: 
"כחס על הנר כחס על השמן כחס על הפתילה חייב", למה כתוב 'כחס על 
הנר' ולא 'חס על הנר'? אלא, הרי הנר הזה הוא הוצאות שבת ויו"ט, א"כ מה 
אתה חס על זה, הרי זה לא כלול בחשבון שנגזר לך בראש השנה, לכן כתוב 
'כחס', הוא חושב שהוא חס, אבל באמת זה כלל לא כלול בחשבון, ואינו 

צריך לחוס על זה, כמדומה לי שאלו הם דברי הגאון מוילנא.
הנה עוד דבר שמרומז במשנה: כתוב בתיקוני הזוהר, שהבעל צריך לסדר 
את הנרות לאשתו בערב שבת, האשה מדליקה והבעל מסדר, דבר זה מרומז 
אף הוא במשנה בשבת: "על שלש עבירות נשים מתות בשעת לידתן, על 
שאינן זהירות בנדה, בחלה ובהדלקת הנר". למה בנר כתוב 'בהדלקת', ובחלה 
לא כתוב 'בהפרשת'? - אלא לרמז את דברי התיקוני הזוהר, שהאשה רק 

מצווה להדליק את הנר, כי לסדר את הנר – הבעל מצווה.

הנה גם הידיעה הבסיסית באמונה, שאם אדם מכאיב או מצער אותך, אין 
צורך לכעוס עליו, כי לא הוא הכאיב לך אלא הקב"ה עשה כן, והוא רק 
השליח לעשות זאת, בבחינת 'מגלגלין חובה ע"י חייב', גם ידיעה זו מרומזת 
בפסוק ובגמרא, וכך ביאר החפץ חיים: כתוב בגמ' בפרק 'החובל' בבבא קמא 
עה"פ "ורפא ירפא" – 'מכאן שניתנה רשות לרופא לרפאות'. לכאורה נשאל: 
מדוע הרופא צריך רשות לרפאות? וכי אדם רעב שרוצה לאכול, צריך פסוק 
שמותר לו לאכול?! ודאי שלא! ואם כן מדוע צריך פסוק להתיר לרופא 

לרפאות? 
אלא מבאר שם רש"י "ולא אמרינן רחמנא מכאיב ואיהו מסי" – הקב"ה 
הרי החליט להכאיב לחולה, באיזו רשות הרופא מרפא אותו? אלא מכאן 
שניתנה רשות לרופא לרפאות. אומר החפץ חיים, שבגמ' זו רואים שאדם 
שמכאיב לשני, אינו עושה כן מעצמו, אלא הוא רק שליח של הקב"ה. כי הרי 
בתחילת הפסוק כתוב: "וכי יריבון אנשים והכה איש את רעהו", אם כן מה 
רש"י אומר "רחמנא מכאיב", שלכך היו צריכים לחדש שניתן רשות לרופא 
לרפאות, הרי התורה אומרת שהאיש הכה את רעהו, ולא הקב"ה. "אלא מכאן 
רואים" - אומר החפץ חיים – "שגם מה שהחבר שלך מכאיב לך, זה 'רחמנא 
מכאיב', אם כן, מה יש לכעוס על החבר שהכאיב לך, אדרבה, תגיד לו תודה 

רבה שהוריד לך מהעוונות!".
הגאון רבי מאיר שליט"א המשיך בשיחתו המאלפת, ודיבר בענין חשיבות 
הזמן - לנצל ולהציל כל דקה ודקה. ונסיים במשל יפה מהחיים שהביא הרב 
שליט"א על ענין זה: במפעל למילוי בקבוקים ישנו מסוע, שעליו נוסעים 
הבקבוקים, וכל בקבוק בהגיע תורו, מתמלא וממשיך לנסוע. אם בקבוק אחד 
לא יתמלא, הוא לעולם יותר לא יתמלא, הוא ימשיך לנסוע ריק. כך אנחנו 
מול הזמן: המסוע זה החיים שנוסעים, והזמן הוא הבקבוק. זמן שלא נתמלא, 
לעולם יישאר ריק. אם מלאת אותו בדפי גמרא, הרי כל תיבה היא מצוה 
בפני עצמה - כמו שאומר הגאון מוילנא, ואם כן הרווחת הרבה מצוות, כי 
בכל דקה אפשר ללמוד כמאתיים תיבות, אבל אם חלילה ביטלת את הזמן, 

הרי לעולם הוא לא יחזור!
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אם אין תורה - במקום שההרים והגבעות ירקדו כאילים, ההרים והגבעות ירעדו כעלים...
הרב בנימין גולד

"הֶהָרִים רָקְדוּ כְאֵילִים" )תהילים קי"ד, ד'(
אנו נמצאים כעת בערב חג מתן תורה. ננסה לברר קצת מהו הכח העצום 
שזכינו לו ביום קבלת התורה, וכשנדע ונפנים זאת הרי השמחה והרצון שלנו, 
לחזק אצלנו את קבלת התורה האישית של כל אחד, תהיה גדולה ומכופלת.

לפני שנתיים בערך, התחוללה רעידת אדמה עוצמתית ביותר בנפאל. הרס 
רב ביותר, אלפי הרוגים, נורא ואיום! כמו כל אירוע חדשותי ודרמטי, גם 
אירוע זה תפס את הכותרות בכל האמצעים התקשורתיים והכתובים, תמונות, 
כתבות, דמעות, התרגשות, וכל הנלווה, כמו שהעיתונאים יודעים לעשות. 
אבל כל אחד מאתנו, כשקרא את הידיעות, חשב לעצמו 'נאבך, מסכנים 
הנפאלים על האסון שלהם', ובזה הסתכמה שייכותו לאירוע הטראומתי הזה 

לעם הנאפלי.
אבל תשמעו טוב: 
ראש  למרן  כשבאו 
הגראי"ל  הישיבה 
זצוק"ל,  ינמן  שטי
וספרו לו על מה שקרה 
שם בנאפל, הוא התעצב 
מאד, ואמר: "כל זה 
נעשה בשבילנו, כדי 
שנתעורר!". כן! הוא, 
שראשו מוצב השמימה, 
הרגיש מיד כי זה לא 
אירוע של העם הנאפלי, 
כאן, של  אירוע  זה 
לומדי התורה בבני 

ברק וירושלים!!
האמת, כשאנחנו 
שומעים את הסיפור 
הזה, אנחנו אומרים 
ודאי,  'כן,  לעצמנו: 

הכל נעשה בשבילנו' וכו', אבל האם באמת הרגשנו כך, מיד ששמענו על 
האירוע בנאפל? האם מיד קשרנו זאת למצבנו כאן בארץ ישראל? מדוע 

באמת לא? אף שאנו מאמינים שכך היא האמת!
אני רוצה לתת מבט חדש ואמיתי, שאולי יתן לנו קצת, טיפה מן ההרגשות 

שמרגישים גדולי ישראל כשקורה אירוע בקצה העולם:
מרן הגאון רבי יחזקאל סרנא זצ"ל, ראש ישיבת 'חברון' בירושלים, היה 
מרבה לחזור בישיבה על דברי הרמב"ן בפרשת יתרו, על דברי הפסוק בתהילים 
"הים ראה וינוס הירדן יסוב לאחור ההרים רקדו כאילים גבעות כבני צאן" 
- אומר הרמב"ן: כמו שתחילת הפסוק, שנאמר על קריאת ים סוף והירדן, 
הוא אמת לאמיתה, ולא נכתב בלשון משל ושנינה, שהרי כולנו יודעים שהיתה 
קריעת ים סוף והירדן, וקרה שינוי הטבע הענק הזה, כמו כן סוף הפסוק - 
"ההרים רקדו כאילים גבעות כבני צאן"- שנאמר על זמן קבלת התורה - 

הוא אמת לאמיתה, ולא משל ושנינה! 
היה ר' יחזקאל זצ"ל חוזר ואומר: תראו איזו שמחה גדולה היתה בעולם! 
כל ההרים והגבעות בכל רחבי העולם, האוורסט בנאפל, האלפים בצרפת, 
הרי אורל ברוסיה, יחד עם החרמון והתבור בישראל, פצחו כולם בריקוד 
אחד ענק ומשותף, פשוטו כמשמעו! 'הורה'! וכן כל הגבעות ברחבי העולם 
עשו 'טאנץ' אחד גדול מרוב שמחה! לדמיין מה היה בעולם באותו זמן? 
הידיעה הזו דיה, בשביל לחזק בלבנו את הרצון והשמחה, במה שזכינו 

שהקב"ה נתן לנו את התורה, ונותן לנו בכל שנה ושנה מחדש את האפשרות 
לקבל את התורה!

מה באמת ענין השמחה של ההרים והגבעות? וכי הם לומדים ומקיימים 
את התורה? עד כדי כך שהם ארגנו בכל העולם ריקודי חוצות בכל מדינה?

ישנו דבר נפלא ביותר שכתוב במהר"ל: כל מעשה בראשית היה תלוי ועומד 
עד מתן תורה, ומשנתנה תורה - ניתן סדר בעולם ובכל מעשה בראשית. יש 
תורה - יש סדר בעולם, אין תורה - יש חורבן בעולם, אין תורה - אז אין סדר 
בעולם, ומגיעים חורבנות, ובמקום שההרים והגבעות ירקדו כאילים, ההרים 

והגבעות ירעדו כעלים...
מעתה מובן לנו היטב, למה ההרים והגבעות רקדו כאילים בעת קבלת 
התורה: כי עד אז לא היה להם קיום כלל, והם היו תלויים ועומדים, ומשניתנה 
תורה יש סדר בעולם, וההרים והגבעות וכל מעשה בראשית עומד וקיים, 
אבל כל עוד יש תורה, וכשאין תורה - חורבן והרס 

בעולם רח"ל.
אם אנו יודעים ידיעה זו, אפילו שלא חיים אותה 
באמת, אבל עצם הידיעה כבר מספיקה, כדי שכשיספרו 
לנו על תגובתם של גדולי ישראל לרעידות אדמה שיש 
בעולם, או כל אסון טבע אחר רח"ל, אז נבין את התגובה 
המיידית שלהם לדבר: זה קשור אלינו, זה בגללנו, זה 
בשבילנו, כי כל מעשה בראשית קיים, ויש לו סדר בגלל 
לימוד התורה, כשחסר בלימוד התורה אין סדר במעשה 
בראשית, ורח"ל יש רעידות אדמה וחורבנות אחרים, 

ה' ירחם.
מבהיל כל רעיון, עד כמה שאנו מצד אחד צריכים 
לשמוח על הכח העצום שיש לנו ביד לקיים את הבריאה 
בכח לימוד התורה, כמה צריכים לשמוח על כך, שהקב"ה 
נתן לנו תורת אמת, נתן לנו לעסוק בנצח, בקיום, ולא 
סתם בהבלי הבלים ודברים ריקנים, ומצד שני כמה 

אחריות יש לנו בכך...

אני רוצה להוסיף דבר נפלא ועוצמתי: ה'אור החיים' הקדוש שואל שאלה 
עצומה: מדוע נקבע לכל הדורות זכר לקריעת ים סוף, שהיה נס עצום של 
שינוי סדרי בראשית, שהים נבקע באמצעו ונהפך ליבשה? הרי מצינו עוד נס 
גדול כזה, שנעשה לרבי פנחס בן יאיר, שנבקע לו הירדן ממש כמו לבני 
ישראל, ומדוע לא נקבע זכר לנס הגדול הזה? הרי נס כזה שנעשה ליחיד - 

יש בו אף יותר התפעלות!
ואומר ה'אור החיים' הקדוש יסוד עצום: נס קריעת הירדן לרבי פנחס בן 
יאיר - היה לאחר מתן תורה, במתן תורה השתעבד כל הטבע בעולם לעמלי 
התורה באמת, ומשכך, אין זה נס כ"כ גדול, שהירדן נבקע לעמל תורה גדול 
כזה, כמו רבי פנחס בן יאיר. אבל נס קריעת ים סוף, היה לפני מתן תורה, 
ואז עוד הטבע לא השתעבד לעמלי התורה )מעשה בראשית היה תלוי ועומד 
עד מתן תורה, כלשון המהר"ל(, וא"כ דבר כזה, שהטבע משתנה והים נבקע, 
הוא אירוע היסטורי עצום ורב, ועליו יש לעשות זכר לדורות, כדי לראות את 

האמונה וההשגחה העליונה!
ישנו מעשה מרטיט, שסיפר איסר הראל, שהיה ראש המוסד הראשון של 
מדינת ישראל. הוא היה, כידוע, אדם חילוני, אבל בילדותו הוא היה שומר 
מצוות, וזכה לגור בעיר דוינסק, עירו של מאור הגולה רבי מאיר שמחה, בעל 
ה'אור שמח', שהיה גדול שבדורו. בעיר זו היו גרים עשרות אלפי יהודים 
וגויים. ליד העיר עבר נהר גדול. קרה פעם שהנהר החל לעלות על גדותיו, 

המשך בעמוד 30 <<<

 קם רבי מאיר שמחה, ואץ רץ לעבר הגבעה המשקיפה על הנהר.
ומייחלים  בעיניהם,  אותו  מלווים  העיר  תושבי  ושאר  היהודים 

לראות מה יעשה החכם היהודי הקדוש 
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הרב צבי וינברג // פנינים על פרשת השבוע

הרמ"א או"ח )תצ, ט( כ' ונוהגין לומר רות בשבועות, והעם נהגו שלא לברך 
עליהם על מקרא מגילה ולא על מקרא כתובים.

ובמשנ"ב )סקי"ט( כתב שהמג"א הסכים עם אותן הפוסקים המצריכין 
לברך על כולם, חוץ מקהלת, והגר"א בביאורו כתב דאף על קהלת יש לברך.

בהגהות פעולת שכיר על מעשה רב להגר"א ז"ל )הל' יו"ט אות קעה( כתב 
שאחד הקשה לגר"א מדוע לא גזרו לא לקרות בשאר מגילות בשבת כמו 
שגזרו במגילת אסתר. והשיב לו שהגזירה לא שייכת אלא בחיובים המוטלים 
על כל יחיד ויחיד כמו שופר לולב ומגילה בזמנה, אבל קריאת המגילות הללו 
לא הוקבעו כלל על היחיד כי אם על הרבים כקריאת ס"ת, ובדברים שחיובם 
מוטל על הרבים ליכא למיחש שמא יעבירנו כמו דאמרינן בעירובין )ג.( 

שרבים מזכירים אחד לשני .

פַת  סּוּף עַל-שְׂ ם בַּ שֶׂ וַתָּ
הַיְארֹ   )שמות ב, ג( 

   בטעם למנהג 
שטיחת עשבים בבית 
הכנסת והבתים בחג 
השבועות כתב הרמ"א 
ג(  תצ"ד,  )או"ח  
נוהגין לשטוח עשבים 
בשבועות בב"ה והבתים 
זכר לשמחת מתן 
תורה, ועיין משנ"ב.

   בספר כל מנהגי 
ישורון )סי' ס"א סק"ב(, מביא טעם נוסף למנהג זה, שהרי משה רבינו נולד 
בז' אדר והצפינו אותו ג' ירחים עד ו' סיון, ואז "ותשם אותו בסוף על שפת 
היאור", לזכר הצלתו של משה ע"י קני הסוף אנו מקשטים את הבתים בענפים 

וירק ביום הצלתו של משה שהוא יום מתן תורה.

מִים יַקְרִיבֶנּוּ      )ויקרא א, ג(  זָכָר תָּ
    וברש"י מביא מערכין )כ"א( יקריב אותו - מלמד שכופין אותו, יכול בעל 

כרחו ת"ל לרצונו, הא כיצד כופין אותו עד שיאמר רוצה אני.
    והנה על השאלה מדוע היה נצרך כפיה על עם ישראל שיקבלו את 

התורה הא אמרו נעשה ונשמע. 
   מתרצים ע"פ מש"כ הרמב"ם )פ"ב מגירושין ה"כ( שמי שאינו רוצה לגרש 
מחמת שתקפו יצרו מכין אותו עד שיאמר רוצה אני ויכתוב הגט, דזה שאינו 
רוצה לגרש מאחר שהוא רוצה להיות מישראל רוצה הוא לעשות כל המצות 
ולהתרחק מן העבירות ויצרו הוא שתקפו וכיון שהוכה עד שתשש יצרו ואמר 

רוצה אני כבר גרש לרצונו.
   והכי נמי עם ישראל רוצים הם לקבל את התורה אלא שקשה להם מחמת 

היצר, וע"ז באה הכפיה.
   ולפי"ז כ' בשו"ת דברי יציב )אה"ע סימן ס'( טעם נחמד למנהג אכילת 
קרעפלי"ך בחג השבועות, שהגבינה והדבש מכוסים בבצק ולא מורגש בתחלה, 
רק בסוף אחרי הלעיסה מרגישים מתיקות הטעם, ולרמז שבאופן זה היה 

גם מתן תורה שסופו ברצון בבחינת "דבש וחלב תחת לשונך" והבן.

בְקֻצְרְכֶם אֶת-קְצִיר אַרְצְכֶם   )ויקרא כג,   וּּ
כב(

בספר קושיות )לאחד מהראשונים 
- אות רכג( כתב שהטעם שקורין 
מגילת רות בחג השבועות. הוא ממה 
שהתורה הסמיכה את חג השבועות 
לדיני מתנות עניים – לקט שכחה 
ופאה. שכיון שבעצרת נזכר ענין החסד, 
ומצינו במגילת רות שבועז עשה חסד 
בקצירתו עם רות, לכך קורין את מגילת 
רות בעצרת. ומוסיף שיש במגילת רות 
]ועי"ש  "בועז"  כמנין  85 פסוקים 
בהערה שמביא עוד מקורות לטעם 

זה – וכן לגימטריא הנ"ל[

לקרוא  שלא  חז"ל  גזרו  לא  מדוע 
בשבת  מגילות  ושאר  רות  מגילת 

כדרך שגזרו במגילת אסתר?

עשבים  שטיחת  למנהג  המקור  מה 
בחג השבועות? 

מה מקור המנהג לאכילת קרעפלאך 
בחג השבועות?

"מגילת רות" או "מגילת בועז"?

איך יתכן ששמשון נזיר אלוקים נשא את בנות פלשתים? •
מדוע הוקם ופורק המשכן דווקא שבע פעמים? •
איזו נדבה חביבה במיוחד לפני הקב''ה ? •
מדוע בסוטה נבחרה דווקא הבדיקה של מחיקת השם הקדוש? •

כל התשובות בספר 'דרש דוד על התורה והמועדים' לרכישה התקשרו 02-5609000
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ומה הדין כשכבר ברך 'בורא נפשות' ואח"כ שב ואכל והשלים לכזית עוגה, האם נעשית ברכתו לבטלה?
מסכת זבחים דף לא.

הלכה פסוקה בשולחן ערוך )סי' ר"י(, ששיעור חיוב ברכה אחרונה זה בכזית 
והאוכל פחות מכזית בין מפת ובין משאר מאכלים - אינו מברך ברכה אחרונה.

כתב המשנה ברורה, שאם אכל חצי כזית משבעת המינים וחצי כזית משאר 
מינים מצטרפים לחיוב 'בורא נפשות רבות', ואף שעל שבעת המינים מברכים 
ברכה מעין שלש, אבל כשאין כזית משבעת המינים, אלא בצרוף מין אחר, 

ברכתם 'בורא נפשות', ששבעת המינים מועילים להשלים ל'בורא 
נפשות'. 

וכן אם אכל פת פחות מכזית, ועוד חצי כזית מדבר שברכתו 
'בורא נפשות', מצטרף הפת לברכת 'בורא נפשות'.

אכל חצי כזית עוגה וחצי כזית פרי, וחזר ואכל חצי כזית עוגה
מעתה יש לדון במי שהביאו לפניו עוגה ופירות, וטעם מהעוגה 
חצי כזית ואח"כ מהפירות חצי כזית, נמצא שנתחייב בברכת 
'בורא נפשות', כיון שאכל בסך הכל כזית בצירוף העוגה והפירות, 
ואחר כך הוסיף לאכול חתיכה מהעוגה והשלים לכזית מהעוגה, 
האם לאחר שנתחייב 'בורא נפשות' יתחייב ב'על המחיה'? וכיצד 

יפטר מברכת 'בורא נפשות' שנתחייב בה?

האוכל סנדויץ' עם ירקות
דוגמא נוספת: מי שאוכל סנדויץ' עם ירקות או ביצים, ואוכל 

חתיכה שיש בה פחות מכזית פת, ובצרוף הירקות השלים לכזית, לפי האמור 
כבר נתחייב ב'בורא נפשות', וכשממשיך לאכול חתיכה נוספת ומשלים לכזית 

פת, היאך יפטר מברכת 'בורא נפשות'?

אם ברך 'בורא נפשות' והוסיף לאכול פת ועוגה והשלים לכזית
שאלה נוספת: דנו האחרונים במי שאכל חצי כזית פירות וירקות, והשלים 
לכזית בפת או עוגה וברך 'בורא נפשות', ולאחר שברך הוסיף לאכול ולהשלים 
לכזית פת ועוגה, האם יתחייב עתה בברכת המזון ו'על המחיה', ויתברר 
שברכת 'בורא נפשות' הייתה לבטלה, או שמא מאחר שכבר ברך נסתיימה 

אכילתו, ומה שאכל עוד פת נחשב התחלה חדשה?

ראיה מהלכות פיגול בקרבן
ובכן הבה ונלמד כיצד פסק ה'אבני נזר' בהלכות ברכות אלו, מדברי הגמרא 
בזבחים דף לא. לענין פיגול: אדם שחשב בשעת הקרבת הקרבן, לאכול חצי 

כזית חוץ לזמנו וחצי כזית חוץ למקומו, ונצטרפו לפסול את הקרבן כדין 
חוץ למקומו שפסול בלי כרת, וחזר וחשב חצי כזית חוץ לזמנו, האם יצטרף 
החצי האחרון לראשון להיות פיגול, ולחייב כרת לאוכל מקרבן זה, או שמא 

מאחר שנצטרף החצי הראשון עם השני לפסול, שוב אינו נעשה פיגול? 
דעת רבא, שאחר שחשב על עוד חצי כזית חוץ לזמנו "ויקץ כישון הפיגול", 
כלומר הפגול מתעורר לתחייה, ומצטרף החצי הראשון עם האחרון לעשותו 
פיגול והחצי שהוא חוץ למקומו 
בטל. ורב המנונא חולק וסובר 
שכיון שנצטרף החצי כזית - שוב 

לא ירד.
נשוב לפת ולעוגה: אומר האבני 
נזר )או"ח סי' ל"ח( שהדבר תלוי 
המנונא,  ורב  רבא  במחלוקת 
שלדעת רבא גם בנדון שלנו יצטרף 
החצי האחרון עם הראשון, לחייב 
ברכת המזון 'ועל המחיה', ויפטר 
מ'בורא נפשות', ולפי רב המנונא 
ישאר 'בורא נפשות', והלכה כרבא.

ובספר בר אלמוגים למו"ר הגר"א 
גנחובסקי זצוק"ל סי' ק"מ, הביא 
וכתב, שכיון  נזר  דברי האבני 
שהלכה כרבא - לכן אם עדיין לא ברך 'בורא נפשות' - יברך 'על המחיה' 
ויפטר מ'בורא נפשות'. עוד צדד דאף רב המנונא מודה לזה, ודין ברכות חלוק 
מדין פיגול, ויתכן להסביר שלגבי פיגול - מאחר שנפסל ע"י החצי השני, יש 
הלכה שקרבן פסול - לא נעשה פיגול, לכן סובר רב המנונא שהחצי האחרון 
לא מצטרף לפגל, אך בברכות אין ה'בורא נפשות' גורם למנוע מחיוב על 

המחיה.

האם כשברך 'בורא נפשות' נחשב לבטלה 
לפי האמור דן הגר"א גנחובסקי, מה הדין כשכבר ברך 'בורא נפשות' ואח"כ 
שב ואכל והשלים לכזית עוגה, האם נעשית ברכתו לבטלה? ואם אכן מפקיע 
את ברכתו - מן הראוי לאסור לו לאכול עוד, כדי לא להפוך את ברכתו לבטלה, 
והביא להגרב"צ פלמן זצ"ל שכתב בזה )ע"י שלמי תודה ברכות עמוד מ"ה(, 
ששאל את הגראי"ל שטינמן זצוק"ל ויבדלחט"א הגר"ח קנייבסקי שליט"א, 

והשיבו שאחר שברך נסתלק אכילה ראשונה ואין השניה מצטרפת עמה.

מתי מברכים על לחם או עוגה 'בורא נפשות'?

 הרה"ג מרדכי הלוי שוורצבורד שליט"א
מורה הוראה נאות שמחה – מודיעין עילית

הלכתית  זווית 
ב'דף היומי'
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עלה ועלה, וכל העיר רעשה וחרדה. הנה, הם רואים למול עיניהם את כל 
מעשה ידיהם טובעים בגאות הנהר, וכולם - גברים ונשים - התגייסו בכוחות 

עצומים, להרים כמויות של שקי חול בגדות הנהר, כדי לחסום את גאותו.
אך הנהר גיחך למאמצים שנעשו, והמשיך לגאות ולעלות. כשראו שכלתה 
אליהם הרעה, רצו ראשי הקהל היהודים לרבה של העיר, הגאון הקדוש רבי 
מאיר שמחה, שהיה שקוע בלימודו ברוב עמל ויגיעה. הם סיפרו לו על המצב 
הנואש, ועל כך שחייהם של אלפי יהודים ותושבי העיר בסכנה אמיתית, ועוד 

מעט וכולם רח"ל יכחדו, הם, טפיהם וכל רכושם. 
קם רבי מאיר שמחה, ואץ רץ לעבר הגבעה המשקיפה על הנהר. היהודים 
ושאר תושבי העיר מלווים אותו בעיניהם, ומייחלים לראות מה יעשה החכם 

היהודי הקדוש. 
ואז הרים האור שמח את קולו, ואמר: "נהר נהר! אני המרא דאתרא כאן! 

ואני גוזר עליך בגזירת וכח התורה, שתרד מיד מגאותך!". באותו רגע החל 
הנהר לרדת מגאותו, והעיר ניצלה מחורבן מוחלט...

מספר איסר הראל, שכל העיר געשה ורעשה מכוחו של החכם היהודי, והוא 
כותב שהיה קידוש ה' גדול מאד בעיני כל הגויים, שדברו על הכח שיש לחכם 

היהודי, בכח תורתו, לשנות סדרי הטבע ולשלוט עליו.
זה סיפור שמחדד לנו את דברי ה'אור החיים' הקדוש, שמזמן מתן תורה - הטבע 
נשלט על די עמלי התורה. לא רק שכל סדרי בראשית קיימים בזכות התורה, אלא 

שלעמלי התורה ניתן כח מיוחד, לשלוט על איתני הטבע, כשצריך בכך.
כמה שמחה יש לנו, שאנו זוכים בכל שנה, שניתנת לנו האפשרות לקבל 
חייגו: 4992* או 077-2222-666 את התורה, לעמול בה, ואם נתאמץ אז גם נזכה לכח התורה הניתן לעמליה.
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 העלון מופץ לזיכוי הרבים, אנא הימנעו מקריאה בשעת התפילה וקריאת התורה 

באיזה מקרה אסור ללכת עם ילד יד ביד בשבת? 
האם שולחן בבית הכנסת שהונח עליו מוקצה – האם נאסר מדין 'בסיס'?  

מי שנטל לידו מוקצה בשגגה – האם רשאי להעבירו לידו האחרת?  
דיני 'בסיס לדבר האסור'

חפץ של היתר שמונח עליו חפץ מוקצה, באופן שחפץ ההיתר אינו נחשב כ'בסיס' למוקצה – אם צריך להשתמש בחפץ 	 
ההיתר בשבת, ינער תחילה את המוקצה מעליו על ידי הטיית חפץ ההיתר הצידה, וכדומה.

חפץ של היתר שהניחו עליו חפץ של מוקצה, אך לא היה בכוונת המניח שהמוקצה יהיה מונח שם בשבת, אלא ששכחו 	 
שם – אין חפץ ההיתר נחשב כ'בסיס לדבר האסור'.

מי שהניח חפץ של מוקצה בארון או במגירה, על גבי חפץ של היתר, אך אין בכוונתו שיהיו מונחים דווקא כך – נחלקו 	 
הפוסקים אם חפץ ההיתר נחשב כ'בסיס' למוקצה; ובמקום הצורך ניתן להקל.

אין דין 'בסיס לדבר האסור' חל אלא על חפץ של היתר, שהמוקצה היה מונח עליו במשך כל זמן 'בין השמשות'; ויש 	 
שמחמירים אף במקרה שהמוקצה היה מונח עליו רגע אחד מתוך בין השמשות.

ראובן שהניח חפץ של מוקצה, על גבי חפץ של היתר השייך לשמעון, על דעת שיהיה מונח שם בשבת, ועשה זאת ללא 	 
נטילת רשות משמעון – אין חפץ ההיתר נחשב כ'בסיס לדבר האסור'. אולם, במקרה שאילו ידע שמעון היה מרוצה 

מכך, וכגון שמעשהו של ראובן נועד למניעת נזק משמעון – נחשב חפץ ההיתר כבסיס לדבר האסור.
חפץ ציבורי – אין כוח ליחיד לאוסרו מדין 'בסיס', ולכן, לדוגמה, אם הניח אדם מוקצה על גבי שולחן בבית הכנסת – 	 

אינו נאסר מדין בסיס.

ילד המחזיק מוקצה בידו
אסור לאדם לשאת בידיו בשבת ילד המחזיק חפץ מוקצה בידו, משום שמטלטל בכך את המוקצה; ומותר לנער את ידו 	 

של הילד כדי שחפץ המוקצה יפול ממנה, על מנת שיהיה מותר לשאת את הילד.
ילד המחזיק בידו חפץ מוקצה בעל ערך, כגון שטר כסף או משחק אלקטרוני יקר – יש מהראשונים שסוברים שאסור 	 

לאחוז בידו וללכת עמו, אף ללא נשיאתו על הידים; ויש חולקים.

מוקצה בחפצים שונים
בגד שעטנז הוא מוקצה בשבת, כיון שאינו ראוי לשימושו הייעודי; ויש שהורה שאף בגד שספק אם יש בו שעטנז - 	 

שאסור ללובשו מחמת הספק – הריהו מוקצה עד לבדיקתו.
טלית שנקרעו ממנה חוטי הציצית ונפסלו – יש שהורה שאינה מוקצה בשבת, כיון שהשואל בגד פטור מלהטיל בו 	 

ציצית במשך שלושים יום הראשונים, ונמצא שהבגד ראוי לשימוש לאדם אחֵר.
הנוהג כדעת האוסרים פתיחת קופסת שימורים בשבת )מדאורייתא(, ואדם אחֵר פתחהּ בשבת – אסור לו לאכול את 	 

המאכל שבתוכה.
מי שטעה ונטל לידו בשבת מוקצה 'מחמת גופו' או 'מחמת חסרון כיס' – לדעת רוב הפוסקים אסור להוסיף ולטלטלו. 	 

אולם, מוהל שנטל לידו סכין של מילה, רשאי לכל הדעות לטלטלהּ לאחר הברית עד למקום הראוי להניחהּ בו. ברם, 
בדרך כלל המוהל הוא העושה את ה'פריעה', ובשעת הפריעה עליו להניח את הסכין מידו, ולכן כתבו הפוסקים עצות 

שונות להתיר את הטלטול לאחר מכן.
שעון יד שיש בו כפתור להדלקת נורה וכדומה – הרגיל להשתמש בכפתור בשבת, לא יענוד את השעון בשבת ללא סימן 	 

היכר או כיסוי; ויש שהורה כי כל אדם צריך לנהוג כן.


